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■ BIEDRĪBA

 ■ APSvEIKUMS  ■  ANoNSI  ■ATKLĀTŅU 
KoNKURSS

Izstrādāts rīcības 
plāns notekūdeņu 
apsaimniekošanai 

– 4. lpp. 

Novadā plāno attīstīt 
vēja parku – 5. lpp. 

Būt piederīgam 
dzimtajai vietai 

– 13 .lpp. 

Līksniešu ģimene 
viesojās pie Valsts 
prezidenta – 7 .lpp. 

Izdota Ineses Sarbajas 
grāmata bērniem 

– 15 .lpp. 

Novada biškopji 
saziedoja 140 kg 
medus – 19. lpp.  

 SvēTKU ATKLĀTNĪTēS 
BēRNI ATAINo 

SAvUS SAPŅUS
Jau vairākus gadus par jauku 

tradīciju kļuvis Augšdaugavas 
novada pašvaldības Informācijas 
un sabiedrisko attiecību nodaļas 
rīkotais Ziemassvētku atklātņu 
konkurss, kurā piedalīties 
aicināti Medumu speciālās 
pamatskolas audzēkņi. Turpinot 
tradīciju, arī šogad skolas 
audzēkņi radījuši ļoti skaistus 
un radošus zīmējumus svētku 
noskaņās. 

Skolēniem tika piedāvātas 
divas tēmas: Visskaistākie 
Ziemassvētki un Klusais 
svētvakars.

Pēc konkursa nolikuma 
konkursantiem tika dots 
uzdevums uz A4 formāta lapas 
veidot vizuālās mākslas darbus 
jebkurā tehnikā – tas varēja būt 
zīmējums, gleznojums, grafika 
vai citā tehnikā veidots darbs. 
Konkursam tika iesniegti 20 
darbi, no kuriem žūrijas komisija 
izvēlētās trīs labākos, kas tiks 
izmantoti svētku atklātnītēm. 
Ik gadu veikt izvēli ir ļoti grūti, 
jo katrs zīmējums veidots 
rūpīgi, ieguldot lielu darbu un 
sirsnīgumu. Vērtējot darbus, 
žūrija ņēma vērā to atbilstību 
tēmai un nolikuma prasībām, 
kā arī izpildījuma kvalitāti 
un oriģinalitāti. Šogad bērni 
lielākoties savos zīmējumos 
atainojuši savu Ziemassvētku 
sapni - koši rotātas svētku 
egles, dāvanas, sniegavīrus. 

Pašvaldības Ziemassvētku 
apsveikumiem tika izraudzīti 
trīs darbi – 9. klases audzēkņa 
Dmitrija Aleksejeva darbs 
“Ziemassvētku eņģelis”, 9. 
klases audzēkņa Iļjas Koncevoja 
darbs “Svētku brīnums” un  8. 
a  klases skolnieka Antona Jāņa 
Subotjalo darbs “Sniegavīra 
sveiciens svētkos”. 

Dmitrija Aleksejeva darbiņš 
tiks izmantots Ziemassvētku 
atklātnēm, kas tiks sūtītas 

pa e-pastu, Antona Jāņa 
Subotjalo zīmējums tiks 
izmantots svētku apsveikumam 
pašvaldības mājas lapā www.
augsdaugavasnovads.lv un 
sociālajos tīklos, savukārt 
Iļjas Koncevoja darbs priecē 
izdevuma “Augšdaugavas 
Novada Vēstis” lasītājus. 

Savu simpātiju balvu 
piešķīris Augšdaugavas novada 
pašvaldības izpilddirektors 
Pēteris Dzalbe, kurš izraudzījās 
6. klases audzēkņa Aleksandra 
Borska zīmējumu “Mans 

sniegavīrs”, savukārt 
Izglītības pārvaldes 
vadītāja Janita 
Zarakovska izvēlējās 
3. klases audzēkņa 
Ruslana Sergejeva darbu 
“Svētku prieks”. 

Simpātiju balvu piešķīra arī 
Informācijas un sabiedrisko 
attiecību nodaļa, kura izvēlējās 
4.a klases skolnieka Jāņa 
Lazdāna darbu “Ziemassvētku 
salūts”. 

Katrs konkursa dalībnieks 
saņēma Pateicības un saldas 

dāvanas. Mēs pateicamies 
ikvienam bērnam par ieguldīto 
darbu un rūpību, kā arī 
skolotājai Viktorijai Celminskai 
– par skolēnu iedrošināšanu, 
profesionalitāti un palīdzību 
konkursa norisē.  

Visus bērnu zīmējumus var 
aplūkot pašvaldības mājas 
lapas fotogalerijā.

“DvIETES vĪNogU” 
NEZŪDoŠĀ ENERĢIJA 

UN DZIRKSTS 
IEDvESMo 

JAUNo PAAUDZI
2024. gads ir svētku gads 

biedrībai “Dvietes vīnogas”, 
jo 2. decembrī biedrība svin 
savu desmit gadu jubileju. 
Informatīvajā bukletā “Zemes 
zīmols. Sēlijas pilsoniskās 
sabiedrības spēks teritorijas tēla 
veidošanā”, kas iznācis šogad, 

ir teikts, ka biedrība “Dvietes 
vīnogas” kopš tās pirmsākumiem 
apvieno kopienas spēcīgās 
sievietes un spēj mobilizēt 
darbiem cilvēkus, lai īstenotos 
brīnišķīgas ieceres. “Dviete ir 
izteikts labais piemērs kopienas 
līderībā, organizatoriskajās 
kompetencēs un drosmē. 
Izceļas ar radošiem, inovatīviem 
risinājumiem ārtelpas 
uzlabošanā. Dviete ir krāsās un 
emocijās spilgta un ļoti skaista,” 
teikts bukletā. 
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■ SABIEDRĪBA

Biedrības vadītāja Vanda 
Gronska patiesi lepojas, ka 
Dviete ir iekļauta šajā izdevumā 
kā viena no desmit spēcīgākajām 
un pazīstamākajām vietām 
Sēlijā.  

Vai tad dvietiešiem neko 
nevajag? Un kā vēl vajag!
Vanda Gronska stāsta: 

“Dvietes vīnogas ir viena jauka 
biedrība, kas sadevās rokās, 
gaidot Latvijas simtgadi, jo mēs 
vēlējāmies pasniegt dāvanu 
savai dzimtenei. Atjaunot 
mūsu seno skolu – tas bija ļoti 
svētīgi gan mums, dvietiešiem, 
gan arī Latvijai. Kad pie mums 
atbrauc ekskursanti, es vienmēr 
stāstu, ko var laukos paveikt 
biedrības, ja tikai ir vēlme un 
spēcīga komanda. Jo viens tu 
neesi cīnītājs, bet visi kopā var 
paveikt lielas lietas.” Biedrības 
pirmsākumi meklējami 2014. 
gadā, kad vīnogu tēvam 
Paulam Sukatniekam “Apsītēs” 
tika svinēta 100 gadu jubileja. 
Pamazām gatavojoties 
lielajam notikumam, Dvietes 
aktīvisti, ejot garām vecās 
skolas jeb Dvietes muižas 
ēku kompleksam, beidzot 
saredzējuši šīs ēkas vērtību un 
esošo bēdīgo stāvokli, kādā 
skola bija nonākusi: “Likās 
briesmīgi, ka tur ir aiznagloti 
logi, viss aizaudzis, salūzis, un 
tā taču bija mūsu vecā skola, 
kur visi kādreiz mācījāmies! 
Bijušie dvietieši ietu te garām 
un redzētu šo drausmīgo skatu. 
Tāpēc mēs aktivizējāmies, 
kādus divus mēnešus pirms 
Sukatnieka jubilejas visu 
sakopām, tīrījām, berzām, logu 
rūtīs sadedzām sveces, un skola 
uz mums beidzot raudzījās ar 
gaišām acīm,” stāsta V. Gronska. 
Iniciatīva skolas teritorijas 
sakopšanai nākusi no bijušajiem 
dvietiešiem, kas satikušies kādā 
klases salidojumā, Vandai teikuši 
– vai tad jums, dvietiešiem, neko 
nevajag? Biedrības vadītāja 
atceras: “Tas bija kā ar dunci 
starp ribām! Nezinu, kāpēc, bet 
mēs uz šo pusi negājām, viss šeit 
bija aizaudzis ar tūjām, bija tāda 
pamestība. Visa dzīve notika 
Dvietes ciema centrā. Mūsu 
Sendviete skuma un gaidīja, 
kad tā īstā minūte pienāks. Un 
pienāca!” 

Sākotnēji biedrībā bija 
30 dalībnieki – darbojās 
visas senioru deju kolektīva 
“Saulespuķes” dalībnieces, citi 
pagasta iedzīvotāji, ideju par 
biedrības dibināšanu pasniedza 
Dvietes baznīcas floriste Vija 
Zviedrāne. Biedrības vadītāja 
stāsta: “Man tas toreiz likās kaut 
kas nereāls, nesasniedzams. 
Ar viņas labvēlību, svētību un 
palīdzību tika dibināta biedrība 
“Dvietes vīnogas”. Toreiz bija 
liels vietējo atbalsts, jo tas bija 
kas jauns pie mums.” Biedrības 
dalībniekus toreiz vienoja 
viens mērķis – sakopt vecās 
skolas teritoriju, arī ikdienā bija 
jāpieliek darbīgas rokas, lai 
skola būtu kārtībā, pamazām arī 
ēkai tika noberzts padomju laika 
kultūrslānis, kas gadu laikā bija 
“uzaudzis” pamatīgs. 

Īstenoti gan lielāki, gan mazāki 
projekti

Šodien biedrībā darbojas 
11 dāmas un desmit gadu 
laikā paveikts ir ļoti daudz: 
neskaitāmas talkas vietas 
labiekārtošanā, visdažādākie 
pasākumi un notikumi ir Dvietes 
muižas tūrisma sezonas ikdiena. 
Bet, lai ēku saglābtu no laika 
zoba, bija jāiegulda arī pamatīgs 
darbs un lielas finanses. 
Līdz ar to, biedrība “Dvietes 
vīnogas” ir īstenojusi vairākus 
vērienīgus projektus Dvietes 
muižas kompleksa saglabāšanā. 
Pirmais projekts tika pabeigts 
2018. gadā kā dāvana Latvijai 
simtgadē: “Mūsu skolas ēka 
pamazām gruva, bija sākušas 
pūt sijas, caur logiem un durvīm 
svilpoja vēji. Tāpēc ar toreizējā 
Ilūkstes novada Attīstības 
nodaļas palīdzību uzrakstījām 
LEADER projektu, ar kura 
finansējumu tika salabots jumts, 
stiprināti pamati, nomainīti logi 
un durvis. Restaurācijas laikā 
tika atklāts, ka visa ēka stāv uz 
milzīgiem akmeņiem, pamati 
nav mūrēti. Mājai tāpēc tika 
uzbūvētas stutes, lai tā neslīd 
iekšā dīķī, bet, kad viss tika 
pabeigts un celtnieki ņēma nost 
balstus, viņi stāstīja, ka ēka nav 
pat par milimetru pakustējusies. 
Cik pamatīgi agrāk būvēja 
ēkas!” Tā kā viens projekts bija 
jau īstenots, vairs atpakaļceļa 
nebija – jāturpina iesāktais. 
Tāpēc sekoja nākamais LEADER 
projekts, kura ietvaros tika 
renovēts mansarda stāvs skolas 
ēkai, kā arī ierīkota “Mansarda 
rosītava” mākslinieciskajām un 
radošajām izpausmēm. Šobrīd 
šajās telpās notiek izstādes, 
ekskursiju apmeklētāji ir laipni 
aicināti apskatīt ekspozīcijas 
mansardā. Šī projekta ietvaros 
arī ēkas fasāde tika pie jaunas 
krāsas kārtas, iegūstot savu 
svaigo un tajā pat laikā senatnīgo 
ārieni. 

Trešā lielā projekta ietvaros 
tika izveidota tematiskā 
istaba jeb “Zaļā klase” skolas 
pirmajā stāvā. V. Gronska 
stāsta: “Tā kā mēs dzīvojam 
meža ielokā, mēs izveidojām 
Zaļo klasi, lai skolēniem 
mācītu, ko dod mežs, ka tas ir 
jāsargā. Pievienotā vērtība, ko 
ieguvām šī projekta ietvaros, 
ir labierīcību ierīkošana skolas 
ēkā, kā arī vides pieejamības 
uzlabošana cilvēkiem ar kustību 
traucējumiem. Manuprāt, priekš 
šīs ēkas ir izdarīts ļoti daudz, 
tā ir saglābta, tai ir jumts virs 
galvas, labi pamati, logi un 
durvis. Ja nekas netiktu darīts, 
šodien ēka būtu uz sagrūšanas 
robežas, tomēr skolas ēka atkal 
dzīvo, tā ir ļoti stipra ēka, noteikti 
šeit darbosies vēl vairākas 
paaudzes.”

Līdzās lielajiem projektiem ir 
īstenoti arī mazāki, piemēram, 
pēdējais skaistais projekts, kas 
tapis, biedrībai sadarbojoties 
ar pašvaldību, ir vecās akas 
atjaunošana. Skaista, balta, 
ļoti iederīga senatnīgajā 
muižas ainavā, aka ir kā īsta 
pērle. Biedrības dalībnieces ir 
gandarītas, ka ar pašvaldību 
veidojas veiksmīga sadarbība 

- tā katru gadu 
biedrībām piešķir 
finansējumu, tāpēc 
ir iespēja iegādāties, 
piemēram, pasākumiem 
nepieciešamās lietas - 
apskaņošanas sistēmu, 
kādu lielāku telti vai vēl 
ko noderīgu. 

Olga: “Mēs varam 
darīt to, kas padodas 

vislabāk!”
Desmit gadu laikā, 

strādājot roku rokā, 
ir izkristalizējies, kas 
vislabāk padodas katrai 
biedrības dalībniecei: 
“Mums ir divas pavāres, 
ir kultūras pasākumu 
organizētāja un 

skolā. Gunta Kivliša ir jaunākā 
biedrības dalībniece, līdz ar to 
viņa ir atbildīga par biedrības 
paveikto darbu publicēšanu: “Es 
lepojos ar to, ka varu biedrībai 
palīdzēt tieši ar publicitāti un 
stāstīt visas labās lietas plašākai 
sabiedrībai. “Dvietes vīnogas” ir 
sasniegušas ļoti daudz un bija 
pienācis tas mirklis, kad jāsāk ar 
to iepazīstināt arī citi, tā kā tas 
man padodas, ķēros klāt!” 

Biedrības “Dvietes vīnogas” 
darbība ir rezultējusies arī kādā 
brīnišķīgā notikumā – kopš 2019. 
gada ir radies jauns uzņēmums 
“Divas vīnogas”, kur biedrības 
dalībnieces Dace un Viktorija 
piedāvā svētku maltītes lielākiem 
un mazākiem pasākumiem. 
Dace atzīst: “Pateicoties tam, 
ka Viktorija mani “ievilka” 
biedrībā, ir radušās “Divas 
vīnogas”, un vispār es uzzināju, 
ka man patiesībā patīk gatavot! 
Biedrība ir ļāvusi man augt gan 
kā personībai, gan attīstīties 
mūsu uzņēmumam”. Arī Viktorija 
domā līdzīgi: “Kad mēs ar Daci 
klājam galdus, es vienmēr ar nazi 
griežu un smejos – ja kāds man 
kādreiz būtu teicis, ka es kaut ko 
darīšu? Domāju, es un pie galdu 
klāšanas? Nu nemūžam, bet 
redz, kur mēs esam!” 

Biedrības līdere Vanda 
Gronska stāsta: “Es uz lietām 
raugos mazliet savādāk kā 
citi. Jā, man ir svarīga muiža, 
biedrība, bet tikpat svarīgi man 
ir tas, kā cilvēki raugās uz Dvieti, 
piemēram, tai cauri braucot. 
Vai viņi redz sagruvušas, 
nesakoptas vietas, vai tomēr 
pretējo. Mana dzimta Dvietē 
dzīvo jau kādā ceturtajā, piektajā 
paaudzē. Esmu redzējusi ciemu 
zelta laikos, kad Dviete kotējās, 
ciema vārds bija plaši pazīstams. 
Tāpēc man ir svarīgi, kā Dviete 
izskatās kopskatā arī šodien. 
Viss, ko mēs esam paveikuši 
šajos desmit gados, nenācās 
pārāk smagi. Kad tu izdari kaut 
ko ar sirdi un dvēseli, viss grūtais 
aizmirstas un nākamajā dienā 
atkal ej ar paceltu galvu un jaunu 
sparu!” 
Izaugsmē ir svarīga sadarbība

Tāpēc arī nākotnes plāni 
biedrībai “Dvietes vīnogas” ir 
gana plaši, lai ne tikai Sendvieti, 
bet arī plašāku ciema teritoriju 
padarītu pazīstamāku un 
pievilcīgāku. Biedrība jau 
“skatās”, ko turpmāk varētu 
vēl attīstīt. Plānos ir sakārtot 
“Akāciju” māju, kas atrodas 
turpat blakus skolas ēkai, 
arī stūrītis pie dzirnavām 
ir jāsaved kārtībā. Vasarā 
biedrība “Augšzemnieki” 
īstenoja projektu, uz dzirnavu 
ēkas sienas  izvietojot lielu 
informatīvu baneri, tāpēc tikai 
loģiski, ka jāturpina labiekārtot 
arī šīs ēkas apkārtne. Biedrība 
plāno arī papildināt muižas ēku 
kompleksu ar skaistu, baltu 
tējnīcu, padarot ainavu vēl 
senatnīgāku un pievilcīgāku 
tūristiem. Un kas gan būtu 
Dviete bez savas likteņupes 
Daugavas? Biedrības 
dalībnieces skatās arī šajā 
virzienā, tikai ir nepieciešama 
īstā ideja un sadarbības partneri, 
lai uzlabotu upes “veselību” un 
labiekārtotu kādu vietu upes 
krastā, lai tā kļūst pievilcīgāka 
gan vietējiem iedzīvotājiem, gan 
ciemiņiem. 

Plāni nevarētu izdoties, 
ja Dviete nebūtu bagāta ar 
uzņēmīgiem cilvēkiem un 
brīnišķīgiem sadarbības 
partneriem. Tas ir rezultējies 
tajā, ka Dviete pērn ieguva 
Viedā ciema statusu. Biedrība 
“Dvietes vīnogas”, uzņēmumi 
“Dvietes īstais lauku saldējums”, 
“Šefa uzkodas”, “Divas vīnogas”, 
zemnieku saimniecība “Ciemiņi”, 
pagasta lauksaimnieki, biedrība 
“Augšzemnieki” un vēl citi 
uzņēmīgi un atbildīgi cilvēki ir 
veidojuši Dvieti par Viedo ciemu. 
Ikviena aktīvā cilvēka darbs un 
sadarbība ir veicinājusi Dvietes 
attīstību, atpazīstamību un 
brīnišķīgu lietu norisi pagastā. 
Dvietes vārds izskan Latvijā 
un ārpus tās robežām kā labās 
prakses piemērs. 

“Dvietes vīnogu” viedā 
paaudze vēl jaunajai paaudzei 
drosmi, stipru veselību, 
nezūdošu enerģiju un īstu 
patriotismu, lai ir spēks darīt 
labas lietas arī turpmāk!

Teksts, foto: Māra Multiņa

vadītāja, mākslas novērtētāja, 
mums ir arī pīrāgu cepēja, šuvēja, 
ir dārzniece, ir grāmatvede. 
Katrai kaut kas padodas 
vislabāk, to arī mēs katra darām,“ 
stāsta biedrības dalībnieces. 
Leontīna Kosa ir viena no 
dalībniecēm, kas prot darīt teju 
jebko, sākot no grāmatvedības 
lietām, līdz pat kūku cepšanai, 
aizkaru šūšanai. Viņa teic: “Šai 
vasarā biju saslimusi, mājās 
jutos kā nevienam nevajadzīga, 
mīcies pa to istabu un nezini, 
kur likties! Kad esi biedrībā, tu 
jūties kā pavisam cits cilvēks, esi 
kādam vajadzīgs. Visas slimības 
aizmirstas, atnāc uz biedrību, 
vairs nekas nesāp, pieklust tā 
slimība!” Arī Olga Glaudāne ir 
gandarīta, ka darbojas biedrībā: 
“Man patīk, ka šeit ir tā – nāc, 
kad gribi un vari, nekad nav 
vienādas dienas! Ļoti svarīgi 
ir tas, ka biedrībā mēs varam 
darīt to, kas padodas vislabāk, 
nav jādara lietas par spīti. Tas 
arī neļauj, piemēram, pamest 
biedrību, jo, darot to, kas man 
patīk, es jūtos labi.” Olga biedrībā 
ir pasākumu organizatore, arī 
ar mazliet viltīgu smaidu un 
skanīgu skolas zvanu sagaidīs 
ikvienu muižas apmeklētāju uz 
pirmo mācību stundu vecajā 
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■DEPUTĀTU PIEŅEMŠANAS LAIKI■ AUgŠDAUgAvAS NovADA PAŠvALDĪBAS DoMES LēMUMI

Augšdaugavas novada pašvaldības domes priekšsēdētājs 
Arvīds Kucins

06.01. 
Augšdaugavas novada pašvaldības ēka, Rīgas ielā 2, 
Daugavpilī, 
pēc iepriekšēja pieraksta pa tālruni 654 22 238

10.00-12.00 
14.00-18.00

Augšdaugavas novada pašvaldības domes priekšsēdētāja 
1. vietnieks Aivars Rasčevskis

20.01. 
Augšdaugavas novada pašvaldības ēka, Rīgas ielā 2, 
Daugavpilī, 
pēc iepriekšēja pieraksta pa tālruni 654 22 238

10.00-12.00 
14.00-18.00

Augšdaugavas novada pašvaldības domes priekšsēdētāja 
vietnieks Vitālijs Aizbalts

14.01. Līksnas apvienības pārvalde 14.00-16.30

17.01. Subates apvienības pārvalde 14.00-16.30

Maigurs Krievāns
07.01. Ilūkstes apvienības pārvalde, Brīvības iela 7, Ilūkste 09.00-13.00

Jānis Belkovskis
06.01. Višķu apvienības pārvaldes ēkā Špoģu ciemā 10.00-13.00

20.01. Kalupes apvienības pārvaldes ēkā Kalupes ciemā 10.00-12.00

Viktors Jasiņavičs
16.01. Tiešsaistes Zoom platformā 16.00–18.00

23.01. Līksnas pagasta pārvalde 15.00–16.30

30.01. Vaboles pamatskola 14.30–15.20

30.01. Vaboles pagasta pārvalde 15.30–16.10

Pāvils Kveders
21.01. Ilūkstes apvienības pārvalde, Brīvības iela 7, Ilūkste 14.00-16.00

Reinis Līcis
21.01. Ilūkstes apvienības pārvalde, Brīvības iela 7, Ilūkste 14.00-16.00

27.01. Ilūkstes apvienības pārvalde, Brīvības iela 7, Ilūkste 09.00-12.00

Aleksejs Mackevičs
06.01. Biķernieku pamatskola 15.00-16.00

14.01. Tiešsaistes Zoom platformā 17.00-19.00

20.01. Biķernieku pamatskola 15.00-16.00

27.01. Kalkūnes pagasta pārvalde 15.00-16.00

28.01. Tiešsaistes Zoom platformā 17.00-19.00

Dainis Millers
15.01. Tiešsaistes Zoom platformā 09.00-11.00

Dzintars Pabērzs
13.01. Tiešsaistes Zoom platformā 14.00-16.00

Deniss Sarafaņuks
 22.01. Tiešsaistes Zoom platformā 18.00-20.00

29.01. Tiešsaistes Zoom platformā 18.00-20.00

Gunta Semjonova
13.01. Subates kultūras nams 09.00-11.00

29.01. Subates kultūras nams 13.00-15.00

Aleksandrs Sibircevs
07.01. Sventes vidusskola 16.00-18.00

24.01. Sventes vidusskola 16.00-18.00

Regīna Tamane
07.01. Kalkūnes pagasta pārvalde 10:00-12:00

14.01. Laucesas sabiedriskais centrs 10:00-12:00

21.01. Sventes pagasta pārvalde 10:00-12:00

Augšdaugavas novada pašvaldības izpilddirektors
Pēteris Dzalbe pieņem iedzīvotājus 
katru pirmdienu no 15.00 - 17.00 
pēc iepriekšēja pieraksta pa tālruni 65422238

Deputātu pieņemšanas laiks var mainīties. Lūdzu sekojiet aktuālajai 
informācijai mājas lapā www.augsdaugavasnovads.lv sadaļā

 “Pašvaldība”->”Domes deputāti”

Augšdaugavas novada deputāti pieņem iedzīvotājus gan klātienē,
gan Zoom platformā. Mājaslapu piekļuvei Zoom platformā meklējiet: 
augsdaugavasnovads.lv

2024. gada 28. novembra 
sēdē pieņemti 34 lēmumi:
	Izdeva noteikumus  “Kārtība, 

kādā notiek nekustamā 
īpašuma atsavināšanas 
process Augšdaugavas novada 
pašvaldībā”. 
	Izdeva noteikumus 

“Augšdaugavas novada 
pašvaldības zemes 
iznomāšanas kārtība”.
	Piešķīra vienreizējo 

pabalstu lokālās apkures 
sistēmas remontam Salienas 
pagastā. 
	Piešķīra ikmēneša pabalstu.
	Pagarināja ar sabiedriskā 

labuma organizāciju – biedrību 
“Latvijas Sarkanais Krusts”, 
noslēgtos līgumus par 
bezatlīdzības lietošanā nodoto 
nedzīvojamo telpu nomu līdz 
2027. gada 31. martam.
	Pieņēma lēmumu, 

pamatojoties uz likuma „Par 
nodokļiem un nodevām”, dzēst 
nekustamā īpašuma nodokļa 
parādus.
	Pieņēma lēmumu, 

pamatojoties uz likuma „Par 
nodokļiem un nodevām”, dzēst 
pārmaksātās nekustamā 
īpašuma nodokļu summas.
	Noslēdza ar Jaunatnes 

starptautisko programmu 
aģentūru sadarbības līgumu 
par projekta “PROTI un DARI 
2.0” īstenošanu.
	Atbalstīja līguma slēgšanu 

ar SIA “Zaļā josta”, ar kuru 
ražotāji ir noslēguši līgumus, 
un kura veido mitro salvešu, 
balonu un to atkritumu 
apsaimniekošanas ražotāja 
paplašinātās atbildības sistēmu 
Latvijā.
	Atbalstīja līguma slēgšanu 

ar SIA “LATVIJAS ZAĻAIS 
PUNKTS”, ar kuru ražotāji ir 
noslēguši līgumus, un kura 
veido mitro salvešu, balonu un 
to atkritumu apsaimniekošanas 
ražotāja paplašinātās atbildības 
sistēmu Latvijā.
	Pilnvaroja SIA “URI”, 

organizēt licencēto 
makšķerēšanu Smiļģinu ezerā, 
noslēdzot Pilnvarojuma līgumu 
(pielikumā) uz termiņu līdz 
2029.gada 31.decembrim.
	Atļāva atsavināt 2 zemes 

vienības Maļinovas un Nīcgales 
pagastā.
	Pārdeva 1 nekustamo 

īpašumu Sventes pagastā.
	Atzina rīkotās izsoles uz 

9 nekustamiem īpašumiem, 
2 dzīvokļu īpašumiem un 2 
cirsmu Ambeļu, Biķernieku, 
Dubnas, Kalkūnes, Līksnas, 
Maļinovas, Naujenes, Nīcgales, 
Sventes un Šēderes pagastā, 
par nenotikušiem.
	Apstiprināja atkārtotās 

izsoles noteikumus uz 2 cirsmu 
paketēm Dubnas un Šēderes 
pagastā. 
	Izbeidza atsavināšanas 

procesu uz 4 nekustamiem 
īpašumiem Kalkūnes, Līksnas 
un Maļinovas pagastā.
	Noteica maksu par 

zemes nomas maksas rēķinu 
nosūtīšanu pa pastu – 2,00 
euro bez pievienotās vērtības 
nodokļa.
	Pieņēma lēmumu izmaksāt 

Augšdaugavas novada 
pašvaldības izglītības iestāžu 
direktoriem naudas balvas par 
personisko darba ieguldījumu 
izglītības iestādes attīstībā un 
par godu Latvijas Republikas 
proklamēšanas 106. gadadienai.
	Piešķīra no Augšdaugavas 

novada pašvaldības budžeta 

līdzekļiem neparedzētiem 
gadījumiem papildus līdzekļus 
digitālo mācību platformu 
abonēšanai 2025. gadam.
	Pieņēma no SIA “Marine 

Insurance Services” 
Augšdaugavas novada Sociālā 
dienesta struktūrvienībai 
“Sociālā atbalsta un aprūpes 
centrs “Avots” paredzēto 
ziedojumu.

2024. gada 12. decembra 
sēdē pieņemti 48 lēmumi:
	Apstiprināja Augšdaugavas 

novada pašvaldības mežu 
apsaimniekošanas koncepciju.
	Apstiprināja Augšdaugavas 

novada 2025. gada novada 
nozīmes pasākumu plānu.
	Apstiprināja 

Energopārvaldības sistēmas 
rokasgrāmatu.
	Apstiprināja Augšdaugavas 

novada pašvaldības aģentūras 
“Višķi” dienesta viesnīcas 
maksas pakalpojumu cenrādi.
	Noteica projekta 

Nr.5.4.1.1/17/A/018 “Kvalitatīvas 
tūrisma un dabas izziņas 
infrastruktūras tīkla veidošana 
antropogēnās slodzes 
mazināšanai dabas parkā 
„Daugavas loki”” dzīves cikla 
ilgumu.
	Noteica projekta 

Nr.5.4.1.1/17/A/020 “Kvalitatīvas 
tūrisma un dabas izziņas 
infrastruktūras tīkla veidošana 
antropogēnās slodzes 
mazināšanai aizsargājamo 
ainavu apvidū „Augšzeme”” 
dzīves cikla ilgumu.
	Piešķirt 2024. gadā 

pašvaldības finansiālu atbalstu 
biedrībām un nodibinājumiem 
un Latvijā reģistrētām 
reliģiskajām organizācijām.
	Piešķīra finansējumu 

projekta izstrādei vides 
sakārtošanas darbiem slēgtā 
atkritumu izgāztuvē “Križi”, 
Naujenes pagasts.
	Izslēdza no uzskaites 

Augšdaugavas novada 
pašvaldības nekustamo 
īpašumu Višķu pagastā.
	Norakstīja Augšdaugavas 

novada pašvaldības debitoru 
parādus.
	Pieņēma no uzņēmuma 

“ADUGS FOODS LTD”, 
ziedojumu skolēnu pusdienu 
apmaksai.
	Atļāva atsavināt 6 zemes 

vienības Pilskalnes, Salienas un 
Sventes pagastā.
	Pārdeva 2 nekustamos 

īpašumus Ilūkstē un Naujenes 
pagastā.
	Atzina rīkotās izsoles uz 

1 nekustamo īpašumu un 14 
dzīvokļu īpašumiem Demenes, 
Kalupes, Kalkūnes, Naujenes, 
Nīcgales, Salienas un Višķu 
pagastā par nenotikušiem.
	Izbeidza atsavināšanas 

procesu uz 7 nekustamiem 
īpašumiem un 1 dzīvokļa 
īpašumu Biķernieku, Kalkūnes, 
Līksnas, Maļinovas, Prodes un 
Skrudalienas pagastā.
	Apstiprināja izsoļu 

rezultātus uz 3 nekustamiem 
īpašumiem Ilūkstē, Naujenes un 
Šēderes pagastā.
	Noteica sociālā dzīvokļa 

statusu neizīrētajiem 
pašvaldības 2 dzīvokļiem 
Ilūkstē un Naujenes pagastā.
	Noteica speciālistam 

izīrējamas dzīvojamās 
telpas statusu pašvaldības 
neizīrētajam divistabu dzīvoklim 
Naujenes pagastā.
	Atzina 4 zemes vienības, 

Ambeļu un Maļinovas pagastā, 
par pašvaldībai piekritīgiem 
starpgabaliem.
	Atļāva reģistrēt 

zemesgrāmatā 2024. gada 16. 
maijā noslēgto līgumu par ceļa 
servitūta nodibināšanu.
	Noslēdza sadarbības 

līgumu ar Izglītības un zinātnes 
ministriju par Eiropas Savienības 
Kohēzijas politikas programmas 
2021.–2027. gadam 4.2.1. 
specifiskā atbalsta mērķa 
“Uzlabot vienlīdzīgu piekļuvi 
iekļaujošiem un kvalitatīviem 
pakalpojumiem izglītības, 
mācību un mūžizglītības jomā, 
attīstot pieejamu infrastruktūru, 
tostarp veicinot noturību 
izglītošanā un mācībās 
attālinātā un tiešsaistes režīmā” 
4.2.1.5. pasākuma “Izglītības 
iestāžu nodrošinājums 
pilnveidotā vispārējās izglītības 
satura kvalitatīvai ieviešanai 
pamata un vidējās izglītības 
pakāpē” pirmās kārtas projekta 
īstenošanu.

Labojums pašvaldības 
domes lēmumu sarakstā, kas 
bija publicēts 2024. gada 
novembra Augšdaugavas 
novada pašvaldības 
informatīvajā izdevumā 
“Augšdaugavas novada vēstis”. 

Izteikt 2024. gada 31. oktobra 
sēdē pieņemto lēmumu 
sarakstā 5. atkāpi šādā redakcijā 
– “Deleģēja siltumapgādes 
pakalpojumu sniegšanu 
iedzīvotājiem Ilūkstes pilsētas 
administratīvajā teritorijā 
sabiedrībai ar ierobežotu 
atbildību “Ilūkstes siltums”.

Ar domes pieņemtajiem 
lēmumiem var iepazīties 
pašvaldības mājas lapā sadaļā 
„Publiskie dokumenti”.

PAZIŅoJUMS PAR 
ZEMES NoMAS 

MAKSAS RēĶINU 
NoSŪTĪŠANU

Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālā 
pārvalde informē, ka sākot 
ar 2025. gada 1. janvāri, 
tiks ieviesta maksa par 
pašvaldības zemes nomas 
maksas rēķinu nosūtīšanu 
pa pastu. Maksa par viena 
rēķina nosūtīšanu noteikta - 
2.00 EUR plus PVN.

Lai izvairītos no papildus 
izdevumiem, aicinām 
izmantot elektronisko 
saziņas līdzekļus, piemēram, 
e-pastu vai e-adresi, lai 
saņemtu rēķinus elektroniski. 
Iesniegumu par zemes nomas 
maksas rēķinu nosūtīšanu uz 
e-pastu var iesniegt pagastu 
apvienības pārvaldē, Valsts 
un pašvaldības vienotajā 
klientu apkalpošanas centrā 
vai Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālajā 
pārvaldē vai sūtīt parakstītu 
ar drošu elektronisko parakstu 
uz e-pasta adresi: pasts@
augsdaugavasnovads.lv. 
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■ PAŠvALDĪBA

PAŠvALDĪBA 
ŠogAD ATBALSTĪJUSI 

BIEDRĪBAS UN 
RELIĢISKĀS 

oRgANIZĀCIJAS

2022. gada 24. februārī 
tika apstiprināti noteikumi, 
kas nosaka kārtību, kādā 
Augšdaugavas novada 
pašvaldībā tiek iesniegti un 
izskatīti pieteikumi pašvaldības 
finansējuma saņemšanai 
biedrībām, nodibinājumiem 
un reliģiskajām organizācijām. 
Uz pašvaldības finansiālu 
atbalstu var pretendēt tās 
biedrības vai nodibinājumi, kā 
arī reliģiskās organizācijas, 
kuru juridiskā adrese ir 
reģistrēta Augšdaugavas 
novadā vai kuru aktivitātes 
tiks īstenotas pašvaldības 
teritorijā. Pašvaldība atbalsta 
organizāciju darbību, lai 
sekmētu nevalstiskā sektora 
un iedzīvotāju aktivitāti, kā arī 
iesaistīšanos Augšdaugavas 
novada attīstības, kultūras, 
izglītības, sociālo un citu 
jautājumu risināšanā. Tāpat 
viens no mērķiem ir veicināt 
pašvaldības ilgtermiņa attīstības 
stratēģijas mērķus, brīvprātīgās 
iniciatīvas, pilsonisko līdzdalību, 
sadarbību ar pašvaldību, kā arī 
veicināt tradīciju saglabāšanu 
un atjaunot esošos kultūras 
un vēstures pieminekļus vai 
sakrālās būves.

Atbalsts biedrībām
Biedrībai “19 naglas” 

piešķīra 2600 eiro Nakts sporta 
festivāla organizēšanai Višķos, 

biedrībai “Augšzemnieki” 
2000 eiro informatīvajiem 
stendiem Dvietes muižas 
teritorijā, , biedrībai “Čaklās 
skudriņas” 2500 eiro pasākumu 
organizēšanai, biedrībai 
“Daugaveņa” 1740 eiro vīriešu 
vestēm un biksēm deju 
kolektīvam, Daugavpils rajona 
basketbola klubam GROZS 1250 
eiro sporta inventāram un dalībai 
turnīros, mednieku biedrībai 
„DEBRI” 1700 eiro 10 baneru 
izgatavošanai un ielikšanai logu 
ailēs Višķos, Demenes Sociālā 
atbalsta centram 3000 eiro 
trauku mazgājamās mašīnas 
iegādei, biedrībai “Divruna” 
685 eiro mutvārdu vēstures 
ekspedīcijai Augšdaugavas 
novada 5 pagastos, biedrībai 
“Dvietiņa” 1980 eiro 20 koka 
solu un šūpoļu izgatavošanai, 
Ilūkstes un Daugavpils novada 
invalīdu biedrībai “Ildra” 2500 
eiro gleznošanas pulciņa 
nodarbībām un pasākumu 
rīkošanai, biedrībai “Ilūkstes 
apvidus pensionāri” 2000 
eiro pasākumu organizēšanai, 
biedrībai “Calcuna” 410 eiro 
informatīvā stenda plāksnes 
atjaunošanai, biedrībai “Kalkuna 
nova” 800 eiro novusa, dārza 
krēsla, projektora un ekrāna 
iegādei pasākumiem, biedrībai 
“Lai sapņi piepildās” 1200 
eiro pasākumu organizēšanai 
novada nozīmes svētkos, 
L a t v i j a s - B a l t k r i e v i j a s 
sadraudzības biedrībai 500 
eiro grāmatas “Pasakas un 
krāsas” iespiešanai, biedrībai 
“Latvijas kultūrvēsturiskais 
mantojums” 2000 eiro grāmatas 

“Dvietes nesaprastais ģēnijs” 
izdošanai, biedrībai “Lauku 
studija” 2500 eiro pasākuma 
“Muzeju nakts 2024” Červonkas 
muižā koncerta un gaismu 
šova organizēšanai, biedrībai 
“Lixten” 2100 eiro Vaboles 
muižas pēdējā grāfa grāmatas 
“Dzīve bez rokām” tulkošanai, 
biedrībai “Līksnas muižas 
kapela” 800 datora, krāsu 
printera iegādei kultūras 
pasākumu organizēšanai, 
biedrībai “Medumu cerība” 771 
materiālu iegādei meistarklasēm 
un 41 eiro nodokļu nomaksai, 
, biedrībai “Sēlene” 760 eiro 
trauku iegādei Kafejnīcu dienām, 
biedrībai “Silenes stariņi” 200 
eiro plauktiem, žalūzijai un 
4 svečturu pamatnēm un 36 
eiro nomas segšanai, biedrībai 
“Spole” 450 eiro pastkaršu 
drukai ar Bebrenes cimdiem, 
biedrībai “Stendera novadnieki” 
1500 bruģa segumam, 
biedrībai “Šēderes nākotne” 
2000 eiro galdu un solu 
iegādei pasākumiem, biedrībai 
“Subatieši-sanākam, domājam, 
darām!” 927 eiro spēļu telpas 
iekārtošanai, mēbeļu iegādei 
un atpūtas vietas nojumes 
krāsošanai un 2000 eiro Ineses 
Sarbajas bērnu grāmatas 
izdošanai, biedrībai “Višķu 
attīstībai” 3000 eiro pieredzes 
apmaiņas braucienam uz 
Gdaņskas pašvaldību Polijā, 
biedrībai “Zaļā krūze” 800 eiro 
Baltkāju pilskalna vektorformas 
attēla izstrādāšanai, 2 stendiem, 
kulinārajai meistarklasei un 
Kalkūnes pagasta simbola 
izveidošanai, volejbola klubam 

“Augšdaugava” 1250 eiro sporta 
apavu un tērpu iegādei. Biedrībai 
Sēlijas asociācija 800 eiro 11. 
Sēlijas kongresa organizēšanai.

Atbalsts reliģiskām 
organizācijām

Daņiševskas Svēto Apustuļu 
Pētera un Pāvila pareizticīgo 
draudze saņēma 2000 
eiro būvmateriālu iegādei 
krāsošanas darbu veikšanai, 
Daniševskas vecticībnieku 
draudze 2000 eiro ķieģeļu žoga 
stabu restaurācijai, pamatu un 
slēģu remontam, apkārtnes 
labiekārtošanai, Bebrenes 
katoļu draudze 3400 eiro zvanu 
torņa remontam, granulu iegādei 
baznīcas apkurei un malkai 
zupas virtuvei, Baznīcas jumta 
remonts un zibensnovedēju 
atjaunošana, Dvietes katoļu 
draudzei 2400 eiro baznīcas 
galvenās ieejas lieveņa 
ierīkošanai, Eglaines katoļu 
draudzei 2400 eiro fasādes 
krāsošanai, viena jauna loga 
ielikšanai, Eglaines vecticībnieku 
draudze 1000 eiro lūgšanu 
nama grīdas atjaunošanai, 
Elernes katoļu draudze 5000 
iekštelpu kosmētiskajam 
remontam, Ilūkstes katoļu 
draudze 3500 eiro bruģakmens 
segumam, elektroinstalācijas 
montāžas darbiem, 29 durvju 
izbūvei, ugunsdrošības 
signalizācijas izveidei, Ilūkstes 
luterāņu draudze 2400 eiro 
zakristijas un svētdienas skolas 
remontam, Ilūkstes pareizticīgo 
draudze 2400 eiro altāra 
griestu remontam, Ilūkstes 
vecticībnieku draudze 3400 
eiro 2 čuguna katlu iegādei un 

uzstādīšanai, skārda caurulei, 
montāžas materiāliem, Kalupes 
katoļu draudze 2400 eiro bruģa 
celiņa ieklāšanai pie Kalupes 
baznīcas sānu ieejas, Krivānu 
vecticībnieku draudze 2000 
eiro griestu, sienu un grīdas 
remontdarbiem, Lašu luterāņu 
draudze 2400 eiro bruģa izbūvei 
no baznīcas vārtiem līdz ieejas 
durvīm, Līksnas katoļu draudze 
5000 eiro otrās jumta daļas 
seguma nomaiņai, būvmateriālu 
iegādei, Maļinovas pareizticīgo 
draudze 2800 eiro ozolkoka 
dēļu grīdas ieklāšanai, Medumu 
vecticībnieku draudze 800 eiro 
lūgšanu nama uzturēšanai, 
fasādes remontdarbiem, 
Nīcgales katoļu draudze 2400 
eiro notekūdeņu aizvadīšanas 
sistēmas ierīkošanai, Silenes 
katoļu draudze 1000 eiro betona 
bruģa ieklāšanai, Skrudalienas 
pareizticīgo draudze 2400 eiro 
guļbūves bojāto siju un apdares 
dēļu maiņai, būvmateriāliem, 
Višķu katoļu draudze 1500 
eiro akas vākam ar vinču, 
jumta noteku remontam 
ar daļēju noteku nomaiņu 
un 1900 apkures sistēmas 
remontam, Maskovskas 
Vissvētās Dievmātes Patvēruma 
pareizticīgo draudzei 1200 
eiro būvmateriāliem lieveņa 
atjaunošanai, Voitišku 
vecticībnieku draudze 1200 
eiro lūgšanu nama grīdas 
siltināšanai.

Kopumā šogad piešķirti  
līdzekļi atbalstam nevalstiskām 
organizācijām EUR 46 800 
eiro apmērā, reliģiskām 
organizācijām 56 900eiro.

SEMINĀRS PAR 
ŅoTEKŪDEŅU DŪŅU 

UN ATKRITUMU 
APSAIMNIEKoŠANU
Divpusējās sadarbības fonda 

iniciatīvas “Atkritumu izgāztuvju 
un notekūdeņu dūņu izraisītā 
vēsturiskā piesārņojuma 
novēršana un teritoriju 
atgriešana apritē” ietvaros 
22. novembrī notika seminārs 
“Notekūdeņu dūņu un atkritumu 
apsaimniekošanas risinājumi 
aprites ekonomikas ietvarā un 
piesārņojuma novēršanā, un 
labās prakses piemēri”.

Semināra mērķis bija 
informēt dalībniekus par 
īstenoto iniciatīvu, veicināt 
pieredzes apmaiņu, kā 
arī akcentēt uzmanību uz 
komunālo notekūdeņu dūņu 
apsaimniekošanas jautājumiem, 
resursu ilgtspējīgu izmantošanu 
un aprites ekonomikas principu 
ieviešanu. Semināru organizēja 
Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālā pārvalde, 
piesaistot Norvēģijas vides 
ekspertus un Latvijas nozares 
speciālistus. Norvēģijas pieredze 
un sadarbība ir nozīmīgs 
ieguldījums Latvijas pašvaldību 
kapacitātes stiprināšanā. 
Seminārā klātienē un tiešsaistē 
piedalījās 91 dalībnieks.

Norvēģijas partneris 
Henric Johansson Konsult 
un Norvēģijas vides eksperti 
dalījās pieredzē ar inovatīviem 

risinājumiem notekūdeņu dūņu 
un atkritumu apsaimniekošanā. 
Tika uzsvērta resursu atgūšanas 
un ilgtspējīgu risinājumu 
nozīme aprites ekonomikas 
ietvarā, kā arī bērnu un jauniešu 
izglītošanas loma vides mērķu 
sasniegšanā. Biedrības “Zaļā 
brīvība” eksperte Inga Belousa 
uzsvēra aprites ekonomikas 
nozīmi, izglītības lomu 
sabiedrības paradumu maiņā un 
nepieciešamību aktīvi iesaistīt 
dažādas sabiedrības grupas 
resursu efektīvā pārvaldībā. 
Notekūdeņu apsaimniekošanas 
eksperts Jānis Zviedris sniedza 
profesionālu informāciju par 
notekūdeņu dūņu nozīmi 
notekūdeņu bioloģiskās 
attīrīšanas procesā, izskaidrojot 
mikroorganismu lomu 
piesārņojuma noārdīšanā. 
Klimata un enerģētikas ministrijas 
Ūdens resursu departamenta 
direktore Iveta Teibe vērsa 
uzmanību uz Ministru kabinetā 
apstiprināto Notekūdeņu 
dūņu apsaimniekošanas plānu 
2025.–2027. gadam, kas paredz 
dūņu centralizētu pārstrādi  27 
centros Latvijā, kā arī jauna 
regulējuma izstrādi un ES fondu 
finansējuma izmantošanu šīs 
sistēmas uzlabošanai. Juris 
Pētersons (SIA “IsMade”) 
prezentēja izstrādāto Rīcības 
plānu komunālo notekūdeņu 
dūņu apsaimniekošanai 
Augšdaugavas novadā.

IZSTRĀDĀTS RĪCĪBAS 
PLĀNS KoMUNĀLo 

NoTEKŪDEŅU DŪŅU 
APSAIMNIEKoŠANAI 

AUgŠDAUgAvAS 
NovADĀ 

Atbilstoši Notekūdeņu 
dūņu apsaimniekošanas 
plānā 2024. – 2027. gadam 
noteiktajiem mērķiem, kas 
paredz Latvijā veidot līdz 27 
notekūdeņu dūņu pārstrādes 
centriem, un, ievērojot plānā 
apskatītās alternatīvas un 
secinājumus par efektīvākajiem 
notekūdeņu dūņu apstrādes 
risinājumiem, ir izstrādāts 
“Rīcības plāns komunālo 
notekūdeņu apsaimniekošanai 
Augšdaugavas novadā 2025. – 
2027. gadam”.

Tā izstrāde veikta Divpusējās 
sadarbības fonda iniciatīvas 
“Atkritumu izgāztuvju un 
notekūdeņu dūņu izraisītā 
vēsturiskā piesārņojuma 
novēršana un teritoriju 
atgriešana apritē” ietvaros. 
Rīcības plāna pasūtītājs 
ir Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālā pārvalde, 
bet izstrādātājs ir Sabiedrība ar 
ierobežotu atbildību “IsMade”.

Izstrādes gaitā tika  novērtēta 
esošā situācija attiecībā uz 
notekūdeņu dūņu rašanos 36 
Augšdaugavas teritorijā esošajās 
bioloģiskajās notekūdeņu 
attīrīšanas iekārtās un piedāvāti 
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ATTĪSTĪBA ■

AUgŠDAUgAvAS 
NovADĀ 

PLĀNo ATTĪSTĪT 
vēJA PARKU

Tuvāko 5-6 gadu laikā 
Norvēģijas uzņēmums “Vindr” 
iecerējis Augšdaugavas 
novadā attīstīt vēja parku. 
“Latvijas valsts mežu” (LVM) 
rīkotajā izsolē uzņēmums 
ieguvis tiesības vēja parka 
attīstībai izmantot LVM teritoriju 
Augšdaugavas novadā 3000 
hektāru platībā. Pirms būvdarbu 
sākšanas vēl jāveic virkne vides 
ietekmes un tehnisko pētījumu, 
kā arī apjomīgu saskaņošanas 
darbu ar valsts un pašvaldības 
institūcijām.

Lai iepazīstinātu ar savu 
ieceri, 3. decembrī uzņēmuma 
pārstāvji un Norvēģijas 
vēstniece Latvijā Īne Morenga 
tikās ar Augšdaugavas novada 
pašvaldības vadību un 
Attīstības nodaļas speciālistiem.  

Uzņēmums nodibināts 2019. 
gadā, attīstīta atjaunojamās 
enerģijas projektus Norvēģijā, 
Zviedrijā, Igaunijā un Latvijā, 
viens no mērķiem ir kļūt par 
vadošo atjaunojamās enerģijas 
ražotāju Ziemeļeiropā. “Vindr” 
īpašnieks ir Infravia – viens 
no Eiropas lielākajiem privātā 
kapitāla infrastruktūras fondiem. 

“Vindr” biznesa attīstības 
vadītājs Latvijā Dmitrijs Guzs 
pastāstīja, ka ieceri plānots 
īstenot divās kārtās. Pirmajā 
kārtā plānots attīstīt vēja parku 
līdz 26 turbīnām, kuru saražotais 
elektrības apjoms gadā būs 727 
GWh/y, kas ir ap 10% no Latvijas 
kopējā enerģijas patēriņa 
gadā. Otrajā kārtā varētu tikt 
izbūvētas vēl 33 turbīnas. 
Minimālā distance starp vēja 
elektrostaciju un dzīvojamo māju 
Latvijā drīkst būt ne mazāka 
par 800 m. To nosaka Ministru 
kabineta noteikumi “Trokšņa 
novērtēšanas un pārvaldības 
kārtība“. Vēja turbīnu atrašanās 
vietas tiek izvēlētas tā, lai tās 
radītu minimālu traucējumu 
vietējiem iedzīvotājiem.

Iecerētais vēja parks 
atradīsies LVM teritorijā 
Nīcgales pagastā, kur teritorija 
ir piemērota atjaunīgās 
elektroenerģijas ražošanai, 

izmantojot vēju. 
Apkārtējās vides apstākļi 

atbilst vēja parka būvniecības 
priekšnosacījumiem, ir pieejams 
pieslēgums augstsprieguma 
elektrotīklam, kā arī nav būtisku 
ar valsts aizsardzību saistītu 
ierobežojumu, kas varētu 
radīt šķēršļus attīstībai. “Šajā 
teritorijā ir samēra augsts vidējā 
vēja ātrums. Vides riski - putnu 
migrācijas ceļi, putnu ligzdas 
esošās, biotopi, sikspārņi - 
tieši Nīcgales mežā ir izvērtēti 
kā salīdzinoši zemi, tāpēc šo 
teritoriju esam izvēlējušies.”  

Uzņēmums īsteno arī citus 
vēja parku projektus, lielākoties 
Kurzemes pusē. 2023. gadā 
darbu uzsāka pirmais uzņēmuma 
vēja parks Jemtlandē, Zviedrijā. 
Bjerkvatnetas vēja ģeneratoru 
parks ir 175 MW spēkstacija, 
kas ir daļa no Vindr portfeļa. 
Spēkstaciju veido 33 turbīnas, 
ar zaļo enerģiju var nodrošināt 
175 000 mājsaimniecību 
un katru gadu ietaupīt 215 
000 tonnu siltumnīcefekta 
gāzu emisiju. “Protams, grūti 
salīdzināt projektus divās 
dažādās valstīs, jo ekonomiskie 

rāmji un elektrības cenas katrā 
valstī atšķiras. Tomēr vēja parku 
izbūve kā tāda atnes attīstību 
reģionam un valstij, jo, palielinot 
enerģijas ražošanu, samazinās 
elektroenerģijas cena un tas 
piesaista citas industrijas, kam 
nepieciešama pieejama un lēta 
elektroenerģija. Mēs ceram, ka 
tas notiks arī Latvijā.”

Dmitrijs Guzs uzskata, ka 
no vēja parka izbūves ieguvēji 
būs gan pašvaldība, gan 
vietējie iedzīvotāji. Vēja parku 
būvniecība sniedz tiešus 
ieguvumus tiem iedzīvotājiem, 
kuri dzīvo līdz 2 kilometru 
attālumā no vēja parka. Maksas 
apmēru nosaka Ministru kabineta 
noteikumi “Vēja elektrostaciju 
maksājumu kārtība vietējās 
kopienas attīstībai”, kas paredz 
ikgadēju maksājuma 2500 eiro 
apmērā par katru, tajā skaitā 
arī nepilnu vēja elektrostacijas 
nominālās jaudas megavatu. 
Šo maksājumu sadala starp 
pašvaldību un mājsaimniecībām 
ap vēja turbīnām. “Tā būs 
nauda, ko saņems pašvaldība 
un iedzīvotāji. Protams, 
šādam projektam vajadzīga 

infrastruktūras izbūve un 
uzlabošana. Nīcgales pagasta 
iedzīvotāji var būt droši, ka 
viņu ceļu infrastruktūra noteikti 
uzlabosies.”

Pirms vēja parka būvniecības 
tiks veikta visaptveroša 
ietekmes uz vidi analīze, kuras 
laikā tiks izpētīta visa iespējamā 
ietekme uz vidi, tostarp arī uz 
putniem un dzīvniekiem. Jau 
pašlaik uzņēmums sadarbojas 
ar Daugavpils Universitātes 
ornitologiem, kas pēta plānotā 
vēja parka ietekmi uz putnu 
populāciju. 

“Vindr” komercdarbības 
vadītājs Latvijā Mārtiņš 
Vonda uzskata, ka vēja parka 
attīstība piesaistīs reģionam 
arī investorus, jo būs iespēja 
nodrošināt potenciālajiem 
investoriem, kas vēlas te uzsākt 
ražošanu, vēja parka ražoto zaļo 
enerģiju. No vietas izvēles vēja 
parkam līdz pašai būvniecībai 
var paiet 4-6 gadi. Sākumā 
tiek izstrādāts ietekmes uz 
vidi novērtējums un lokālplāns, 
kas var aizņemt trīs gadus, 
jāsaņem visas nepieciešamās 
būvatļaujas, jāizstrādā arī 
pārējās infrastruktūras 
tehniskie projekti un tikai 
tad tiek slēgti līgumi ar vēja 
turbīnu piegādātājiem un rīkots 
būvdarbu iepirkums. 

Uzņēmuma pārstāvji 
uzskata, ka darba iespējas 
pagasta un novada ietvaros 
tiks nodrošinātas visa vēja 
parka dzīves cikla laikā. Gan 
parka būvniecībā, gan vēlāk arī 
apkalpošanā uzņēmums labprāt 
izmantotu vietējo uzņēmēju un 
cilvēku darbaspēku. 

Augšdaugavas novada 
pašvaldības izpilddirektors 
Pēteris Dzalbe atzīst, ka, pirms 
vairākiem gadiem sākoties 
sarunām par vēja parku izbūvi 
Latvijā, sabiedrību jau sākotnēji 
interesē galvenais jautājums 
– vai elektrība kļūs lētāka. 
“Iepriekš nebija pārliecības, 
ka nāks labas tehnoloģijas 
un investori, kas var attīstīt 
zaļo enerģiju. Mēs zinām, ka 
Norvēģijā ir viena no lētākajām 
elektrības cenām pasaulē un 
Eiropas zonā noteikti. Tāpēc 
varam būt pārliecināti, ka brīdī, 
kad uzņēmums beigs būvēt 

pirmo posmu un sāks attīstīt 
otro posmu, jau sasniedzot 
10% saražotās jaudas no 
Latvijas kopējā patēriņa, un 
kad būsim atslēgušies no 
BRELL elektroapgādes tīkla, 
nebūs papildus izdevumu par 
starpvalstu savienojumiem, 
kas šobrīd ir ar Skandināviju, 
un mēs izmantosim vietējo 
elektroenerģiju.” P. Dzalbe 
atzīst, ka arī Latvijas likumdevēji 
pieņēmuši labvēlīgus 
nosacījumus vietējai kopienai 
un pašvaldībai, kas saņems 
kompensāciju par katru 
saražoto megavatu. “Protams, 
pašlaik atklāts jautājum – kā 
sadarboties ar kopienu un ko 
piedāvāt kopienai, kādi būs 
kopienu uzstādījumi, kā gribēs 
šo naudu ieguldīt – vai tā būs 
tīrā kompensācija par to, ka 
viņi atrodas šajā zonā, vai arī 
attīstīt jaunus pakalpojumus un 
iespējas iedzīvotājiem. Kopumā 
elektroapgādes neatkarība un 
tas, ka Latvijā sāk attīstīties 
ražošanas objekti, dos iespēju, 
ka nākotnē novada iedzīvotāji, 
kas strādā šādu objektu 
apkalpošanā ārpus Latvijas, 
atgriezīsies strādāt mājās. 
Tas nozīmē arī atgriezenisku 
saiti pašvaldībai – iedzīvotāju 
ienākuma nodokli.” Pagaidām 
vēl nav rasta atbilde, kā vēja 
parki ietekmē dzīvniekus un 
tūrismu, tāpēc sākumā tiks 
izstrādāts ietekmes uz vidi 
novērtējums, bet nākamā gada 
sākumā uzņēmums “Vindr” 
kopā ar pašvaldību plāno rīkot 
tikšanās ar vietējās kopienas 
iedzīvotājiem, lai plašāk 
pastāstītu par projekta ieceri un 
atbildētu uz visiem jautājumiem. 
Oficiālas atsauksmes par 
projektu varēs sniegt ietekmes 
uz vidi novērtējuma laikā, 
kura laikā notiks sabiedriskā 
apspriešana. Pašlaik iedzīvotāji 
vairāk informācijas var gūt 
uzņēmuma mājaslapā vindr.
eu, kur projektu sadaļā var 
atrast plašāku informāciju par 
Nīcgales vēja parka projektu.  

Tikšanās laikā uzņēmums 
“Vindr” uzdāvināja divus 
basketbola bumbu komplektus 
Kalupes un Vaboles pamatskolai. 

 Teksts, foto: Inese Minova

ekonomiski pamatoti un vides 
prasībām atbilstoši risinājumi, 
lai veicinātu ilgtspējīgu 
notekūdeņu dūņu izmantošanu 
un izveidotu centralizētu 
dūņu apsaimniekošanas 
modeli. Apsaimniekošanas 
iespējas tika skatītas, ņemot 
vērā  notekūdeņu dūņu 
apsaimniekošanas procesus - 
notekūdeņu dūņu savākšana 
un apstrāde, un notekūdeņu 
dūņu pārstrāde turpmākai 
izmantošanai.

P i e m ē r o t ā k o 
apsaimniekošanas risinājumu 
izvēlē būtiska loma būs reģiona 
pašvaldību un iesaistīto 
uzņēmumu sadarbībai. 

Rīcības plānu komunālo 
notekūdeņu apsaimniekošanai 
Augšdaugavas novadā 2025. 

– 2027. gadam pašvaldības 
mājaslapā.

starp Augšdaugavas novada 
pašvaldību un donorvalsts 
partneriem, vienlaikus stiprinot 
sadarbības tīklu starp abu 
valstu speciālistiem, sadzīves 
atkritumu un notekūdeņu 
dūņu  apsaimniekošanas jomā, 
akcentējot aprites ekonomikas 
pamatprincipu nozīmīgumu.

Projekta īstenošanas 
termiņš: 2024. gada 1. 
septembris - 2024. gada 30. 
novembris.

Kopējās iniciatīvas 
īstenošanas izmaksas - 
27 519,00 EUR. 

Uzziņai
Divpusējās sadarbības fonda 

iniciatīva “Atkritumu izgāztuvju 
un notekūdeņu dūņu izraisītā 
vēsturiskā piesārņojuma 
novēršana un teritoriju 

atgriešana apritē” tiek finansēta  
Norvēģijas finanšu instrumenta 
2014.–2021. gada perioda 
programmas “Klimata pārmaiņu 
mazināšana, pielāgošanās tām 
un vide” ietvaros.

Iniciatīvas īstenošanas 
mērķis – pieredzes, zināšanu 
un labās prakses apmaiņa 
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■ PRoJEKTI

MoDERNIE gAISMEKĻI 
IZgAISMoS IELAS ARĪ 

NAKTS STUNDĀS

Jau šogad tiks uzsākti 
darbi, ierīkojot jaunu ielu 
apgaismojumu Augšdaugavas 
novadā. Īstenojot pašvaldības 
prioritāro investīciju projektu 
“Ielu apgaismojuma inženiertīklu 
izbūve Augšdaugavas novadā”, 
divu gadu laikā tiks izbūvēts 
jauns ielu apgaismojums 
vairākās ielās Ilūkstē, Dvietē, 
Skrudalienā, Ambeļos, Subatē, 
Medumos un Eglainē. To izbūvē 
tiks ieguldīti vairāk nekā 800 
tūkstoši eiro. Šiem mērķiem 
pašvaldība ņems Valsts kasē 
aizņēmumu uz 30 gadiem 
būvdarbu veikšanai. Kopumā 
tiks izbūvēti apgaismojuma 
elektrotīkli 21 436 m garumā un 
uzstādīti 530 gaismekļu balsti 
un 536 gaismekļi. Projekta 

īstenošana ir paredzēta 
Daugavpils valstspilsētas 
un Augšdaugavas novada 
attīstības programmas 2022.-
2027. gadam Augšdaugavas 
novada investīciju plānā 2024.-
2026. gadam. Būvdarbi tiks 
pabeigti 2025. gada rudenī.  

Jau otro gadu pašvaldība 
īsteno projektu “Siltumnīcefekta 
gāzu emisiju samazināšana 
Augšdaugavas novada 
pašvaldības publisko teritoriju 
apgaismojuma infrastruktūrā”, 
kura mērķis ir siltumnīcefekta 
gāzu emisiju samazināšana un 
energoefektivitātes uzlabošana 
Augšdaugavas novada 
pašvaldības publisko teritoriju 
apgaismojuma infrastruktūrā, 
izmantojot tehnoloģijas un 
videi draudzīgus paņēmienus, 
kas ļauj samazināt esošo 
elektroenerģijas patēriņu 
Augšdaugavas novadā.

Projekta īstenošanas 

rezultātā Augšdaugavas 
novada pagastu un pilsētu 
ielās tiks veikta apgaismojuma 
infrastruktūras modernizācija, 
kā rezultātā samazināts 
iepērkamās elektroenerģijas 
apjoms, samazinātas CO2 
emisijas. Ir plānots uzstādīt LED 
apgaismojumu ar autonomu 

spilgtuma regulāciju, tādējādi 
samazinot elektroenerģijas 
patēriņu. Projekta ietvaros 
plānota esošo 633 nātrija (Na), 
dzīvsudraba un kvēlspuldzes 
gaismekļu nomaiņa uz 
gaismu izstarojošu diožu 
energoefektīviem (LED) tipa 
gaismekļiem.

Jau tuvākajā laikā 
pašvaldība slēgs līgumu par 
jauno gaismekļu uzstādīšanu 
ar konkursa uzvarētāju SIA 
“RCG Lighthouse”. Šī projekta 
izmaksas ir 114 148,88 eiro 
(bez PVN). Kopumā novada 
teritorijā tiks uzstādīti 633 
šādi moderni LED gaismekļi – 
Bebrenē, Ilūkstē, Medumos, 
Kraujā, Vecstropos, Pilskalne, 
Silenē, Subatē, Sventē, 
Pašulienē, Ambeļos, Demenē, 
Kalkūnos, Kalupē un Mirnijā.  
Augšdaugavas novada 
pašvaldības izpilddirektors 
Pēteris Dzalbe atzīst, ka 
jaunais apgaismojums ļaus 
ekonomēt elektroenerģiju, 
tāpēc būs iespējams nodrošināt 
apgaismojumu arī naktī bez 
pārtraukuma, bet ar mazāku 
intensitāti, kas ļaus uzlabot arī 
iedzīvotāju drošību diennakts 
tumšajā laikā.

LABIEKĀRToTA 
STENDERA MUZEJA 

ĀRTELPA
Saņemot Augšdaugavas 

novada pašvaldības 
finansējumu nevalstiskajām 
un reliģiskajām organizācijām, 
Latvijas evaņģēliski luteriskās 
baznīcas Lašu draudze ir 
iegādājusies materiālus 
Lašu baznīcas ārtelpas 
labiekārtošanai – nākamajā 
gadā no vārtiem līdz baznīcas 
ieejai tiks ieklāts bruģis, 
uzlabojot baznīcas pieejamību 
un vizuālo tēlu.

Savukārt, biedrība “Stendera 
novadnieki” pašvaldības 
finansējumu izmantoja Stendera 
muzeja ārtelpas labiekārtošanā. 
Rudenī pie muzeja ieejas tika 
ieklāts bruģis, muzejam kļūstot 
pieejamākam un drošākam 
apmeklētājiem. Darbus veica 
SIA “Ornaments”.

Otra muzeja ēka, kurā 
atrodas ekspozīcija, arī ir tikusi 

ĪSTENoTS PRoJEKTS 
“AUgŠDAUgAvAS 

NovADA AMATNIEKU 
DARBU KĀ gARĪgĀS 

KULTŪRAS 
KULTŪRvēSTURISKĀ 

MANToJUMA 
SAgLABĀŠANA”

Biedrība “Silenes 
stariņi” īstenojusi projektu  
“Augšdaugavas novada 
amatnieku darbu kā garīgās 
kultūras kultūrvēsturiskā 
mantojuma saglabāšana” 
ar Augšdaugavas novada 
pašvaldības atbalstu no 
programmas  “Atbalsta 
fonds biedrībām” un Silenes 
Romas katoļu draudzes 
līdzfinansējumu. Projekta mērķis 
bija iepazīstināt apmeklētājus 
ar Augšdaugavas novada 
garīgās kultūras amatnieku 
darbiem. Tas deva iespēju caur 
garīgās vērtības saglabāšanu 
sniegt būtisku ieguldījumu 
sabiedrības attīstībā, audzinot 
cilvēkos patiesīgumu, labestību, 
līdzjūtību, lepnumu, kā arī 
popularizēt mūsu novada 
kultūrmantojumu.  

Silenes ciematā atrodas mūsu 
Latvijas vēstures liecinieks, 
viens no  vērtīgākajiem Latgales 
vietējās nozīmes arhitektūras 
pieminekļiem - Vissvētās 
Jaunavas Marijas debesīs 
uzņemšanas Romas katoļu 
baznīca, kura 2023. gada 
septembrī nosvinēja savu 110 
gadu jubileju.

Pateicoties biedrības iepriekš 
realizētajiem projektiem, 
baznīcas telpā tika sakārtota 

pie labiekārtotas ieejas. Muzeja 
vadītājs Miervaldis Brodovs 
plāno, ka jaunais segums un 
labiekārtotā apkārtne ļaus 
vēl vairāk izcelt senās klēts 
burvību. Tāpat tiek plānots, 
ka turpmāk muzeja pasākumi 
notiks tieši pie šīs ēkas, jo, 
pateicoties ainaviskajam 
izkārtojumam muzeja pagalmā, 
rodas tāda kā mazas estrādes 

imitācija, kur klēts un svaigi 
ieklātais bruģis ir kā estrādes 
skatuve, radot labvēlīgu vidi 
gan akustiskā, gan apmeklētāju 
drošības, gan estētiskā ziņā. 

Lašu draudze no pašvaldības 
saņēma finansējumu 2400 eiro 
apmērā, un biedrība “Stendera 
novadnieki” - 1500 eiro apmērā. 

Teksts, foto: Māra Multiņa

ekspozīcija, kura iekļauta 
Augšdaugavas novada 
pašvaldības aģentūras “TAKA” 
tūrisma objektu sarakstā un 
ir pieejama publiskai apskatei 
visiem apmeklētājiem. Šogad 
baznīcas otrā stāvas telpās tika 
izveidota jauna ekspozīcija, kur 
apmeklētāji var iepazīsties ar 
vietējā mākslinieka Alekseja 
Zahareviča, kā arī nezināmu 
meistaru darbiem- svečturiem, 
tajā skaitā pārnēsājamie svētku 
gājienos. Šeit mēs varam redzēt 
pašdarinātus kulta priekšmetus, 
krustiņus un krucifiksus, 
kurus izmantoja lūgšanu laikā. 
Parasti tie tika izgatavoti no 
alumīnija vai alvas amatnieku 
darbnīcās, jo nopirkt šīs ticības 
atribūtus padomju laikos nebija 
iespējams. Ļoti skaista ir 
krustdūrienā izšūtā Jēzu Kristus 
dzimšanas aina, no metāla un 
koka izveidotās svētbildes. 
Vērtīgi eksponāti ir arī roku 
darinātas grāmatiņas ar garīgām 
dziesmām un pārrakstītiem 
lūgšanu tekstiem, kurus ticīgie 
rūpīgi pārrakstīja paši. Baznīcā 
glabājas daudz tādu literatūras 
paraugu.

Projektu īstenošanas 
rezultātā tiks izveidota jauna 
telpa, kura papildinās baznīcas 
izveidoto ekspozīciju un 
paplašinās tūrisma objektu 
klāstu mūsu novadā. Kopumā 
projekts pozitīvi ietekmēs 
apmeklētāju zināšanas par 
mūsu kultūrmantojumu un dos 
iespēju efektīvāk to saglabāt.

Sofija Mole

TEPAC – LIELISKA 
SADARBĪBAS FoRMA 

ENERgoEFEKTIvITĀTES 
CELŠANAI

Šogad “Baltic Brand Awards” 
topā Swedbank tika atzīts par 
mīlētāko un cilvēcīgāko zīmolu 
Latvijā un Baltijā. Uzņēmums 
gan savā darbībā, gan 
sniegtajos pakalpojumos uzsver 
energoefektivitātes svarīgumu. 
Rīgā 27.novembrī tika organizēta 
tikšanās, uz kuru Swedbank 
aicināja namu apsaimniekotājus 
un jomas projektu vadītājus, 
par Daudzdzīvokļu māju 
energoefektivitātes (DME) 
projektu programmas apguvi un 
aktualitātēm nozarē.

Swedbank Uzņēmumu 
apkalpošanas daļas vadītājs 
Jānis Zaļums sniedza ieskatu 
finansējuma nosacījumos un 
potenciālā daudzdzīvokļu māju 
renovācijai, bet Swedbank 
Ilgtspējas jomas vadītāja Marta 
Luste stāstīja par ilgtspēju  un 
energoefektivitāti, parādot 
pozitīvos piemērus no bankas 
prakses. Jaunākās aktualitātes 
ēku apsaimniekošanas nozares 
tiesiskajā regulējumā un DME 
programmā izstāstīja Swedbank 
Valsts un pašvaldību jomas 

vadītāja Ilze Kukute. Tikšanās 
dalībnieki dalījās savā pieredzē un 
diskutēja par pašreizējo situāciju, 
gaidot pieteikšanos 2021.–2027. 
gada ES fondu plānošanas 
perioda ēku energoefektivitātes 
paaugstināšanas pasākumu 
atbalsta programmai.

Tikšanās laikā tika uzsvērta 
visu sektoru sadarbības 
nepieciešamība, it īpaši ietekmējot 
nozares politikas izstrādi. Kā 
viens no pozitīvajiem potenciālās 
sadarbības piemēriem nākotnē 
tika prezentēta Augšdaugavas 
novada pašvaldības iecere par 
“Tīrās enerģijas pārneses atbalsta 
centra (TEPAC)” izveidi. Šī 
iniciatīva ir vērsta uz ilgtspējīgas 
enerģijas izmantošanas 
veicināšanu un jaunu risinājumu 
ieviešanu pašvaldībā un tās 
teritorijā. Tās mērķis ir sniegt 
praktisku un informatīvu 
atbalstu gan iedzīvotājiem, gan 
uzņēmējiem, kas vēlas pāriet 
uz vides draudzīgiem enerģijas 
avotiem un samazināt savu 
oglekļa pēdu. Centrā plānots 
piedāvāt konsultācijas par 
atjaunojamo energoresursu 
izmantošanu, kā arī palīdzību ES 
un valsts finansējuma piesaistē 
šādu projektu īstenošanai. 
Īpaša uzmanība tiks pievērsta 

izglītojošām aktivitātēm, lai 
veicinātu sabiedrības izpratni par 
tīru enerģiju un tās nozīmi klimata 
pārmaiņu mazināšanā. Centri 
kļūs par saskarsmes vietu starp 
pašvaldībām, iedzīvotājiem, 
uzņēmumiem un nevalstiskajām 
organizācijām, piedāvājot 
atbalstu, zināšanas un resursus.

Projekts saņēma finansējumu 
LIFE programmā. Triju gadu 
laikā pilotpašvaldībās piecās 
Eiropas valstīs tiks izstrādāta 
TEPAC koncepcija. Pašlaik 
Augšdaugavas novada 
pašvaldībā norisinās pirmie 
sagatavošanas darbi, tostarp tiek 
veikta esošas situācijas analīze.

*Projektu līdzfinansē Eiropas 
Savienība, taču autoru uzskati un 
viedokļi atspoguļo tikai projekta 
īstenotāju redzējumu, nevis 
Eiropas Savienības vai Eiropas 
Klimata, infrastruktūras un vides 
izpildaģentūras (CINEA) nostāju. 
Ne Eiropas Savienība, ne granta 
sniedzējs neatbild par šeit 
sniegto informāciju.
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 SABIEDRĪBA ■

APBALvoJUMS■

vALSTS 
PREZIDENTA PILĪ 

vIESoJĀS 
LAZDĀNU ĢIMENE 

No LĪKSNAS

9. decembrī Rīgas pilī 
norisinājās tradicionālais 
Ziemassvētku pasākums, kurā 
piedalījās 20 daudzbērnu 
ģimenes no dažādiem Latvijas 
novadiem un pilsētām, lai kopīgi 
ar Valsts prezidentu Edgaru 
Rinkēviču iedegtu svētku egli 
laukumā pie Rīgas pils.

“Jūs esat darījuši daudz, lai 
saviem bērniem dotu visu to 
labāko. Jūs vienmēr esat bijuši 
ļoti gādīgi vecāki. Es gribu teikt 
tiešām lielu paldies gan jums, 
gan visiem jūsu tuviniekiem, 
kuri jūs ir atbalstījuši, jo kuplas 
ģimenes mūsdienās nav 
pašsaprotama lieta. Man ir liels 
prieks un gods šodien kopā ar 
jums sākt svinēt Ziemassvētkus 
Rīgas pilī!” uzrunājot ģimenes, 
teica Valsts prezidents E. 
Rinkēvičs. 

Uz pasākumu bija aicinātas 
sabiedriski aktīvākās un 
radošākās Latvijas daudzbērnu 

ģimenes, kā arī ģimenes, kas 
pēc ilgstošas prombūtnes 
ārzemēs ir atgriezušās uz dzīvi 
Latvijā. Ģimenes Rīgas pilī 
pulcējās no Augšdaugavas, 
Bauskas, Cēsu, Jelgavas, 
Jēkabpils, Krāslavas, Ķekavas, 
Līvānu, Madonas, Mārupes, 
Olaines, Siguldas, Talsu, 
Tukuma, Valmieras, Varakļānu, 
Ventspils novadiem un Rēzeknes 
un Ventspils valstspilsētām.

No Augšdaugavas novada 
ciemos pie Valsts prezidenta 
devās kuplā Lazdānu ģimene 
no Līksnas pagasta. Ģimenes 

mamma Nataļja pēc atgriešanās 
no šī svinīgā notikuma saka: 
“Tas bija burvīgi, bērni sajūsmā! 
Satikām tik daudz varenu un 
spēcīgu ģimeņu, kas mums 
deva vēl lielāku stimulu virzīties 
tikai uz priekšu un darboties 
tālāk, lai realizētu vēl daudzas 
ieceres un sapņus. Tā bija īpaša 
un interesanta diena. Paldies 
Latgales plānošanas reģionam 
par šo iespēju!”

Lazdānu ģimene, kas 2019. 
gadā atgriezās Latvijā pēc 
desmit gadu dzīves Norvēģijā, 
iemieso vērtības, kas saistītas 

ar dzimtenes mīlestību, 
ģimeniskumu un ieguldījumu 
savas valsts attīstībā. Šobrīd viņi 
saimnieko bioloģiski sertificētā 
zemnieku saimniecībā 
“Jaunozoli”, nodarbojoties ar 
augļkopību un dārzkopību. 
Lēmums atgriezties Latvijā tika 
pieņemts dažādu apsvērumu 
dēļ, taču galvenais bija rūpes 
par bērnu izglītību. Īstenībā 
ceļu uz mājām ģimene bruģēja, 
vēl esot ārzemēs – ar radu un 
kaimiņu atbalstu smiltsērkšķu 
lauks tika apstādīts 3-4 gadus 
pirms atgriešanās, lai būtu 
pamats jauniem plāniem un 
darba cēlienam! Tēvs Arnis 
ir pārliecināts: “Lai arī dzīve 
Skandināvijā ir laba, vēlme būt 
un saimniekot savā zemē to 
neatsver! Katru dienu izbaudām 
dzīvi uz savas zemes, aktīvi 
atbalstām vietējās kopienas 
iniciatīvas un piedalāmies 
Līksnas pagasta sabiedriskajā 
dzīvē. Esam pateicīgi par 
iespēju atgriezties pie saknēm 
un nenožēlojam savu lēmumu. 
Mūs sagaida daudz jaunu 
plānu un ieceru, un mēs ticam, 
ka viss izdosies. “Jaunozolos” 

esam patiesi laimīgi un ar 
prieku turpinām attīstīt savu 
saimniecību, saglabājot ciešu 
saikni ar dabu un stiprinot 
Latvijas lauku dzīvotspēju!”

Ģimenē ir trīs bērni — 
Samanta Lāsma, Kristiāns un 
Armands. Visi viņi ir saglabājuši 
ciešu saikni ar Latvijas 
tradīcijām arī laikā, kad ģimene 
dzīvoja ārvalstīs. Atgriešanās 
dzimtenē bija apzināta izvēle, 
kuru vadīja vēlme nodrošināt 
bērniem kvalitatīvu izglītību 
un iespēju dzīvot saskaņā ar 
Latvijas kultūras vērtībām.

Egles iedegšanas pasākums 
Valsts prezidenta pilī ir viena 
no skaistākajām Ziemassvētku 
tradīcijām, kas katru gadu 
pulcē kuplās Latvijas ģimenes, 
simbolizējot kopības un svētku 
prieku.

Informāciju sagatavoja:
 LPR remigrācijas 

koordinatore Latgalē
 Ruta Priede

Foto: Valts prezidenta 
kanceleja

“LATgALES REĢIoNA 
UZŅēMēJU gADA 

BALvA 2024” 
DEvĀS ARĪ UZ 

AUgŠDAUgAvAS 
NovADU 

4. decembrī Melngalvju namā 
notika Latgales plānošanas 
reģiona (LPR) rīkotais 
vērienīgākais gada pasākums 
“Latgales diena 2024”, kura 
laikā tika godināti LPR Latgales 
uzņēmējdarbības centra 
konkursa “Latgales uzņēmēju 
gada balva 2024” uzvarētāji 11 
nominācijās: Gada amatnieks; 
Gada mājražotājs, Gada jaunais 
tūrisma pakalpojums, Gada 
inovācija, Gada speciālās 
ekonomiskās zonas uzņēmums, 
Gada remigrants – uzņēmējs, 
Gada lauksaimnieks, Gada 
ražošanas uzņēmums, Gada 
gastronomijas uzņēmums, 
Gada izglītības iestāde darba 
tirgum, Gada digitālais līderis – 
uzņēmējs.

“Latgales diena” ir pasākums, 
kas jau ceturto gadu kļūst par 
Latgales plānošanas reģiona 
gada nogales vērienīgāko 
notikumu. Tas ir veltīts 
cilvēkresursiem, Latgales 
reģiona uzņēmējdarbības 
aktivizēšanai un attīstībai, 
Latgales pārstāvniecības 
darbības popularizēšanai, kā 
arī vietējo uzņēmēju, izglītības 
iestāžu piedāvāto iespēju un 
Latgales, kā tūrisma galamērķa 
prezentēšanai, jo Latgale – tā ir 
vienmēr laba ideja.

Šogad jauno nomināciju 
“Gada izglītības iestāde 
darba tirgum” ieguva Latgales 
Industriālais tehnikums. Kopš 
mācību iestādes dibināšanas 
tehnikums ir kļuvis par 
mūsdienīgu, prestižu, uz 

zināšanām un kvalitāti balstītu 
profesionālās izglītības mācību 
iestādi. Šobrīd Latgales 
Industriālajā tehnikumā mācās 
1346 izglītojamie un strādā 154 
pedagogi. Tehnikuma pārstāvjus 
apsveica Viedās administrācijas 
un reģionālās attīstības ministre 
Inga Bērziņa. 

Nominācijā “Gada speciālās 
ekonomiskās zonas uzņēmums 
Latgalē” balvu saņēma 
Kalkūnes pagasta uzņēmums 
SIA “Reclame fabriek”. “Reclame 
fabriek” ir profesionāls izkārtņu 
ražotājs ar ilgu vēsturi, 
kas nodrošina kvalitatīvas 
izkārtnes uzņēmumiem visā 
pasaulē. Rūpnīca ir aprīkota ar 

ESSO, Subway, Carrefour, SPAR, 
Decathlon. Laureātu apsveica 
Norvēģijas karalistes vēstniece 
Latvijā Īne Morenga.

Augšdaugavas novada 
pašvaldības domes 
priekšsēdētājs Arvīds Kucins, 
uzrunājot novada laureātus, 
izteica pateicību par viņu 
ieguldīto darbu. “Varbūt jūsu 
darbs ikdienā nav tik īpaši 
redzams, kuram vairāk, kuram 
mazāk, bet tas dod gandarījumu 
un nes izaugsmi novadam kā 

veselumam. Gribu novēlēt, 
lai jums pietiktu ideju un 
gandarījuma par to, ko jūs darāt, 
lai jums viss izdotos, spēki augtu 
un jūs būtu gandarīti par to, ka 
atrodaties tieši Augšdaugavas 
novadā.” 

Pasākumu rīko Latgales 
plānošanas reģions Eiropas 
Ekonomikas zonas finanšu 
instrumenta 2014.-2021.
gada perioda programmas 
“Vietējā attīstība, nabadzības 
mazināšana un kultūras 

sadarbība” divpusējās 
sadarbības iniciatīvas 
“Norvēģijas pašvaldību un 
Latgales plānošanas reģiona 
sadarbība vietējās attīstības 
veicināšanai” ietvaros.

Foto: Latgales plānošanas 
reģions

modernākajām sarežģītākajām 
un precīzākajām iekārtām un 
CNC iekārtām, kas ļauj ražot 
mūsdienīgas konkurētspējīgas 
preces. 99% rūpnīcas 
produkcijas tiek eksportēti, un 
pēdējo 5 gadu laikā uzņēmums 
ir iemantojis labu reputāciju 
Rietumeiropas tirgū un ir 
reklāmas un interjera priekšmetu 
piegādātājs tādiem globāliem 
zīmoliem kā: KFC, Puma, 
Burgerking, H&M, McDonalds, 
Deutsche Bank, KLM, KIA, 
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■ KULTŪRA

KRĀŠŅI IZDEJoTS 
KoNCERTS “DIvoS 

KRASToS DANCI 
gRIEŽ” ILŪKSTē

7. decembrī, svinot Ilūkstes 
Kultūras un mākslas centra 
vidējās paaudzes deju kopas 
“Pilskalne” 35 un Augšdaugavas 
novada Kultūras centra “Vārpa” 
deju ansambļa “Līksme” 55 
gadu jubileju, izdejots koncerts 
“Divos krastos danci griež”.

Pilskalnes pagasta 
vidējās paaudzes deju kopas 
pirmsākumi meklējami 80. 
gados, jau kopš pirmās deju 
kopas dienas tās vadītāja ir 
Antonija Stalidzāne. Zīmīgi, ka 
kolektīva pamatsastāvs gandrīz 
vai nav mainījies, lielākā daļa 
dejotāju ir VPDK “Pilskalne” 
sastāvdaļa vairāk kā 28 gadus. 
Daudzi bijušie dejotāji turpina 
dejot Ilūkstes Kultūras un 
mākslas centra senioru deju 
kolektīvā “Ozolzīles”. Deju 
kopa “Pilskalne” ir nozīmīga 
kultūras veidotāja Ilūkstes pusē, 
kolektīvs ir piedalījies visos 
nozīmīgākajos novada, pagasta 
un valsts kultūras notikumos, 
savā pastāvēšanas laikā 
piedalījies visos Dziesmu un deju 
svētkos. Kolektīvam par katru 

pasākumu ir īpašas atmiņas, ko 
ierakstīt kopējā atmiņu kladē, 
bet viena no spilgtākajām 
atmiņām ir piedalīšanās 
lielākajā šlāgermūzikas festivālā 
Ventspilī, kur kopā ar grupu 
“Dvinskas muzikanti” izpildīja 
jestro dziesmu “Hei, broļ, 
Latgalīt!”. Kopš pērnā gada 
rudens, VPDK “Pilskalne” ir 
pievienojušies jauni dejotāji, 
izveidojot vēl vienu sastāvu. 

Augšdaugavas novada 
Kultūras centra “Vārpa” deju 
ansamblis “Līksme” ir izveidots 
1969. gadā, toreiz to vadīja 
Irēna Braslavska, bet kopš 
1990. gada kolektīva vadību 
turpina Aija Daugele. Pēctecība 
ir raksturīga šim ansamblim – 
ne tikai meita turpina mātes 
iesākto kolektīva vadīšanā, bet 
arī dejotāji – kā jaunieši reiz 
atnākuši dejot, vēlāk dodas 
studēt, tad dibina ģimenes, 
pēc kāda laika atgriežas un 
jau ar visu ģimeni turpina 
iesākto dejas soli. DA “Līksme” 
ir piedalījies ne tikai vietējā 
mēroga, bet arī starptautiskas 
nozīmes notikumos – koncerti, 
festivāli un konkursi gan Latvijā, 
gan Eiropā ir ieskaitāmi deju 
ansambļa kontā. 

Koncerta izskaņā abi kolektīvi 

saņēma sirsnīgus apsveikumus, 
dāvanas un ziedus, bet 
īpašas ovācijas no dejotājiem 
saņēma Augšdaugavas novada 
pašvaldības izpilddirektors 
Pēteris Dzalbe, kurš abiem 
kolektīviem no novada 
pašvaldības uzdāvināja 
braucienu uz dejotāju izvēlētu 
festivālu vai konkursu Eiropā. 
Tāpat visskaļākos aplausus 
saņēma VPDK “Pilskalne” 
un DA “Līksme”, saņemot 
Latvijas Nacionālā kultūras 
centra (LNKC) goda rakstu 
par ilggadēju un nozīmīgu 
ieguldījumu skatuviskās tautas 
dejas mākslā un dziesmu un deju 

svētku tradīcijas saglabāšanā 
un uzturēšanā. 

Deju kopas “Pilskalne” 
vadītāja Antonija Stalidzāne 
un deju ansambļa “Līksme” 
vadītāja Aija Daugele saņēma 
LNKC atzinības rakstu par 
profesionālu un radošu 
ieguldījumu skatuviskās tautas 
dejas nozarē, ko pasniedza 
Latvijas Nacionālā kultūras 
centra Dziesmu un deju svētku 
tradīcijas saglabāšanas un 
attīstības nodaļas Pūtēju 
orķestru un kokļu mūzikas 
eksperts Dainis Vuškāns. 

Arī deju kopas “Pilskalne” 
dejotāji Ruta Buldure un Jānis 

Paluhs tika īpaši sveikti ar LNKC 
atzinības rakstu par ilggadēju 
ieguldījumu deju kopas darbībā, 
par dziesmu un deju svētku 
tradīcijas uzturēšanu un novada 
kultūrvides veidošanu.

Koncertā “Divos krastos 
danci griež” izdejotas deju kopas 
“Pilskalne” un deju ansambļa 
“Līksme” mīļākās un skaistākās 
tautas dejas, kopā ar dziedātāju 
Juri Ostrovski izgriezts valsis 
un izdejota polka dziesmu “Hei, 
broļ, Latgalīt” un “Toļi dzeivoj 
muna meilo” pavadījumā.

Teksts, foto: Māra Multiņa

35 gADUS 
vPDK “PILSKALNE” 

DZIRKSTEĻo UN 
IEgRIEŽ vIRPULI 

TAUTASDEJĀ
Vidējās paaudzes deju 

kopa “Pilskalne” jau 35 gadus 
apbur skatītājus ar dzirkstelīti, 
jautrību un nezūdošo enerģiju 
gan uz skatuves, gan ikdienā. 
7. decembrī koncertā “Divos 
krastos danci griež” VPDK 
“Pilskalne” svinēja dzimšanas 
dienu, izdejojot skaistas dejas 
un parādot citiem, cik svarīgi 
ir tas, ka kolektīvs ir vienots, 
un kāda enerģija un attiecības 
uz skatuves ir tiem, kas kopā 
dejo vairāk nekā 25 gadus. 
Deju kopa “Pilskalne” izveidojās 
1989. gadā: “Mēs visi kā 
vidusskolnieki kādreiz dejojām 
kolhoza “Zemgale” jauniešu 
deju kolektīvos, toreiz bija A 
un B grupa. Līdz ar atmodas 
laiku valstī sākās vidējās 
paaudzes kustība – veidojās 
ļoti daudzi kolektīvi, tā arī 
radās mūsu kolektīvs 89. gadā,” 
stāsta “Pilskalnes” vadītāja 
Antonija Stalidzāne. Dejotāji, 
kas reiz dejojuši “jauniešos”, 
pabeiguši skolu, pievienojās 
vidējās paaudzes sastāvam. 
Teju no paša sākuma šobrīd 
kolektīvā dejo četri pāri, pārējie 
ir pievienojušies nedaudz 
vēlāk. Kopš 2023. gada VPDK 
“Pilskalne” ir pievienojies vēl 
viens sastāvs, tāpēc no ierastā 
16 dejotāju pulka, kolektīvs ir 
izaudzis līdz 31 dejotājam. 

Katrs pasākums kā 
piedzīvojums

Kolektīvs savas pastāvēšanas 
laikā ir piedalījies pilnīgi visos 
Dziesmu un deju svētkos. VPDK 
“Pilskalne” vienmēr ir kādas 
jautras atmiņas, kurās kavēties. 

Kā teic dejotāja Ruta Buldure: 
“Mums visi pasākumi ir mīļākie, 
vienmēr ir kāds notikums, ko 
atcerēties!” Arī Dziesmu un 
deju svētki nav izņēmums, 
kad kaut kas amizants nebūtu 
noticis, piemēram, pēc dejas 
kādam plīsusi plauša, vai gluži 
zaļš palicis no tā, kā sāp “aklā 
zarna”, tomēr, koncerts nodejots 
godam. Kolektīva dalībnieki 
asarām acīs atceras arī kādus 
atgadījumus no dejotāja dzīves 
ikdienā. Dejotājs Guntars 
Permanickis atceras: “Vienos 
dziesmu svētkos naktsmītnēs 
gulēju blakus avatāram! Viena 
dejotāja bija nopirkusi jaunus, 
zilus frotē dvieļus, atnāk no 
dušas nomazgājusies, bet visa 
zila, zilganzaļa. Viņa, nabags, 
pati neredzēja, kas ir noticis. Mēs 
visi gulējam uz piepūšamajiem 
matračiem, mans bija blakus 
avatāra matracim. Protams, viss 
kolektīvs izsmējies līdz asarām! 
Ir tādi mazie momenti, ko vēlāk 
atcerēties.” Dejotājs Guntars 
Gaudzejs atminas citus svētkus: 
“Bijām dziesmu svētkos, pēc 
pēdējā koncerta sēdējām viss 
kolektīvs, raudājām, reibām no 
tīra ūdens - emocijas vienkārši 
pāri gāja. Toreiz visi domājām, 
ka tie būs mūsu pēdējie svētki 
kopā, bet, protams, pēc tam 
bijām vēl trīs vai četros svētkos.” 
Vita Kukjāne stāsta: “Mums katri 
dziesmu svētki ir, kā mēs sakām, 
malējie, bet paiet atkal pieci 
gadi un nevaram pašķirties, 
tomēr aizbraucam”. Svētku 
nedēļā gadās arī kāda brīvāka 
diena no mēģinājumiem, tāpēc 
kolektīvs laiku lieki netērē – visi 
kopā pavadīja dienu saulainā 
pludmalē Jūrmalā, protams, 
arī tur nebūs tā, ka vienkārši 
zvilnēs jūras krastā. Kā jau 
aktīviem cilvēkiem ierasts, 
jautras aktivitātes garantētas – 

viss kolektīvs spēlējis volejbolu 
ar dvieļiem un tik aizrautīgi, ka 
citi cilvēki no malas gribējuši 
pievienoties sporta spēlēm. Vita 
Gaudzeja stāsta: “Mums no teju 

katra notikuma rodas kādi mazi 
sauklīši vai vārdi, ko saprot tikai 
šī kompānija. Piemēram, vārds 
serla citiem cilvēkiem neko 
neizteiks, bet mūsu kolektīvs 

uzreiz saprot, par ko ir runa”.
Paceltā latiņa jānotur godam!

Ne tikai Dziesmu un deju 
svētki, bet arī citi nozīmīgi 
notikumi gan Ilūkstē, gan novadā 
nav iedomājami bez VPDK 
“Pilskalne”. Kolektīvs ir bijis arī 
ārzemju braucienos - Francijā, 
savā laikā arī Baltkrievijā un 
Lietuvā – aizvadīts aizraujošs 
un neaizmirstams laiks 
piedzīvojumos. Arī Latvija 
ir izbraukāta krustu šķērsu. 
“Pilskalne” ir piedalījusies visos 
Vidējās paaudzes dejotāju 
svētkos Kuldīgā, Liepājā, 
Gulbenē, Valmierā un citur. Īpaši 
mīļš notikums bija piedalīšanās 
Šlāgeraptaujas finālā Ventspilī, 
kur kopā ar apvienību “Dvinskas 
muzikanti” atskaņoja dziesmu 
“Hei, broļ, Latgalīt”. Kolektīvs 
piedalījās dziesmas videoklipa 
veidošanā, kā arī sadarbībā ar 
horeogrāfu Ilmāru Dreļu tika 
izveidota deja tieši šai dziesmai, 
ko kolektīvs izpildīja Ventspilī. 
Veiksmīgā sadarbība ar Juri 
Ostrovksi ļāvusi kolektīvam sevi 
parādīt Ventspilī arī vēlreiz, kā 
arī dejot uz Rēzeknes teātra 
“Joriks” skatuves. Kolektīvam 
īpaši ir arī Sēlijas tautas mākslas 
svētki “Sēlija rotā”, kā arī vietējie 
Melnā kalna svētki “Pilskalnē”, 
kur teju katru gadu kolektīvs 
ir parādījis savas dejošanas 
prasmes. Kolektīva dalībnieki 
stāsta, ka reiz uzliktā augstā 
latiņa, kad bijuši Latvijas top 
dejotāji, nes arī savu sarežģīto 
pusi – ja reiz ir parādīts tik augsts 
līmenis, tad turpmākajos gados 
ir grūti to noturēt. G.Gaudzejs 
stāsta: “Ir arī bijis pretēji, 
kad pašiem liekas, ka esam 
nodejojuši ļoti labi, bet saņemam 
tikai pateicību par piedalīšanos. 
Tad radās tāds pārdomu laiks, 
domājām, vai vispār turpināsim 
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dejot.” V.Kukjāne teic: “Mums 
kopš skolas laikiem ir iedzīts, tā 
teikt, tas teicamnieces sindroms 
- vai nu dari ļoti labi, vai nedari 
vispār. Tad ir tā - ja kaut kur 
paslīdi, vairs neesi augšgalā, tad 
tas pašvērtējums ļoti sasveras. 
Šī doma iet līdzi visu dzīvi arī 
citās jomās, ne tikai dejošanā. 
Tāpēc mums ir tā tieksme, ka 
gribam būt labākie. Arī laiks iet 
uz priekšu, neesam vairs mēs 
tik jauni kā agrāk. Reizēm, kad 
nofilmē koncertu, ar katru gadu 
redzam, ka mugura vairs nav 
tik stalta un kājas tik augstu 
necilājas, arī deja vairs nav tik 
ātra, kā šķita, lai gan uz skatuves 
pašiem liekas, ka atdevām sevi 
visu. Tomēr mums kolektīvā ir tā 
īpašā enerģija, kas varbūt nav 
citiem, jo mēs tik ilgi visi kopā 
dejojam.” 

VPDK “Pilskalne” ir īsta 
ģimene

“Pilskalnes” dejotāji uzsver, 
ka šis kolektīvs tiešām ir kā 
ģimene, dejotāji viens otru 
pazīst jau ļoti sen, zina, kas 
kuram prātā, reizēm pat vārds 
nav jāpasaka, viss ir skaidrs jau 
no skatiena vien. Vita Gaudzeja 
stāsta: ““Pilskalne” ir mana otra 
ģimene. Es šeit dejoju no pašiem 

pirmsākumiem, dejošana 
kolektīvā ir kā dzīvesveids.” 
Vita Kukjāne domā līdzīgi: 
““Pilskalne” ir kā otra ģimene, 
mēs viens otru saprotam, zinām 
vājības, mēs varam viens otram 
pateikt, kas jāpasaka. Kādreiz 
arī varam sabārties, tomēr atkal 
sanākt kopā, kā tas ir ģimenē 
ierasts. Gadu laikā katram 
mainās raksturi, attiecības, 
bet mēs kopā esam izauguši 
un ar mums līdzi ir izauguši 
arī mūsu bērni. Mēs kolektīvā 
varam runāt par to, ko varbūt 
kaut kur citur nevarēsim teikt, 
mūs citur nesapratīs, bet šeit 
gluži pretēji, viens otru saprot. 
Te ir savi noslēpumi, savas 
bēdiņas un arī prieki, tas vieno.” 
Arī Vita Kraukle, kas kolektīvā 
ir tikai dažus gadus, uzsver: 
“Šeit ir kolektīvs, šeit ir ģimene, 
mēs ar vīru priecājamies, ka 
mūs pieņēma šajā ģimenē, 
tātad mums saskanēja. VPDK 
“Pilskalne” ir raksturīgs tas, ka 
ikvienam dejotājam ir dziļas, 
patiesas vērtības, tas ļoti 
uzrunā.”

Tradīcijas vieno
VPDK “Pilskalne” ir raksturīga 

pēctecība, ģimeniskums, tāpēc 
tikai likumsakarīgi, ka visi 

dejotāju bērni arī ir bijuši dejotāji 
skolas laikā Ilūkstē un turpina 
dejot arī tagad. Visi ir reiz 
piedalījušies Dziesmu un deju 
svētkos. Antonija Stalidzāne 
stāsta: “Tas gads, kad Dziesmu 
svētkos piedalījās arī jauniešu 
deju kolektīvs “Labrīt”, kur 
dejoja “pilskalniešu” bērni, bija 
vienreizējs! Jaunieši ar tādu 
entuziasmu un dzīvesprieku 
brauca katru nedēļas nogali 
dejot uz Ilūksti, piecus gadus 
mēs dzīvojām tādā režīmā. 
Protams, jau tad varēja saprast, 
ka tas nebūs ilgi, tomēr pieci 
gadi izturēja, aizbrauca uz 
svētkiem. Tad beidzās studijas, 
visiem sākās darbi, ģimenes, 
bērni, tad arī dejas palika otrajā 
plānā.” Tomēr “Pilskalnes” 
bērni vienmēr ir bijuši līdzās ar 
vecākiem gan koncertos, gan 
dažādos pasākumos, ballītēs. 
Dejotāji stāsta: “Kad bērni bija 
mazāki, rīkojām sporta spēles, 
vēlāk, kad jau bija paaugušies, 
šos svētkus organizēja viņi paši. 
Mēs katru vasaru pie Daugavas 
teltīs nakšņojām, makšķerējām, 
vārījām zivju zupu. Agrāk mums 
bija ļoti daudz tematisko vakaru, 
tiešām neviens pasākums 
nenotika bez kādas tēmas. Ir 

bijusi krāsainā balle, pidžamu 
balle, padomju laiku stilā 
ģērbāmies, arī kā pasaku tēli, reiz 
mums bija visiem izgatavotas 
drēbes no atkritumu maisiem. 
Mums ļoti forši iznāk goda vārti 
kāzās, tas tiešām ir kaut kas, 
reāls teātra uzvedums! Bērni ir 
izauguši līdzi ar mūsu tradīcijām 
un kopā būšanu.”

Vismīļākās ir raksturdejas
Šajā kolektīvā vienmēr skan 

smiekli, uzkāpjot uz skatuves, 
jau no pirmajiem soļiem var 
just enerģiju, ko izstaro kopā 
būšana un dejotprieks. Arī dejas 
kolektīvs izvēlas ne tās lēnās 
un mierīgās, svarīgi ir izdejot 
tieši raksturdejas, kas aizrauj 
ne tikai pašus dejotājus, bet arī 
skatītājus. Kolektīva dalībnieki 
stāsta, ka vismīļākās dejas ir 
“Lobs bej puika myusu Jezups”, 
“Pavāru kuplejas”, “Tumbala”, 
“Kūmas”, bet īpaša vieta dejotāju 
sirdīs ir pašu izdomātai puišu 
“Itāļu dejai”. Kā teic kolektīva 
dāmas: “Mūsu puiši ir slaveni ar 
šo deju!” “Itāļu deja” tapusi par 
godu Sieviešu dienai – Ilūkstē 
daudzus gadus bija tradīcija, ka 
vietējie radošie vīrieši dāvināja 
sievietēm svētku koncertu, 
arī “Pilskalnes” vīri piedalījās 

šajā avantūrā. Tā viena vakara 
laikā tapa, jāsaka, leģendārā 
“Itāļu deja”, ar kuru pilskalnieši 
tiek aicināti uzstāties dažādos 
svētkos, kāzās un jubilejās. Vita 
Kukjāne teic: “Tai dejai tiešām 
ir piekrišana, bet tik šarmanti, 
kā to dejo mūsu puiši, tiešām 
nevienam nav izdevies nodejot”.

Savas mīļākās dejas kolektīvs 
arī nākamgad plāno izdejot 
dažādos svētkos – Vidējās 
paaudzes dejotāju svētkos 
Salaspilī, brauks dejot uz 
Latgales vēstniecību “Gors”, 
arī tradicionālajos vietējos 
pasākumos, kur “Pilskalne” rādīs 
savu raito dejas soli un enerģiju. 
Vita Kukjāne un Ruta Buldure 
teic: “Ļoti ceram, ka mēs šādā 
sastāvā arī turpināsim dejot, 
un aizbrauksim uz nākamajiem 
Dziesmu un deju svētkiem! 
Mums ir kaut kas īpašs, kas 
mūs vieno, tāpēc ceram, ka arī 
turpmāk mēs visi turēsimies 
kopā!”

Vidējās paaudzes deju 
kopa “Pilskalne” vēl ikvienam 
dejotājam nepazaudēt 
dejotprieku un aicina vietējos 
jauniešus turpināt Ilūkstes 
senās tautasdeju tradīcijas!

Teksts, foto: Māra Multiņa

“LĪKSME” – No 
PAAUDZES PAAUDZē

Stalta stāja, silti smaidi, 
mirdzošas acis un raits dejas 
solis – tā var īsumā raksturot 
Augšdaugavas novada kultūras 
centra “Vārpa” deju ansambli 
“Līksme”, kas nu jau 55 gadus 
rada līksmi gan dejotājos, gan 
skatītājos. Tās ir kolektīva 
galvenās vērtības, kas tiek 
saglabātas cauri laikam.

Tautas deju ansambļa 
pirmsākumi meklējami 1969. 
gadā, kad toreizējā Daugavpils 
rajona Kultūras namā sapulcējās 
pirmie kolektīva dalībnieki. 1979. 
gadā kolektīvs ieguva Tautas 
deju ansambļa nosaukumu 
un no šī laika ir visu Vispārējo 
latviešu dziesmu un deju svētku 
dalībnieks. Līdz 1990. gadam 
kolektīva vadītāja bija Irēna 
Braslavska, kas dejas soļus 
un horeogrāfijas pamatus bija 
apguvusi pašmācības ceļā. 
Viņas vadībā deju ansamblis 
ļoti nopietni un sekmīgi strādāja, 
apgūstot skatuves dejas 
pamatus. 

1990. gadā kolektīva vadību 
pārņēma viņas meita, horeogrāfe 
Aija Daugele, kas tajā pat gadā 
kopā ar ansambli devās uz XX 
Vispārējiem latviešu Dziesmu 
un X Deju svētkiem.

Kolektīva repertuārs 
gadu gaitā ir bijis bagāts ar 
neskaitāmām latviešu tautas 
dejām un programmām. 
Degsme, aizrautība, 
dzīvesprieks, emocionalitāte – tā 
varētu raksturot dejošanas stilu 
un pašus dejotājus. Šajos gados 
deju ansamblis ir piedalījies 
starptautiskos konkursos un 
koncertos, daudzviet Latvijā, 
kā arī Francijā, Bulgārijā, 
Spānijā, Portugālē, Lietuvā, 
Baltkrievijā, Ungārijā, Moldāvijā, 

Nīderlandē un Itālijā. Tas tikai 
liecina, ka ikvienam dejotājam 
ir prieks piedalīties gan vietēja 
mēroga, gan Latvijas un ārzemju 
koncertos, konkursos un 
festivālos. 

Kolektīva pastāvēšanas laikā 
vismaz 30 pāriem “Līksme” 
ir bijis liktenīgais kolektīvs, 
kurā dejotāji atraduši viens 
otru un dibinājuši ģimenes. 
Īpaša kolektīvam bija Latvijas 
simtgade, kad laulības saitēm 
saistījās četri kolektīva dejotāju 
pāri. Pēdējo 10 gadu laikā 
līksmiešu ģimenēs ir piedzimuši 
vairāk nekā 10 bērni. Jāteic, 
ka šim ansamblim piemīt 
arī pēctecība, proti, dejotāji 
apprecas, pēc laika atgriežas 

kolektīvā, bet vēl pēc gadiem 
vecāku deju soļus turpina viņu 
bērni. 

Viens otru dejā atraduši arī 
Māra un Arvis Vaļuki. Māra 
teic, ka “Līksmei” ir savi īpašie 
«Līksmes gariņi», kuri maģiskā 
veidā satur kopā kolektīvu 
un izstaro tā unikālo būtību. 
Tāpat arī kaut kas īpašs esot 
“Vārpas” sienās, kas dejotājiem 
ir kļuvušas par otrām mājām. 
“Es pievienojos kolektīvam 
2012. gadā, nepazīstot nevienu 
un šaujot uz labu laimi – varbūt 
sanāks. Šis lēmums izrādījās 
liktenīgs. Visspilgtākie mirkļi 
manā laikā ansamblī “Līksme” 
ir saistīti ar 2014. gada deju 
lieluzvedumu “Lec, saulīte!”. 

Tā bija fantastiska pieredze 
– pavadīt saulgriežu nakti 
Mežaparka estrādē kopā 
ar labākajiem Latvijas deju 
kolektīviem. Šī uzstāšanās 
palika atmiņā kā neatkārtojams 
notikums. Vēl viens dziļi 
emocionāls mirklis bija 2018. 
gada Dziesmu un deju svētku 
deju lieluzveduma “Māras zeme” 
fināls. Tajā noslēguma brīdī, 
kad citi kolektīvi līksmi riņķoja 
pa laukumu vai meta gaisā 
savus vadītājus, mēs stāvējām 
apķērušies un raudājām, jo 
sapratām – tā, kā bija līdz šim, 
vairs nebūs. Tas bija īpašs gads, 
kad teju puse mūsu kolektīva 
nosvinēja simtgades kāzas 
un pēc Dziesmu svētkiem, 
noprotami, devās vairāku gadu 
atpūtā no dejām. Tagad mēs 
pamazām atgriežamies un kopā 
ar mums uz mēģinājumiem 
nāk arī jaunā paaudze. Bērni 
redz, kur un kā pirms gadiem 
sadejojās viņu vecāki. Tāpēc 
dejas mums nav tikai dejas vai 
«treniņi». Tās ir mūsu draudzību 
un ģimeņu pamats,” saka Māra 
Vaļuka. 

Divreiz nedēļā dejotāji steidz 
uz mēģinājumiem, neskatoties 
uz ikdienas darbu vai mācībām, 
laika trūkumu vai nogurumu. 
Tiklīdz esi apstājies dejotāju 
ierindā, viss nogurums kā ar roku 
noņemts un seko fiziski smags 
darbs, slīpējot un spodrinot 
deju soļus un rakstus, lejot 
sviedrus un reizēm arī asaras, 
lai koncertos varētu dāvināt 
prieku gan sev, gan skatītājiem. 
Dejotāji atzīst Aiju Daugeli par 
ļoti stingru vadītāju un reizē 
sauc par savu otro mammu, kas 
var gan sarāt, gan uzsmaidīt 
un liek saņemties, kad rokas 
nolaižas. Dejotāja Evita Kokina 
deju soļus zina jau kopš 2007. 
gada, kad, mācoties 2. klasē, 
vecākā māsa viņu aizsūtījusi 

dejot uz “Līksmīti”. “Bieži vien 
bija slinkums, un arī Aija bija 
prasīga, tāpēc sākuma klasēs 
un pusaudžu gados ik pa laikam 
arī negāju dejot. Tagad nožēloju 
katru mēģinājumu, ko šad tad 
esmu izlaidusi, un varu teikt 
lielāko paldies Aijai, ka skubināja 
mani un neļāva man nīkt mājās. 
“Līksme” vienmēr ir tā vieta, 
kur gribas atgriezties, un Aija ir 
kā otra mamma. Viņa mums ir 
iemācījusi, kā skaisti dejot, kā 
priecāties par tautas tradīcijām 
un kā uzvesties ballēs.”

Paulis Vuškāns ansamblī dejo 
kopš 2008. gada un jautri teic, 
ka tā esot viņa dzīves lielāka 
avantūra, kurā iesaistīties 
piekritis, iepriekš nezinot 
neko par pašu kolektīvu, tās 
dejotājiem un vadītāju. “Piekritu 
Aijas aicinājumam dejot 
kolektīvā, un tas viss pārauga 
milzīgā un man pašsaprotamā 
lietā, ka es  dejoju “Līksmē” un 
citu variantu nav. Tā ir milzu 
lojalitāte pret šo kolektīvu, tās 
dejotājiem, kuri pārtapuši ļoti 
tuvos draugos un rados. Tā ir 
arī milzīga cieņa pret Aiju, pret 
to, ko viņa ir devusi, mācījusi, 
ko viņa ir ieguldījusi konkrēti 
manī. Man ir sajūta, ka man te ir 
jābūt, jo es te jūtos piederīgs un 
vajadzīgs.”

Atskatoties uz aizvadītajiem 
mēģinājumiem un koncertiem, 
dejotāji ar smaidu atceras 
gan noberztās tulznas, gan 
saplēstās kurpes un kādā 
koncerta vietā atstātos deju 
zābakus, arī visi strīdi ātri vien 
piemirstas un atmiņā paliek vien 
labais.

Tiklīdz izskanējis jubilejas 
koncerts, sākas cītīgs darbs, 
gatavojoties kārtējai deju skatei.  

Teksts: Inese Minova
Foto: Laura Some
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Višķos sakārtota degradēta teritorija Pašvaldības policijas nolikums un 

pieņemti darbā divi policijas vecākie 
inspektori – Višķos un Ilūkstē. 

Izveidotas 10 pagastu apvienības

izbūvēti sporta laukumi vieglatlētikas 
nodarbībām, futbolam, volejbolam un 
basketbolam, skrejceliņi, bērnu rotaļu 
laukums, izveidoti jauni bruģakmens 
celiņi, pārbūvēta lietus kanalizācijas 
sistēma, ierīkots moderns LED 
apgaismojums un videonovērošanas 
sistēma.

Dvietē izveidota pasākumu māja

Šogad deju kolektīvs “Ozolzīles” 
svinēja 10 gadu jubileju koncertā “Dejot 
ar ozolu spēku”. Šobrīd senioru deju 
kolektīvā “Ozolzīles” pāris reizes nedēļā 
pulcējas 17 dejotāji no Ilūkstes, Pilskalnes 
un Pašulienes. “Ozolzīļu” vecāki ir Marija 
un Henrihs Slavinski.

“Dviete” dejo jau 25 gadus

Višķu pagastā sakārtota degradēta 
teritorija, novācot vairākus graustus - 
bijušo katlumāju un graudu kalti. Darbus 
veica būvnieks IK ELLA.KO, bet no 
pašvaldības budžeta iedalīti līdzekļi 16 
939 eiro apmērā darbu apmaksai.   

Šīs teritorijas tālākā attīstība būs 
atkarīga no komersantu intereses un 
vēlmes te darboties. Savukārt pašvaldība 
no savas puses nodrošinās uzņēmējam 
nepieciešamās infrastruktūras, tostarp 
piebraucamo ceļu izbūvi.

Koris “Latgale” nosvinēja 60 gadu 
jubileju

Augšdaugavas novada Kultūras 
centra “Vārpa” jauktais koris “Latgale” 
šogad nosvinēja savu 60 gadu jubileju ar 
svētku koncertu “Latgale mana”. 

Šajos 60 gados ir nomainījušās 
vairākas dziedātāju paaudzes. Ja 
sākotnēji tā pamatā bija mūzikas 
skolotāji, tad mūsdienās koris vieno 
visdažādāko profesiju un vecuma 
ļaudis. Pirmie kora diriģenti bija Marjans 
Margevičs, Gatis Ozoliņš un Skaidrīte 
Ērliha. Vairāk nekā 20 gadu garumā kora 
diriģente bija Vispārējo latviešu Dziesmu 
svētku goda virsdiriģente Terēzija Broka, 
bet 2001. gadā par kora diriģenti kļuva 
viņas audzēkne Anita Zarāne, kura vada 
kori joprojām.
Atvērti 12 Klientu apkalpošanas centri

Gada sākumā novadā darbu uzsāka 
12 jauni valsts un pašvaldības vienotie 
klientu apkalpošanas centri (VPKAC) - 
Bebrenē, Biķerniekos, Demenē, Kalkūnos, 
Līksnā, Maļinovā, Medumos, Naujenē, 
Nīcgalē, Salienā, Silenē un Subatē. 
VPVKAC piedāvā pieprasītākos valsts 
pakalpojumus un visus pašvaldības 
pakalpojumus, piemēram, deklarēt 
dzīvesvietu PMLP, pieteikt slimības 
pabalstu VSAA, iesniegt gada ienākumu 
deklarāciju VID, pieteikt bezdarbnieka 
vai darba meklētāja statusu NVA, 
iesniegt iesniegumu, lūgumu vai sūdzību 
pašvaldībai vai pieteikt pašvaldības 
pakalpojumus. 

Izveidota Pašvaldības policija

Augšdaugavas novadā izveidota 
Pašvaldības policija, par kuras priekšnieci 
iecelta Jūlija Maizīte. Ir apstiprināts 

Augšdaugavas novadā izveidotas 
10 pagastu apvienības. Pirms lēmuma 
pieņemšanas tika rīkota publiskā 
apspriešana, ļaujot iedzīvotājiem izteikt 
viedokli. No 1. jūnija darbojas Bebrenes, 
Demenes, Ilūkstes, Kalupes, Līksnas, 
Naujenes, Salienas, Subates, Sventes un 
Višķu apvienības pārvalde.

Visas minētās izmaiņas nepieciešamas, 
lai mazinātu administratīvo vienību skaitu, 
birokrātiju un meklētu risinājumus, kā 
nodrošināt katram novada iedzīvotājam 
pakalpojumu pieejamību. 

Valsts prezidents Edgars Rinkēvičs 
apmeklēja novadu

16. aprīlī Valsts prezidents Edgars 
Rinkēvičs darba vizītē apmeklēja 
Augšdaugavas novadu. Vizītes laikā E. 
Rinkēvičs tikās ar Augšdaugavas novada 
vadību, viesojās Vaboles pamatskolā, kur 
apmeklēja vairākas mācību klases, tikās 
ar skolēniem, pedagogiem, jaunsargiem 
un gaidām. 

Vabolē Valsts prezidents iegriezās 
arī Skrindu dzimtas muzejā, apmeklēja 
Latgales Industriālā tehnikuma Izglītības 
programmas īstenošanas vietu “Višķi”.

Zemkopības ministrs apmeklēja 
novada zemniekus

Aprīlī zemkopības ministrs Armands 
Krauze apmeklēja divas Augšdaugavas 
novada zemnieku saimniecības - 
“Jaundīķi” Nīcgales pagastā un Sventes 
pagasta z/s “Upenes”, lai klātienē 
pārrunātu zemniekiem aktuālus 
jautājumus, kā arī piedalījās informatīvajā 
seminārā “Aktualitātes tiešmaksājumos 
un lauku attīstības programmā 2024. 
gadā 

Labiekārtota Sventes vidusskolas 
teritorija

Pavasarī ekspluatācijā pieņēma 
būvobjektu “Sventes vidusskolas 
teritorijas labiekārtošana, sporta laukumu 
un bērnu rotaļu  laukuma pārbūve”. Tika 
labiekārtota skolas apkārtējā teritorija, 

Kopš aprīļa Augšdaugavas novadā 
ir kļuvis par vienu kultūrvietu vairāk - 
uzņēmējs un šefpavārs Ēriks Aleksejevs 
jeb uzņēmums “Šefa uzkodas” Dvietē ir 
vēris vaļā pasākumu māju, kur varēs gan 
svinēt dažādus dzīves notikumus, gan 
baudīt izsmalcinātus un gardus ēdienus, 
gan apgūt jaunas iemaņās dažādās 
meistarklasēs. 
Izskanēja starptautiskais akordeonistu 

konkurss

Aprīlī novadā norisinājās XXI 
starptautiskais akordeonistu - solistu 
un ansambļu konkurss „Naujene 2024”, 
kurā piedalījās 127 jaunie mūziķi no 
Latvijas, Lietuvas, Igaunijas, Polijas un 
Ukrainas. Šogad pirmo reizi konkursā 
tika vērtēts arī akordeonistu ansambļu 
veikums. Konkursa žūrijā piedalījās 
akordeona mūzikas profesionāļi no 
Igaunijas, Latvijas, Lietuvas, Polijas 
un Serbijas. Panākumus konkursā 
guva arī Augšdaugavas novada jaunie 
akordeonisti. 

Bernards Čamāns – skaļās lasīšanas 
čempions

Jau septīto gadu notika Nacionālās 
Skaļās lasīšanas sacensību 
Augšdaugavas novada fināls. Tajā 
piedalījās 10 piekto klašu skolēni no 
novada izglītības iestādēm, kuri cīnījās 
par novada čempiona titulu un iespēju 
pārstāvēt novadu Latgales reģiona 
skaļās lasīšanas sacensībās. Par 
Augšdaugavas novada skaļās lasīšanas 
sacensību čempionu kļuva ilūkstietis 
Bernards Čamāns, kurš mācās Ilūkstes 
Raiņa vidusskolas 5. klasē. Konkursa 
finālā Bernards lasīja fragmentu no 
Dainas Ozoliņas grāmatas “Pandēmijas 
detektīvi”.    

Deju kolektīvam “Ozolzīles” – 10 gadi

Vidējās paaudzes deju kolektīvs 
“Dviete” šogad nosvinēja 25 gadu 
jubileju.  

Kolektīvs izveidots 1998. gadā, 
pašlaik to vada Anita Meikšāne. Kolektīva 
dalībnieki uz mēģinājumiem dodas no 
Ilūkstes, Bebrenes, Pilskalnes un Dvietes 
pagasta, pat no Jēkabpils. “Dvietē” dejo 
astoņi vīri un deviņas dāmas. 

Jubilejas gads “Lašu korim” 

Ilūkstes Kultūras un mākslas centra 
jauktais koris “Lašu koris” šogad svinēja 
lielu jubileju. Koris ir dibināts 1895. 
gadā, bet atjaunots 1994. gadā. Kori 
vada Maija Žigajeva. Pašlaik korī ir 28 
dziedātāji, no kuriem jaunākajam ir 15 
gadi, bet cienījamākajam ir 82 gadi. 
Koris pulcē dziedātājus no Pilskalnes un 
Šēderes pagastiem, kā arī no Bebrenes 
un Ilūkstes. Kopš kora atjaunošanas tajā 
dzied 2 koristes – Laima Buķe un Silvija 
Razminoviča, un ir 7 dziedātāji, kuri korī 
dzied vairāk kā 20 gadus.

Lāču pamatskolai 30 gadu jubileja

Šogad savu 30 gadu jubileju svin Lāču 
pamatskola. Skolas vēsture aizsākusies 
jau 20. gadsimta sākumā, bet 1994. 
gada 1. septembrī Lāču pamatskola tika 
svinīgi atklāta bijušo kazarmu ēkā. Dienu 
pirms Lāču pamatskolas atklāšanas, 
1994. gada 31. augustā, Latviju pameta 
pēdējā okupantu karaspēka vienība. 
Valdis Birkavs, toreizējais Latvijas 
ministru prezidents, ieradies svinīgajā 
skolas atklāšanas pasākumā, Lāču 
skolu salīdzināja “ar uzplaukušu ziedu 
lielgabala stobrā”.
Kalkūnos atklāta Latvijā lielākā saules 

elektrostacija

Maijā, piedaloties klimata un 
enerģētikas ministram Kasparam 
Melnim, tika atklāta saules elektrostacija 
Kalkūnes pagastā, kas ar 13,3 MW jaudu 
patlaban ir lielākā Latvijā. Tā dos elektrību 
6500 vietējām mājsaimniecībām. 

Jaunā saules elektrostacija sastāv 
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no 22 300 saules paneļiem ar kopējo 
platību, kas ir pielīdzināma 15 futbola 
laukumiem. Ar kopējo jaudu 13,3 MW 
tā būs spējīga saražot 13 500 MWh 
gadā, kas būs pietiekams aptuveni 
6500 mājsaimniecībām reģionā. Kopējās 
investīcijas sastāda vairāk nekā 10 
miljonus eiro. Kalkūnes SES īpašnieks 
ir pašmāju investīciju fonds “Merito 
Sustainable Energy Fund I”, kurš ieceres 
īstenošanai piesaistījis pieredzējušus 
ekspertus no uzņēmuma “Saules 
Energy”.

Pirmās jātnieku sacensības Bebrenē

Pabeigts mazuta glabātavas sanācijas 
projekts Višķos

Līksna – viedais ciems Iegādājās četrus autobusus skolēnu 
pārvadājumiem

Šopavasar Bebrenes vispārizglītojošās 
un profesionālās vidusskolas jātnieku 
sporta laukumā notika pirmās jauno 
jātnieku sacensības “Bebrenes kauss 
2024”, ko organizēja zirgkopības trešā, 
ceturtā un 1,5 gadīgā kursa audzēkņi. 

Sacensības tika organizētas kā 
mācību projekts, lai jaunie speciālisti 
varētu praksē izmēģināt, kā ir organizēt 
sacensības, izveidot maršrutu sacensību 
dalībniekiem, to vērtēt, meklēt sponsorus 
un apgūt daudzas citas prasmes, kas 
noderēs studentiem turpmākajā dzīvē. 
Sacensību organizēšanā piedalījās arī 
īsti profesionāļi.

Balva amatierteātrim “Maskas”

Maijā Siguldas novadā notikušajā 
Latvijas amatierteātru iestudējumu 
skates finālā tika noskaidrota žūrijas 
vērtējumā labākā izrāde 2023. gadā un 
noteikti laureāti citās kategorijās. Līksnas 
pagasta Kultūras nama amatierteātris 
“Maskas” ieguva balvu nominācijā 
“Labākais komēdijas iestudējums” ar 
Elizabetes Haferes lugu “Godsymta 
lopsu medeibys” Māra Korsieta režijā. 

Kartupeļu talka “Lielā plosta” 
pasākumā

Ikgadējais Vislatvijas ūdens tūristu 
saiets “Lielais plosts” šogad pulcēja 
ūdenstūristus no Latvijas un Lietuvas. 
Pēc vairāku gadu pārtraukuma šogad tika 
atjaunotas senās plostošanas tradīcijas. 
Šogad Vislatvijas ūdens tūristu saiets 
tika veltīts senās plostošanas tradīcijām 
Daugavā un kartupeļu stādīšanas 
tradīcijai, lai parādītu jaunajai paaudzei, 
no kurienes veikalu plauktos uzrodas 
kartupeļi. Daugavas loku teritorijā 
svaigi uzartās dobēs laivotāji stādīja 
kartupeļus, par ko pretī saņēma “Lielā 
plosta” sertifikātu kā atļauju vasarā ravēt 
un rudenī novākt ražu pašu sastādītajā 
vagā.  

Aprīlī noslēdzās viens no 
vērienīgākajiem Augšdaugavas novada 
pašvaldības projektiem “Vēsturiski 
piesārņotās vietas “Višķu profesionālās 
vidusskolas mazuta glabātava” sanācija 
Višķu pagastā, Augšdaugavas novadā”, 
kas ar Norvēģu Finanšu instrumenta 
atbalstu tika īstenots kopš 2021. gada 
rudens. Ir likvidēts piesārņojuma avots – 
mazuta uzglabāšanas tvertnes, savākti 
un utilizēti noplūdušie naftas produkti, 
revitalizēta teritorija. Darbus veica AS 
“BAO”. Kopumā utilizētas 6150 t naftas 
produktus saturošu bīstamo atkritumu 
un atjaunoti 3,7 ha zemes. Projekta 
partneri bija biedrība “Višķu attīstībai” 
un norvēģu partneris “Henric Johansson 
Konsult”. Projekta gaitā organizēti astoņi 
sabiedrības informēšanas pasākumi, 
tostarp klimata pārmaiņu pikniki, 
vides izglītības konkursi, izzinošas 
un interaktīvas nodarbības par vides 
jautājumiem. 

Notika Līksnas pamatskolas 
absolventu tikšanās

Līksnas pamatskola ir pastāvējusi 
kopš 19.gs. otrās puses, kad šo zemju 
saimnieki grāfi Plāteri-Zībergi rūpējās 
par vietējo iedzīvotāju izglītošanu. Taču 
2009. gadā to skāra skolu optimizēšanas 
reforma, tāpēc 59 skolēniem bija 
jāpārceļas uz citām skolām. Pateicoties 
biedrības “Mūsu Līksnai” iniciatīvai, 15 
gadus pēc skolas slēgšanas, šovasar 
kopā sapulcējās 93 skolas absolventi, 
lai gremdētos atmiņās par Līksnā 
aizvadītajiem skolas gadiem. 

VARAM ministre apmeklē novadu 

Jūlijā Augšdaugavas novadā darba 
vizītē ieradās Viedās administrācijas un 
reģionālās attīstības (VARAM) ministre 
Inga Bērziņa, tikās ar novada pašvaldības 
vadību, pagastu apvienību pārvalžu un 
izglītības iestāžu vadītājiem. Ministre 
devās uz Višķu pagastu, kurā īstenots 
vērienīgs vides sakopšanas projekts ar 
Norvēģijas finanšu instrumenta atbalstu, 
apmeklēja Latgales Industriālā tehnikuma 
izglītības programmas īstenošanas vietu 
“Višķi”, Sventes pagastā apmeklēja 
Baltijā lielākā paipalu olu ražotāja SIA 
“Eka Paipalas” jauno paipalu fermu un 
Salienas vidusskolu pierobežā. 

Līksnas pagasts šogad ir ieguvis 
nozīmīgu atzinību - atpazīstamības 
zīmi “Viedais ciems 2024”. Šādu godu 
šogad izpelnījušās vien 8 vietas Latvijā, 
tostarp Līksna Augšdaugavas novadā.  
Iniciatīva uzrakstīt pieteikumu nāk no 
šogad februārī dzimušās biedrības 
“Mūsu Līksnai”, kura īsteno projektu pēc 
projekta. Biedrības aktīvie darba rūķi 
Ieva Kudiņa, Sintija Giptere un Gunta 
Mežule teic, ka atpazīstamību ciems 
ieguvis, pateicoties tās darbīgajiem un 
ideju pilnajiem iedzīvotājiem, kuri labprāt 
iesaistās jebkādās radošās un lietderīgās 
avantūrās. Līksnas pagastā jau sen 
izveidojusies spēcīga kopiena, kura 
velta uzmanību gan vienotam zaļajam 
dzīvesveidam, gan apzina problēmas, 
izaicinājumus un meklē risinājumus, lai 
uzlabotu dzīves kvalitāti laukos. 

XV Jauniešu salidojums

Militārajā poligonā “Meža Mackeviči” 
Vaboles pagastā jūlijā notika 
Augšdaugavas novada jaunatnes 
salidojums, kurā šogad piedalījās 
150 dalībnieki no Demenes, Ilūkstes, 
Naujenes, Kalkūnes, Skrudalienas, 
Vaboles un Višķu jaunatnes attīstības 
centriem. Pasākuma mērķis ir veicināt 
lietderīgu brīvā laika organizēšanas 
prasmju attīstīšanu jauniešos, kā arī 
rosināt jauniešu piederības sajūtu 
novadam. Jaunatnes salidojums notika 
jau 15. reizi, un trešo reizi dalībniekus 
uzņēma Nacionālo bruņoto spēku 
mācību poligons “Meža Mackeviči”. 
Par medaļām un kausiem cīnījās 19 
komandas, kurām līdzi bija atbraukuši arī 
jaunatnes lietu speciālisti, kas strādā ar 
novada jauniešiem ikdienā. 

Pirmo reizi notika pasākums “Sporta 
nakts Augšdaugavas novadā”

Višķu stadionā un pludmalē jūlijā 
norisinājās vēl nebijis pasākums 
Augšdaugavas novada un Daugavpils 
pilsētas apkārtnē - “Sporta nakts 
Augšdaugavas novadā”, kuru organizēja 
biedrība ”19 naglas” sadarbībā ar 
Augšdaugavas novada pašvaldību un 
biedrību “Daugavpils rajona basketbola 
klubs ”Grozs””. Sporta sacensības 
norisinājās piecos sporta veidos – 
pludmales volejbolā vīriešiem un 
sievietēm (2x2), basketbols vīriešiem un 
sievietēm (3x3), kā arī futbols vīriešiem 
(5x5). 

Vēl pērn tika noslēgts līgums par 
četru autobusu Renault Master iegādi 
Augšdaugavas novada vajadzībām. 
Tos izmantos skolēnu pārvadājumiem. 
Līguma kopējā summa sastāda 337 
tūkstošus eiro. Viena autobusa cena 
nedaudz pārsniedz 84 tūkst. eiro. 
Augustā Daugavpilī notika piegādāto 
autobusu prezentācija. Autobusi nodoti 
četrām apvienību pārvaldēm – Ilūkstes, 
Salienas, Līksnas un Višķu apvienībai. 
Pašvaldība plāno iegādāties arī 
elektriskos autobusus. Tie tiks piegādāti 
Ilūkstes un Višķu apvienībām. Noslēdzies 
iepirkums uz diviem elektriskiem 
autobusiem. Saskaņā ar līgumu, tos 
piegādās nākamā gada sākumā. Četru 
jauno autobusu piegādātājs ir SIA 
“Tehauto Latgale”.
Višķos atklāti jauni vides objekti, veltīti 

pagasta vēsturei 

Īstenojot projektu ar Augšdaugavas 
novada pašvaldības atbalstu, Višķu 
pagastā Vecajos Višķos ir atdzīvojušās 
kāda grausta logu ailes – no tām pretī 
raugās vēsturiskas fotogrāfijas, kas 
stāsta par Veco Višķu dzīvi 20. gadsimta 
sākumā. Projektu īstenojusi Višķu 
mednieku biedrība “Debri”, kas izveidojusi 
10 banerus ar lielformāta fotogrāfijām, 
aizsedzot vecā patērētāju  biedrības 
veikala tukšās logu ailes. Fotogrāfijas 
nāk no vietējo vēstures entuziastu 
Jāņa Stroda un Jāņa Kudiņa arhīviem, 
Skrindu dzimtas muzeja krājuma un 
citiem avotiem. Baneru izgatavošanai 
pašvaldība piešķīra 1700 eiro.   

Vecajam Stenderam - 310

Augustā Eglainē notika vērienīgs 
pasākums, kas veltīts Gotharda 
Frīdriha Stendera 310. jubilejai. Notika 
G.F.Stendera zinātniskie lasījumi un  
Stendera Ziņģu festivāls. Gothards 
Frīdrihs Stenders ir dzimis 1714. gadā 
Lašu mācītājmuižā Augškurzemē. Viņam 
ir liela nozīme latviešu tautas izglītošanā, 
Stenders ir 2 ābeču autors, aprakstījis 
un pētījis latviešu valodu, rakstos 
apkopo latviešu valodas gramatiku, 
valodas īpatnības, ir pirmais, kurš 
runā par latviešu valodas izloksnēm. 
Vecais Stenders Latvijā attīstījis ziņģu 
dziedāšanas tradīciju. Grāmatā “Ziņģu 
lustes” viņš apkopojis un iztulkojis 
dažādu vācu autoru darbus.
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“gADA NoTIKUMS 2024” AUgŠDAUgAvAS NovADĀ
Paula Sukatnieka jubileja un grāmata

Augustā Dvietē, mājās “Apsītes”, 
godināja Latvijas vīnogu tēvu Paulu 
Sukatnieku viņa 110. jubilejā. P.Sukatnieks 
bija latviešu selekcionārs, dārznieks, 
kurš pirmais selekcionēja vīnogu šķirnes, 
kas spēja izturēt ziemeļu puslodes 
klimatu. Gan Latvijā, gan citviet pasaulē 
labi zināmas P.Sukatnieka vīnogu šķirnes 
“Dvietes zilā”, “Zilga”, “Supaga”, kas 
aug ASV, Norvēģijas, Sibīrijas un citu 
ziemeļvalstu dārzos. Ar Augšdaugavas 
novada atbalstu iznākusi Paulam 
Sukatniekam veltīta vēsturnieces Aijas 
Piļkas grāmata “Dvietes nesaprastais 
ģēnijs”.

Sventes pagasts 160 gadu jubilejā
sumināja iedzīvotājus

Augustā ar Dārza svētkiem izskanēja 
Sventes pagasta 160. gadadiena. 

Svētku viesi varēja piedalīties 
visdažādākajās aktivitātēs, noklausīties 
skatuves mākslinieku sniegumu, 
piedalīties meistarklasēs. Svētkos tika 
apbalvoti arī paši iedzīvotāji dažādās 
nominācijās gan par savu privātmāju, 
gan daudzdzīvokļu māju sakopšanu, par 
ieguldījumu lauksaimniecības attīstībā 
un pagasta labklājības veicināšanā.

Atklāts Latvijas upju velomaršruts

Augustā Augšdaugavas novadā tika 
atklāts velomaršruts Nr. 7 “Latvijas upju 
velomaršruts”. Pasākumā piedalījās 
vairāki desmiti entuziasma pilnu aktīvās 
atpūtas piekritēju no dažādām Latgales 
un citu reģionu pilsētām. Riņķveida 
velomaršruts ir 38 kilometrus garš. 
Ceļojums sākas Ilūkstē, kas ir viena no 
skaistākajām Sēlijas pilsētām, bagāta 
ar iespaidīgiem dabas skatiem. Visa 
brauciena garumā bija iespēja ķert 
visskaistākos foto mirkļus uzdevuma 
veidā. Bet noslēgumā tika pasniegtas 
balvas.

Pirmais iedzīvotāju forums Līksnā

Rudenī Līksnā notika pirmais 
iedzīvotāju forums, pirmais šāda veida 
pasākums Augšdaugavas novadā, ko 
rīkoja biedrība “Mūsu Līksnai”. Forumā 
piedalījās 83 dalībnieki no Līksnas, 
Daugavpils, Kalupes, Vaboles, Subates, 
Naujenes, Piņķiem un pat Ezerniekiem. 
Viens no foruma mērķiem bija aplēst 
iedzīvotāju vēlmi līdzdarboties savas 
vides sakopšanā un attīstīšanā. Dažādu 
jomu speciālisti ar iedzīvotājiem runāja 
par drošību, mājdzīvnieku labturību, 
nodarbinātību, notika paneļdiskusija 

“Pašpietiekama/vieda/aktīva kopiena, 
lauku “idilles” plusi un mīnusi, sadarbība 
starp iedzīvotājiem un pašvaldību”.

Dvietes katoļu baznīcai - 160

Septembrī ar svētku dievkalpojumu 
un bīskapa Andra Kravaļa vizitāciju 
tika atzīmēta Dvietes Svētā Staņislava 
Kostkas Romas katoļu baznīcas 160. 
gadadiena. Biedrības “Augšzemnieki” 
vadītāja Gunta Kivliša ir apkopojusi 
informāciju par Dvietes katoļu baznīcas 
vēsturi. Dvietes katoļu draudze tika 
nodibināta jau 1783. gadā. Pirmā Dvietes 
katoļu baznīca bija koka celtne celta 
1755. gadā, bet 1842. gadā tika uzsākta 
jauna dievnama celtniecība, taču 
dievnams Pirmā pasaules kara laikā tika 
sagrauts. 1919. gadā pēc saglabātajiem 
dievnama celšanas plāniem atjaunoja 
baznīcu iepriekšējā veidolā, bet torņu 
celtniecību pabeidza 1936. gadā. Laika 
gaitā baznīca piedzīvojusi visu trīs altāru 
pārbūvi. 
Patmaļu kapos uzstādīti stendi diviem 

mācītājiem

Septembrī pie Patmaļu kapiem Līksnas 
pagastā tika atklāts informatīvais stends 
“Latgaliešu rakstu valodas celmlauži 
Jozefs Akelevičs un Tomašs Kosovskis”, 
ko izveidoja biedrība “Mūsu Līksnai” 
sadarbībā ar Skrindu dzimtas muzeja 
vecāko speciālisti Ilzi Ozoliņu. Abi 
garīdznieki ir devuši lielu ieguldījumu 
latgaliešu valodas attīstībā un Latgales 
iedzīvotāju izglītošanā.

Medumos notika pirmais sēņošanas 
čempionāts Sēlijā

Šogad biedrība “Medumu Cerība” 
sadarbībā ar Medumu Tautas namu īsteno 
projektu “Sēņu dzīves noslēpums”, kura 
ietvaros notika dažādas meistarklases 
par sēņu tēmu, Medumu pagasta svētkos 
piedalījās Latvijas Mikologu biedrība ar 
dzīvo sēņu izstādi, notika sēņu tērpu 
parāde.

Bet septembrī Medumu pagasta mežu 
teritorijā notika vēl nebijis pasākums – 
pirmais sēņošanas čempionāts Sēlijā. 
Dalībnieki sacentās gan ēdamo sēņu 
lasīšanā, gan to fotografēšanā, kā arī 
iepazina dažādus meža augus un apguva 
sēņu receptes. 

Līksnas iedzīvotāji labiekārtoja 
dīķa krastu

Biedrībai “Mūsu Līksnai” sadarbojoties 
ar Līksnas apvienības pārvaldi, tika 
realizēts projekts - “Līksnas dīķa 
krasta līnijas labiekārtošana un niedru 
pļaušana”, kura ietvaros tika nopļautas 
niedres Līksnas dīķī, no kurām izveidotas 
divas permakultūras dobes un komposts 
Līksnas parkam. Projekta ietvaros tika 
attīrīta krasta līnija no krūmiem, kā arī 
uzbērta smilts  un uzlabota infrastruktūra. 
Uzstādīti soli, atpūtas krēsli un jauna 
ģērbtuve iedzīvotāju ērtībām, kā arī 
atjaunots pontona krāsojums. Projektu 
īstenoja biedrība “Mūsu Līksnai”, 
piesaistot Augšdaugavas novada 
pašvaldības finansējumu 4889 eiro un 
iesaistot darbos Līksnas iedzīvotājus. 

Sumināti konkursa “Saimnieks 2024” 
dalībnieki

Jau vairākus gadus notiek konkurss 
“Saimnieks” ar mērķi apzināt un godināt 
Augšdaugavas novada uzņēmējus, 
kuri aktīvi un godprātīgi darbojas savā 
nozarē, sekmējot uzņēmējdarbības vides 
attīstību Augšdaugavas novadā. Šogad 
konkursam bija pieteikti 15 rosīgi novada 
ļaudis, biedrības, uzņēmēji, lauksaimnieki 
un amatnieki, kuri tika izvērtēti un 
apbalvoti vairākās nominācijās: Gada 
jaunais uzņēmums, Gada tūrisma 
pakalpojumu sniedzējs, Gada amatnieks, 
Gada pakalpojumu sniedzējs, Gada 
lauksaimnieks, Gada zaļākais uzņēmums, 
Gada tirgotājs un Gada rosīgākā biedrība.

Izskanējis skatuves runas konkurss 
“Zelta sietiņš”

Septembrī notika tradicionālais 
skatuves runas konkurss “Zelta 
sietiņš”, kurā piedalījās 40 skolēni 
no Augšdaugavas novada un citām 
pašvaldībām. 

Konkurss tiek rīkots jau kopš 2001. 
gada ar mērķi popularizēt Raiņa un 
Aspazijas literāro un kultūrvēsturisko 
mantojumu, vienlaikus sekmējot 
Augšdaugavas novada, kā arī citu 
Latgales reģiona novadu un pilsētu 
izglītības iestāžu bērnu un jauniešu 
skatuves runas prasmju attīstību, 
emocionālo un radošo pašizpausmi.

Locikos top “ALTOP” industriālais 
parks

Locikos Daugavpils valstspilsētas 
pašvaldības īpašumā uzsākta 
Austrumlatvijas viedo tehnoloģiju un 
pētniecības centra “ALTOP” industriālā 
parka būvniecība sadarbībā ar 
Augšdaugavas novada pašvaldību un 
SIA “Naujenes pakalpojumu serviss”. Tas 
būs vislielākais viedo tehnoloģiju parks 
Latgalē vairāk nekā 11000 kvadrātmetru 
platībā. Šajā teritorijā paredzēts izbūvēt 
ražošanas ēku, inženierkomunikācijas, 
labiekārtot pieguļošo teritoriju, kā 
arī pārbūvēt ceļus “Lociki-Lidlauks” 
un “Lidostas iela”. Projekta rezultātā 
paredzēts radīt vairāk nekā 80 jaunas 
darba vietas un piesaistīt privātās 
investīcijas 18 360 000 eiro apmērā. 
Projekta paredzētais īstenošanas termiņš 
ir līdz 2025. gada 31. decembrim.

Novadā izbūvēs vairāku ielu 
apgaismojumu

Īstenojot pašvaldības prioritāro 
investīciju projektu “Ielu apgaismojuma 
inženiertīklu izbūve Augšdaugavas 
novadā”, divu gadu laikā tiks izbūvēts 
jauns ielu apgaismojums vairākās ielās 
Ilūkstē, Dvietē, Skrudalienā, Ambeļos, 
Subatē, Medumos un Eglainē. To izbūvē 
tiks ieguldīti vairāk nekā 800 tūkstoši 
eiro. Šiem mērķiem pašvaldība ņems 
Valsts kasē aizņēmumu uz 30 gadiem 
būvdarbu veikšanai. Kopumā tiks izbūvēti 
apgaismojuma elektrotīkli 21 436 m 
garumā un uzstādīti 530 gaismekļu 
balsti un 536 gaismekļi. Projekta 
īstenošana ir paredzēta Daugavpils 
valstspilsētas un Augšdaugavas novada 
attīstības programmas 2022.-2027. 
gadam Augšdaugavas novada investīciju 
plānā 2024.-2026. gadam. Būvdarbi tiks 
pabeigti 2025. gada rudenī.   

Raiņa mājā Berķenelē atdzīvojušās 
senās zaļumballes tradīcijas

 
  Īstenojot projektu “Brīvdabas deju 
tradīciju meistarklases Raiņa mājā 
Berķenelē”, maijā un septembrī Raiņa 
mājā Berķenelē notika deju meistarklases 
un zaļumballe, veltītas sējas un ražas 
laika tradīcijām. Iepazīties, dižoties un 
savā pieredzē dalīties tika aicinātas 
dažādas folkloras kopas, kas pasākumu 
apmeklētājiem piedāvāja apgūt 19. un 
20. gadsimta pirmās puses latviešu 
zaļumballēm raksturīgās dejas un rotaļas. 
Valsts svētku priekšvakarā Raiņa mājā 
Berķenelē atklāta ceļojošā fotoizstāde 
“Zaļumbaļļu tradīcijas Latgalē no 
pagātnes līdz mūsdienām”. Fotogrāfiju 
autores ir Kristīne Kuņicka, Inese Minova 
un Tatjana Vucāne, kuras iemūžinājušas 
skaistākos mirkļus no deju meistarklasēm 
un zaļumballes. Darbi rotā Raiņa mājas 
logu ailes un senās klēts sienas, aicinot 
ikvienu iejusties zaļumballes aizraujošajā 
gaisotnē. Izstāde ir pieejama apskatei 
jebkurā diennakts laikā.
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PERSoNĪBA  ■
BŪT PIEDERĪgAM 
DZIMTAJAI vIETAI  

Šogad Valsts svētku 
priekšvakarā Skrudalienas 
Jaunatnes attīstības centra 
aktīvists Iļja  Venceļs saņēma 
Augšdaugavas novada 
pašvaldības Atzinības rakstu 
par ieguldīto sirdsdegsmi un 
enerģiju jauniešu saliedēšanā 
un novada nozīmes jaunatnes 
iniciatīvu īstenošanā. Iļja ir 
atraktīvs un atsaucīgs, organizē, 
pārliecina un saliedē jaunatni, ir 
īsts līderis jauniešu vidū – tā viņu 
raksturo jaunieši, kuriem viņš 
veltī savu brīvo laiku.

Puisis atzīst, ka saņemt 
pašvaldības atzinību ir ļoti 
patīkami, jo tas liecina, ka viņa 
darbs un ieguldījums novada 
sabiedriskās dzīves attīstīšanā 
ir novērtēts un viņš iet pareizā 
virzienā. “Patīkami, ka biju 
pamanīts un tika novērtētas 
manas pūles un centieni uzlabot 
jauniešu dzīvi novadā. Taču tas 
nebūtu iespējams bez atbalsta 
no Skrudalienas jauniešu 
attīstības centra jaunatnes lietu 
speciālistes Ināras Lapkovskas, 
Izglītības pārvaldes Jaunatnes 
lietu daļas speciālistiem un 
citiem domubiedriem.” 

Ar prieku palīdz citiem
Ikdienā Iļja savas prasmes 

izmanto, lai iesaistītu jauniešus 
lietderīgā brīvā laika pavadīšanā 
un savu darbošanos uztver 
kā patīkamu vaļasprieku. 
Pirmā darba pieredze gūta 
kā Tabores pagasta sporta 
pasākumu organizatoram. Tas 
bijis izaicinājums, kas deva 
pirmo rūdījumu. Pēc Salienas, 
Skrudalienas un Tabores jauniešu 
apvienošanas par jaunatnes lietu 
speciālisti kļuva Ināra Lapkovska, 
kuras ieguldījums šajā jomā ir 
vislielākais, bet Iļja cenšas viņu 
atbalstīt un palīdzēt realizēt 
dažādus jauniešu projektus. 

Savu darbošanos jauniešu 
centrā puisis uztver tikai kā 
palīdzību draugiem, kaimiņiem 
un līdzcilvēkiem, kā savu 
ieguldījumu vietējo jauniešu 
nākotnē, palīdzot viņu ikdienu 
padarīt interesantāku. “Man 
tas sagādā prieku, es labprāt 
iesaistos visos pasākumos, 
bet visvairāk man patīk sporta 
aktivitātes. Ir gandarījums, ka 
ar pašu sasniegumiem mēs 
popularizējam savu pagastu 
dzīvi un ieinteresējam citus.” 

Visvairāk Iļjam patīk būt 
kopā ar citiem jauniešiem, jautri 
un lietderīgi pavadīt laiku un 
attīstīties, kopā veikt jebkuru 
darbu vienmēr esot vieglāk un 
aizraujošāk. “Kopīgi pasākumi 
vieno mūs, mums ir viena ideja, 
viens mērķis. Jauki, kad kopīgiem 
spēkiem sasniedzam šos mērķus 
un jūtams katra ieguldījums, 
centieni uzlabot situāciju, 
degsme sasniegt mērķi. Dažreiz 
var manīt, ka jaunieši mainās, 
attīstās, uzņemas atbildību un 
pieņem lēmumus.”

Svarīga piederības sajūta
Iļjas dzimtā puse ir Tabores 

ciems, tāpēc vietējos jauniešus 
viņš labi pazīst jau kopš skolas 
sola. “Ar saviem vienaudžiem 
savulaik kopā gājām Tabores 
pamatskolas bērnu dārza 
grupiņā un pēc tam līdz 8. klasei 
mācījos Tabores pamatskolā. 

Pēc Laucesas un Tabores 
pamatskolas apvienošanas 
mācījos Laucesas pamatskolā, 
kur iepazinos ar pusaudžiem no 
Laucesas, Demenes un Mirnija.” 

Iļja stāsta, ka iekustināt 
jauniešus neesot grūti, vajadzīga 
tikai vēlme un brīvs laiks. Ir 
jaunieši, kam nepieciešama 
individuāla pieeja, piemēram, 
dažādus jautājumus jāizrunā 
“zem četrām acīm”, jo daudziem 
ir jāmācās pārvarēt savas bailes 
un kautrīgumu. “Svarīgi atbalstīt 
katra centienus, pateikt, ka 
viņš ir vajadzīgs komandai. 
Katram pieaugušam cilvēkam 
ir vajadzīgs drauga plecs grūtā 
brīdī, bet jauniešiem jo īpaši. 
Mēs palīdzam un atbalstām 
jebkurā situācijā, tāpēc esam 
liela komanda, vairāk nekā 40 
cilvēki, gluži kā liela ģimene, kurā 
katrs jūtas piederīgs, vajadzīgs 
un gaidīts.” 

Iļja uzskata, ka darbs ar 
jauniešiem ir ļoti svarīgs 
un daudzpusīgs, taču bez 
pieredzes un zināšanām esot 
grūti sasniegt labus rezultātus. 
Viņš cenšas pastāvīgi pilnveidot 
savas zināšanas par jauniešu 
psiholoģijas jautājumiem, 
pusaudžu attīstības īpatnībām. 
“Mēs visi esam ļoti dažādi. Lai 
iemācītu citiem kaut ko jaunu, 
vispirms pašam tas jāiemācās. 
Ir svarīgi arī ieinteresēt jauniešus 
līdzdarboties,” saka puisis. 

Pašam darbā ar jauniešiem 
visvairāk palīdz pieredzējušu 
cilvēku, speciālistu padomi 
un ieteikumi, aktīvi cilvēki, 
kas labprāt dalās ar savām 
zināšanām un prasmēm. Kā 
piemēru viņš min Augšdaugavas 
novada Jaunatnes lietu daļas 
vadītāju Olesju Ņikitinu, kuras 
lielā pieredze un mīlestība pret 
darbu viņam esot labs piemērs. 
“Strādājot ar Olesju, es ne tikai 
uzzināju, kā labāk strādāt ar 
jauniešiem, bet arī daudz jauna 
par sevi. Apmeklējot jauniešu 
pasākumus novadā, es apbrīnoju 
un vienlaikus mācos, kā var 
apvienot jauniešus, ieinteresēt 
viņus, rūpīgi izplānot pasākumu 

gaitu, organizēt pasākumu 
tā, lai gribētos atgriezties un 
piedalīties vēlreiz.” 

Iļja uzskata, ka jaunatnes 
līderim jābūt godīgam un 
taisnīgam, bet savi vārdi 
jāpamato ar darbiem, jo tikai tā 
var iegūt autoritāti jauniešu vidū. 
“Līderis ir cilvēks, kuru pārējie 
atbalsta, ciena un, iespējams, 
vēlas viņam līdzināties. Cilvēks, 
kurš aizstāv savas komandas, 
sava pagasta un novada 
jauniešu intereses. Līderim ir 
jābūt aktīvam, atjautīgam, jāprot 
saskatīt savas kļūdas, novērst 
tās un paredzēt sava darba 
rezultātu.”

Puisis domā, ka dažas no 
šīm īpašībām piemīt arī pašam, 
taču viņš arvien tiecas uz 
jaunām zināšanām un sevis 
pilnveidošanu. 

Iļja uzskata, ka jauniešiem ir 
vajadzīga pārliecība par rītdienu 
un nākotni kopumā, jo viņi ir sava 
ceļa sākumā, plāno un cenšas 
realizēt plānus dzīvē, tāpēc 
esot svarīgi spēt apvienot savas 
intereses, mācības, darbu, veidot 
ģimenes un karjeru. “Protams, 
dzīvei nav melnraksta, tā ir reāla, 
ar visām problēmām. Visbiežāk 
tās ir bailes uzdrošināties izteikt 
savu viedokli un būt uzklausītam. 
Tā kā lielākā daļa jauniešu studē 
vai strādā, grūti apvienot darba 
grafiku ar pasākumiem,” jauniešu 
problēmas ieskicē Iļja. 

Viens par visiem 
un visi par vienu 

Iļja uzskata, ka strādāt ar 
novada jauniešiem ir vieglāk, jo 
viņi esot draudzīgāki. “Pilsētā 
jauniešu ir vairāk, arī vairāk 
iespēju attīstīties, atpūsties 
un nodarboties ar portu. Ar ko 
mēs atšķiramies? Pirmkārt, tā ir 
subordinācija un prasme ar cieņu 
izturēties pret pieaugušajiem. 
Otrkārt, uzvedības kultūra. 
Treškārt, fiziskā sagatavotība un 
izturība.” 

Skrudalienas centrā jaunieši 
pulcējas gan vakaros, gan 
brīvdienās, izstrādā un īsteno 
dažādus projektus, pārrunā 
novada aktualitātes, plāno savu 

brīvo laiku, gatavojas novada 
pasākumiem, veido komandas 
un sadala pienākumus, piedalās 
ciematu labiekārtošanā. Centrā 
ir arī trenažieru zāle, kas ļauj 
jauniešiem nodarboties ar 
sportu un rīkot komandu spēles. 
Jaunieši nāk ar savām idejām, 
kas dažkārt šķietot neprātīgas, 
taču galvenais ir viņus uzklausīt, 
izanalizēt, atrast tajās racionālu 
domu un realizēt. Viena no 
šādām idejām bija par pašu 
volejbola komandas dalību 
Lietuvas čempionātā Visaginā, 
kur rezultātā iegūta godalgotā 
otrā vieta.

“Mēs visi esam viens kopums. 
Mūsu devīze ir viens par visiem un 
visi par vienu. Mums ir ļoti aktīvi 
jaunieši, kam vēl nav 18 gadu, bet 
ir aktīva dzīves pozīcija un vēlme 
popularizēt savu pusi dažādos 
novadā rīkotajos intelektuālajos 
un sporta pasākumos, - Vitālijs 
Pilinovičs, Aleksandrs Žodžiks, 
Iļja Ļahs, Kamilla Matvejeva, Vika 
Viktorova, Jaroslavs Voitkevičs, 
Aleksejs Mateša, Ksenija 
Lukjanska, Matiss Didevičs, 
Artjoms Andruļs, Artjoms Geiko, 
Viktors Gasperovičs, Ruslans un 
Viktors Marenkovi, Vladislavs 
Pupins.” 

Iļja atzīst, ka ļoti svarīga ir 
jauniešu piederības sajūta savai 
dzimtajai vietai, viņi apzinās 
sevi kā Skrudalienas, Tabores, 
Salienas pagastu daļiņu, katrs 
ir gatavs dalīties, atbalstīt 
cits citu. “Tas attiecas arī uz 
mani, mana dzimtene sākas no 
manas ģimenes, no vietas, kur 
es piedzimu. Es lepojos ar savu 
ciematu, dabas skaistumu un 
ļaudīm, kas šeit dzīvo.”

Katram jaunietim esot savas 
spējas, talanti. Kāds prot 
skaisti zīmēt, veido un noformē 
dekorācijas, datorpratēji veido 
prezentācijas, afišas, dažādus 
paziņojumus sociālajos tīklos, 
meitenes raksta pasākumu 
scenārijus. Jaunieši savus 
talantus demonstrē pagastu 
iedzīvotājiem un viesiem 
dažādos pasākumos, un ir 
atzinīgi novērtēti. 

Protams, jauniešu aktivitāte 
esot atkarīga no katra paša 
vēlmes iesaistīties. Ja nav 
vēlmes, nav arī rezultāta. Daudzi 
sāk saprast, ka svarīgi ir būt 
kopā, komandā, palīdzēt citiem 
un neatstumt. 

Iet tēva pēdās 
Darbs ar jaunatni aizņem Iļjas 

brīvo laiku, kura ir diezgan maz, 
jo ikdienā puisis strādā divos 
darbos un vēl palīdz vecāku 
lauku saimniecībā. 

Iļja ir devies sava tēva 
Leonīda Venceļa pēdās un 
kopš 2023. gada strādā Valsts 
ugunsdzēsības un glābšanas 
dienesta Latgales reģiona 
pārvaldes Višķu postenī par 
ugunsdzēsēju glābēju un 
autovadītāju. “Kopš bērnības 
man ir bijis priekšstats par šo 
sabiedrībai un dzīvībai svarīgo 
profesiju un reāls piemērs. Mans 
tētis ir strādājis par ugunsdzēsēju 
glābēju, autovadītāju Daugavpilī, 
bet pašlaik jau ir izdienas 
pensijā. Arī mans brālēns ir 
ugunsdzēsējs glābējs. Vienmēr 
esmu redzējis, kā šīs profesijas 
pārstāvji pašaizliedzīgi cenšas 
palīdzēt nelaimē nonākušajiem, 
un jau sen nolēmu turpināt tēva 
gaitas.” Viņa galvenā motivācija 

būt par glābēju ir vēlme palīdzēt 
cilvēkiem, neskatoties ne uz ko. 
Puisis atzīst, ka vislabākā ir tā 
maiņa, kad nenotiek ugunsgrēki 
un necieš cilvēki. “Katrā darba 
maiņā ir noteikta kārtība un 
darba režīms. Ir stundas, kad 
apgūstam vai atkārtojam 
mācību tēmas. Ugunsdzēsējam 
vienmēr ir jābūt veselam un 
labi fiziski sagatavotam, tāpēc 
nodarbojamies ar sportu, 
kārtojam pārbaudes. Ikdienā 
pārbaudām un novērtējam 
ugunsdzēsības un glābšanas 
tehnikas, aprīkojuma, ekipējuma 
un sakaru līdzekļu gatavību 
darbam, uzturam tos tehniskā 
kārtībā.” Ugunsdzēsēja un 
glābēja darbs nav viegls, taču 
ikviens tam ir gatavs fiziski 
un emocionāli, jo to iemāca 
Ugunsdrošības un civilās 
aizsardzības koledžā. Neilgajā 
darba pieredzē ir nācies būt 
bīstamās situācijās, veicot 
glābšanas darbus gan uz ūdens, 
gan ugunsgrēka laikā. “Viens 
no lielākajiem ugunsgrēkiem 
bija, kad dega māja 250 
kvadrātmetru platībā. Par 
laimi cilvēkiem pašu spēkiem 
izdevās evakuēties. Sadarbībā 
ar kolēģiem no kaimiņu daļām 
paspējām nodzēst liesmas, 
izdevās izglābt mājas pirmo 
stāvu un daļēji otro, nenodarot 
lielus zaudējumus mājas 
īpašniekiem, kas arī ir ļoti svarīgi, 
jo cilvēkiem pēc ugunsgrēka ir 
jāatjauno savs īpašums. Šogad 
aprīlī izdevās izglābt slīkstošu 
cilvēku,” stāsta VUGD kaprālis Iļja 
Venceļs. Protams, jebkurā darbā 
nākas saskarties ar dažādām 
situācijām, tāpēc Iļja ir pateicīgs 
kolēģiem, kuri gatavi palīdzēt un 
nebaidās no grūtībām. 

Tā kā darbs VUGD notiek 
maiņās, Iļja papildus strādā 
arī par taksometra vadītāju 
un palīdz saimniekot vecāku 
piemājas saimniecībā, kur 
nepieciešams apstrādāt zemi, 
lai izaudzētu savām vajadzībām 
dārzeņus un augļus. 

“Protams, lai visus šos darbus 
apvienotu un visu paspētu, 
ir vajadzīgs laiks, kura ļoti 
trūkst. Lai būtu formā, man 
palīdz sports, volejbols, ar kuru 
nodarbojos daudzus gadus. 
Tuvinieki mani atbalsta, par 
ko esmu viņiem pateicīgs. Ne 
vienmēr izdodas visu saplānot, 
paspēt un visur pabūt, bet es ļoti 
cenšos.” 

Iļja plāno arī turpmāk tikpat 
aktīvi un radoši iesaistīties darbā 
ar jauniešiem, palīdzēt Tabores 
sabiedriskajā centrā aprīkot zāli 
boksa nodarbībām, jo tas ļaus 
jauniešiem nodarboties ar sportu 
un pārstāvēt savu pagastu 
un novadu valsts un pasaules 
mēroga spēlēs. Savu nākotni 
Iļja vēlas saistīt tikai ar Tabori, 
kur jūtas laimīgs un piederīgs. 
“Plānoju šeit dzīvot un veidot 
ģimeni. Tāpēc ir jādara viss, lai 
dzīvot te būtu interesanti, droši 
un laimīgi visiem neatkarīgi no 
vecuma.”  

Teksts: Inese Minova
Foto: I. Minova un no Iļjas 
Venceļa personīgā arhīva
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Biedrība “Līksnas muižas 
kapela” sadarbībā ar Līksnas 
pagasta bibliotēku un aktīvo 
sieviešu apvienību “Saules 
taka” jau sesto gadu satiekas 
novembrī, lai pieminētu poļu 
nacionālo varoni Emīliju Plāteri. 
Šogad tikšanās reize bija 
pavisam īpaša, jo tika prezentēti 
pagājušā gadsimta sākumā 
radīti unikāli koka svečturi, kuru 
autors ir Augusts Heiders.

Emīlija Plātere bija poļu 
nacionālā varone un folkloras 
vācēja, kas kopš deviņu gadu 
vecuma dzīvojusi Līksnas muižā. 
Viņa vadījusi poļu karaspēka 
vienību Latgalē un Lietuvā, 
iedvesmojoties no ļoti spēcīgām 
vēsturiskām personībām – 
Francijas nacionālās varones 
Žannas d’Arkas un Grieķijas 
neatkarības cīnītājas Laskarinas 
Pintosi. Emīlija bija ļoti drosmīga 
un varonīga sieviete, vadīja 
karaspēku cīņā pret Krievijas 
Impērijas varu Polijā un Lietuvā 
1830. gadā. Biedrības “Līksnas 
muižas kapela” vadītāja Biruta 
Ondzule stāsta: “Katru gadu mēs 
sanākam kopā, lai pieminētu 
Emīliju Plāteri, bet mēs dzīvojam 
arī šeit un tagad, tāpēc mēģinām 
pamanīt, kas interesants notiek 
mums apkārt. Šogad mums ir 
tāds negaidīts notikums, kas 
savienoja īstos cilvēkus īstajā 
laikā. Skaidrīte uz Līksnas 
muižas kapelu bija atnesusi 
svečturus, kurus restaurators 

Aigars Pilenieks ieraudzīja 
Facebook kādā fotogrāfijā. 
Viņš mūs pavasarī apciemoja 
un teica, ka to tā nevar atstāt, 
svečturi ir jāatjauno.” 

Svečturu izpētes rezultātā 
tika atklāts, ka to autors 
ir Augusts Heiders jeb 
Heidertēvs, kas bija pazīstams 
kokgriezējs 19. gadsimta beigās 
un 20. gadsimta sākumā. 
Līdzīgi svečturi mīt Viesītes 
muzejā “Sēlija”, kur ir apkopota 
arī plašāka informācija par 
mākslinieku. Augusts Heiders ir 
dzimis Ķegumā 1875. gadā, bet 
dzīves ceļš kokgriezēju aizvedis 
līdz Sunākstes pagastam Sēlijā. 
Kokgriezējs arodu apguvis 
pašmācības ceļā jau no piecu 
gadu vecuma. I pasaules 
kara laikā nonācis Krievijā, 
kur aizrāvies ar dažādu tautu 
ornamentu pētīšanu, sevišķu 
interesi raisījuši tieši latviešu 
raksti. Heidertēvs izgatavoja 
koka lādītes, tabakas etvijas, 
kausus, tintnīcas, dažādas 

kastītes, kas bija paredzētas 
rotaslietām, rokdarbiem vai 
kārtīm. Kokgriezējs savus darbus 
radīja pārsvarā no viena koka 
gabala, izgriežot ornamentus un 
nepieciešamās figūras ar nazi. 
Augusts Heiders pats izgudroja 
masu, ar ko aizpildīt radušās 
plaisas uz koka. Dzīves laikā 
par saviem darbiem Heidertēvs 
saņēmis vairākus apbalvojumus.

Līksnas unikālie svečturi 
nāk no Līksnas muižas kapelas 
atbalstītājas Skaidrītes 
Bogdānovas mājām: “Svečturi 
nāk no Sunākstes, tos pasūtīja 
mana vīra vectēvs, lai tos lietotu 
lielos godos, vairāk izmantoja 
tajās reizēs, kad cilvēks aizgāja 
mūžībā. Tā tie svečturi nonāca 
manās mājās, bet tad domāju, 
ko es ar tiem svečturiem darīšu? 
Protams, skaisti, bet kāds tiem 
īsti būtu pielietojums? Tāpēc 
izlēmu, ka tie vairāk iederēsies 
Līksnas muižas kapelā”, stāsta 
Skaidrīte. Tā sagadījies, 
ka mūsdienīgais teiciens – 

Facebook ir liels spēks – tiešām 
strādā: koka lietu restaurators 
Aigars Pilenieks kādā Līksnas 
pasākumu fotogrāfijā pamanījis 
svečturus, pavasarī bija 
atbraucis ciemos un iedrošināja 
Birutu Ondzuli rakstīt projektu, 
lai tiktu restaurēti svečturi. 
Tā kā restaurācijas process 
nav lēts, tika piesaistīts 
finansējums – biedrība “Līksnas 
muižas kapela” rakstīja 
projektu Valsts Kultūrkapitāla 
fondam konkursā “Kultūras 
mantojuma programma”, 
iegūstot finansējumu svečturu 
restaurācijai 1000 eiro apmērā. 
Atlikušo summu, kas bija 
nepieciešama pilnīgai svečturu 
restaurēšanai nodrošināja 
Augšdaugavas novada 
pašvaldība ar finansējumu, 
kas katru gadu tiek piešķirts 
biedrību iniciatīvu īstenošanai.

Svečturi ir patiesi skaisti 
un latviski. Katrs svečturis 
darināts no viena koka gabala, 
tikai tulpītes, kur ieliek sveci, ir 

virpotas. Svečturis veidots kā 
žuburains koks, to rotā Austras 
koka zīme, Māras līkloča zīme un 
citi latviešu ornamenti. Svečturi 
restauratora rokās nonākuši 
diezgan bēdīgā stāvoklī, laika 
zobs un sveču liesmas tos 
nebija saudzējuši, bet meistars 
brīnišķīgi paveicis savu darbu 
un atjaunojis šīs relikvijas. 
B.Ondzule teic: “Vērtīga manta 
nonāca no vienām rokām otrās, 
no otrām trešās un redziet, 
relikvija un vēstures liecība 
ir saglābta, būs par piemiņu 
nākamajām paaudzēm.”

Noslēgumā pasākuma 
apmeklētāji devās pie Emīlijas 
Plāteres piemiņas akmens 
Līksnā, lai iedegtu svecītes un 
pieminētu varonīgās sievietes, 
kas dzīvojušas senatnē un dzīvo 
šodien mums blakus. 

Teksts, foto: Māra Multiņa
Informācija par vēsturiskajām 

personībām iegūta Vikipēdijā un 
Viesītes muzeja mājaslapā

AR SIRDSDEgSMI 
DARBĀ UN DZĪvē

Vēsturniece, skolotāja un 
pētniece – šos un daudzus 
citus amatus ikdienas darbā 
apvieno Ilze Ozoliņa, kura jau 
vairāk nekā 10 gadus darbojas 
Skrindu dzimtas muzejā kā 
vecākā speciāliste, pētot brāļu 
Skrindu un grāfu Plāteru-
Zībergu dzīves gaitas, Vaboles 
pagasta un tuvākās apkaimes 
vēsturi. Par darbu Ilze runā ar 
lielu aizrautību, kā jau cilvēks, 
kam darbs ir arī sirdslieta. Lai 
arī dzīve piespēlē ik pa laikam 
dažādas iespējas, Ilze izvēlas 
palikt Vabolē, jo te esot vēl 
daudz darāmā, turklāt viņa jūtas 
savas dzimtās vietas patriote.  

Par aizraušanos ar vēsturi 
pateicīga skolotājam

Interese par vēsturi 
Ilzei radusies skolas laikā, 
pateicoties Vaboles vidusskolas 
vēstures skolotājam Romualdam 
Gadzānam, kurš pratis 
aizraut ar savu stāstījumu un 
interesanti pasniedzis jebkuru 
tēmu, jo īpaši kultūrvēsturē. 
“Man patika senās Romas un 
Grieķijas vēsture, stāsts par 
seno latviešu dzīvi. Es ar prieku 
gaidīju nākamo kultūrvēstures 
stundu.” Vidusskolas pēdējā 
klasē vēl neesot zinājusi, kur 
mācīsies tālāk, pēc skolas 

absolvēšanas iesniegusi 
Daugavpils Universitātē 
dokumentus gan pedagoģijas, 
gan kultūrvēstures studijām, bet 
beigu beigās izvēle krita tieši uz 
vēsturi. Jau skolā Ilzi aizrāvusi 
pagasta lokālā vēsture, grāfu 
Plāteru-Zībergu dzimtas stāsts, 
kas vēlāk kļuva par pamatu 
viņas pētījumiem. Augstskolā 
Ilze ieguva bakalaura un 
maģistra grādu kultūrvēsturē, 
kā arī kulturoloģijas un vēstures 
pedagoga diplomu. Neilgu 
laiku paguva pastrādāt skolā, 
bet pirms 11 gadiem saņēma 
piedāvājumu strādāt Skrindu 
dzimtas muzejā un bez ilgas 
domāšanas piekritusi. Sākumā 
apvienoja darbu Vaboles 
vidusskolā un muzejā, kur bija 
vien neliela slodze, taču darba 
muzejā izrādījās krietni vairāk, 
tāpēc Ilze pieņēma lēmumu savu 
ikdienu pilnībā veltīt muzejam. 

Ilze ir pārliecināta, ka viņas 
profesijas izvēle ir bijusi pilnīgi 
pareiza, jo vēsture ir tā joma, 
kas patiesi aizrauj un uzrunā. 
Šajos gados ir saņemti citi 
darba piedāvājumi, tostarp 
dažos lielākos muzejos, tomēr 
atteikusies, jo uzskata sevi par 
dzimtā pagasta patrioti. “Man 
šķiet, ka mazajos muzejos kurš 
katrs nevar strādāt, te jābūt 
cilvēkam, kas izprot šo vietu. 
Es vienmēr palieku uzticīga 

Vabolei un Līksnai, jo man patīk 
mans darbs, esmu sava darba 
patriots. Turklāt nav līdz galam 
te visas tēmas izpētītas, tāpēc 
gribas šeit būt un atstāt arī 

nākotnei daļiņu no sevis.”
Vēsture nav statiska zinātne, 

arī Ilze piedzīvojusi, ka daudzas 
zināšanas un pārliecība ar 
gadiem ir mainījusies, jo pirmā 

dzīves pieredze gūta padomju 
ideoloģijas laikā. “Kaut arī biju 
vēl maza, atceros, kā pārgājām 
no rubļiem uz latiem. Lai arī 
Latvija jau kļuva neatkarīga, 
cilvēkos iekšā bija tā padomju 
laika domāšana un es ar to 
dzīvoju. Kad aizgāju mācīties 
vēsturniekos, daudzas lietas 
tapa skaidrākas, mainīju arī 
savas domas. Arī pašlaik sakarā 
ar ģeopolitisko situāciju pasaulē 
saprotu, ka ir citādi domājoši, 
arī nelojāli cilvēki, bet viņus 
nevar pārliecināt, iekams viņi 
nebūs izjutuši uz savas ādas, lai 
mainītu domas. Zināšanas man 
dzīvē devušas citādu skatienu 
uz daudzām lietām, arī loģisko 
domāšanu. Vēsturniekiem ir 
jārokas dziļāk, katra lieta jāskata 
no vairākām pusēm. Cilvēkam 
visu laiku ir jāmācās, arī es visu 
mūžu mācos un mācīšos, man 
patīk palasīt, arī romānus izvēlos 
ar kultūrvēsturisku novirzienu.” 

Prieks par jauniem 
atradumiem

Strādājot muzejā, Ilze arvien 
uzzina kaut ko interesantu 
par brāļiem Skrindām. Šajos 
gados ir izdevies atrast jaunu 
informāciju, sazināties ar viņu 
radiem ārzemēs, kas atsūtījuši 
muzejam iepriekš neredzētas 
fotogrāfijas un stāstus. 
Pamazām nākusi atklāsme, ka 
kontekstā ar Vaboles, Līksnas 
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un Kalupes vēsturi ir vēl daudz, 
ko pētīt, un katru dienu var 
“izrakt” ko jaunu. Kopš pirmās 
darba dienas muzejā Ilze ir 
paveikusi milzu darbu. Viens no 
lielākajiem izaicinājumiem pašā 
sākumā un arī ugunskristības 
bijis uzdevums izveidot izstādi, 
veltītu Tautas frontes kustībai, 
kas kopā ar muzeja vadītāju 
Annu Lazdāni tika paveikts 
godam. 

Ilzi aizrāvuši arī grāfu Plāteru 
Zībergu dzimtas pētījumi. 
Pašu muzeja ēku savulaik 
būvējuši grāfi. Šoruden muzejā 
iegriezies kāds grāfu radinieks, 
jauns puisis no Norvēģijas, 
kurš vēlējās redzēt savu senču 
zemi. “Mēs izstaigājām parku, 
apskatījām muzeju. Viņa acīs 
bija tāds lepnums un pacilātība, 
redzot savas dzimtas vietu,” 
saka Ilze. Pirms dažiem gadiem 
uz stendiem tika apkopota 
informācija par grāfu dzimtas 
kultūrvēsturisko mantojumu, 
bet šogad paveikts darbs pie 
grāfa Ireneja Plātera–Zīberga 
grāmatas “Dzīve bez rokām” 
tulkošanas no poļu valodas. 
Šī grāmata ir īsts atradums 
muzejam. Pērn vasarā Vabolē 
tika filmēts raidījums “Tas notika 
šeit”, kura laikā vēsturniece Inna 
Gīle rūpīgi izpētīja stāstu par 
Vaboles muižas Bezroku princi 
jeb Ireneju Plāteru – Zībergu, 
kurš 1931. gadā bija uzrakstījis 
autobiogrāfisku romānu. Pēc 
raidījuma noskatīšanās ar Ilzi 
sazinājās vēsturisku grāmatu 
tirgotājs, Starptautiskās 
antikvāro grāmatu tirgotāju 
asociācijas biedrs Kristaps 
Laucis, kurš uzdāvināja 
muzejam oriģinālo grāmatu 
“Dzīve bez rokām”. Ilze teic, 
ka tādi brīži dzīvē negadās 
bieži un tas ir ļoti patīkams 

pārsteigums: “Ja cilvēks kaut ko 
ļoti vēlas, brīnumi mēdz notikt.” 
Pašlaik jau sagatavots grāmatas 
manuskripts latviešu valodā 
un jau nākamgad grāmatas 
tulkojums varētu nonākt lasītāju 
rokās.

Strādājot muzejā, kuram ir 
sava kulinārā mantojuma telpa, 
Ilze apguvusi  daudz jaunu 
prasmju arī gatavošanas jomā 
un bieži vien nāk talkā muzeja 
vadītajai virtuvē, gatavojot 
cienastu muzeja viesiem. Ilze 
smejas, ka diža saimniece pati 
gan neesot, bet pa šo laiku 
no Annas Lazdānes aizguvusi 
daudz vērtīgu zināšanu 
kulinārijā. 

Darba dēļ ir nācies iejusties 
visdažādākajās lomās – uz 
brīdi kļūt par  grāfieni, zaķi vai 
peli. “Ikdienā jābūt gan muzeja 
speciālistam, gan pavāram, 
gan aktierim, gan pētniekam, 
jāprot kādi rokdarbi, lai var vadīt 
meistarklases. Lai mazie muzeji 
turpinātu dzīvot, jāiegulda 
milzu darbs, jo tā nav tikai 
apmeklētāju uzņemšana, bet 
darbs ar krājumu, pētniecība, 
projekti, grāmatvedība. Mazie 
muzeji ir tie, kas nes lokālās 
vietas vēsturi, izceļ vietējo lauku 
cilvēku būtību.” 

Ik pa laikam Ilze kopā ar muzeja 
vadītāju dodas ekspedīcijās 
pie vietējiem iedzīvotājiem, tā 
izdodas iegūt vērtīgas laika 
liecības, cilvēki atver pūra lādes, 
izrāda tekstilijas, fotogrāfijas. 
“Cilvēkam dažkārt šķiet, ka tur 
nekā vērtīga nav, bet mums, 
vēsturniekiem, tomēr šīs lietas 
šķiet vērtīgas. Ja īpašnieks 
piekrīt, tās ieliekam muzeja 
krājumā. Tā mums izdodas 
saglabāt lokālā kultūrvēstures 
mantojuma taustāmo daļiņu. 
Taču manā darbā svarīgi 

saglabāt arī nemateriālo 
kultūras mantojumu caur 
dažādiem ierakstiem. Strādājot 
muzejā, kultūrvēsturiskajam 
mantojumam esi tuvāk nekā 
jebkur citur. Man patīk arī darbs 
ar bērniem un jauniešiem, 
to izbaudu, darbojoties 
m u z e j p e d a g o ģ i s k a j ā s 
programmās un uzņemot muzejā 
skolēnus. Te vienmēr ir kontakti 
ar interesantiem cilvēkiem, kas 
sniedz prieku un gandarījumu. 
Tā ir sava veida svētība, kad 
kādā kopīgā projektā top kaut 
kas foršs sabiedrībai un tajā pat 
laikā ir sirsnīga pazīšanās un 
sarunas ar cilvēkiem.”
Laiks darboties arī sabiedrības 

labā
Pirms dažiem gadiem, kopā 

sanākot vietējiem vēstures 
entuziastiem, radās doma 
izveidot biedrību, ko nosauca 
par “Lixten” un uzticēja vadīt 
Ilzei, par ko viņa ir pateicīga, 
jo gūta milzu pieredze gan 
projektu rakstīšanā, gan 
finansējuma piesaistē. Ar 
biedrības palīdzību izdodas 
īstenot dzīvē dažādas idejas. 
Doma par biedrības izveidi 
pārvērtusies neskaitāmos 
īstenotos projektos. Biedrības 
darbība aptver četrus pagastus 
– Vaboli, Līksnu, Kalupi un 
Nīcgali. Jautāta, kur smeļas 
idejas saviem projektiem, Ilze 
teic, ka klikšķis rodas pēkšņi, 
strādājot ar muzeja krājumu vai 
pētot periodiku. Meklējot vienu 
tēmu darbam, cita uzrodas kā 
ideja pētījumam vai projektam. 
“Dažkārt pati sev jautāju, no 
kurienes šī enerģija. Laikam tā 
ir mīlestība pret savu darbu un 
šo pusi, gribas visu laiku kaut ko 
rakt un meklēt, šīs sajūtas grūti 
izskaidrot.”

Darbs nenotiek, tikai pētot 

muzeja krājumu, bet arī pavadot 
laiku dažādos arhīvos. Tieši 
kovids un pandēmija veicināja to, 
ka daudzi arhīvi nu ir digitalizēti, 
kas ļauj taupīt resursus un laiku. 

No visiem īstenotajiem 
projektiem Ilzi visvairāk 
aizrāvusi grāfu dzimtas 
pētīšana, viņa ar nepacietību 
nu gaida grāfa Ireneja grāmatas 
tulkojuma iznākšanu, bet tam 
vēl būs jāraksta kāds projekts 
un jāmeklē finansējums. 
Veiksmīgs projekts izdevies 
kopā ar biedrību “Mūsu Līksnai”, 
kur Ilze pētīja latgaliešu rakstu 
valodas celmlaužu, katoļu 
garīdznieku Jozefa Akeleviča 
un Tomaša Kosovska biogrāfiju 
un ieguldījumu. Pašlaik viņas 
veikumu var redzēt uz stendiem 
Patmaļu kapos. 

Šogad ļoti nozīmīgā datumā, 
11. novembrī, nodibināta vēl 
viena jauna biedrība “Mana 
Vabole”, kuru vadīs vietējais 
puisis Antis Daniļevičs ar sievas 
Egitas atbalstu. Atsaucās 25 
vietējie entuziasti, kas vēlas 
pārmaiņas sava pagastā, 
viņu vidū arī Ilze Ozoliņa. 
“Patriotisku jūtu vadīti, visi 
kopā nolēmām, ka palīdzēsim 
zelt un plaukt mūsu pagastam, 
caur dažādiem projektiem, 
sadarbībā ar Augšdaugavas 
novada pašvaldību un Līksnas 
apvienības pārvaldi.” Tā kā 
jaunajā biedrībā darbosies 
ģimenes ar bērniem, tad liela 
uzmanība tikšot veltīta tieši 
ģimeņu vajadzībām. “Šogad 
pagastā izbūvēts jauns rotaļu 
laukums ar apvienības pārvaldes 
atbalstu. Taču gribas vairāk kaut 
ko jauniešiem, āra trenažierus, 
atjaunot kultūras pasākumus, 
kas ir izzuduši, meklēt tiem 
finansējumu, lai pagasts būtu 
draudzīgs ģimenēm un dažādām 

paaudzēm.” 
Prioritāte vienmēr būs ģimene

Lai arī darbs un sabiedriskā 
darbošanās ir reizē Ilzes 
sirdslieta, tomēr dzīves pamatu 
pamats ir ģimene un bērni. 
To Ilze jau sen noteikusi par 
prioritāti, kurai pakārto visu 
pārējo. Taču Ilzei lieliski izdodas 
visu apvienot un būt arī lieliskai 
mammai savai meitai Annijai un 
sešgadniekam Miķelim. “Nesen 
izlasīju kaut kur domu, ka brīdī, 
kad tev uzber trīs saujas smilšu, 
darbā tevi aizvietos, varbūt 
atcerēsies ar labu vārdu, bet 
visvairāk pietrūks tieši ģimenē. 
Tāpēc esmu pārskatījusi savas 
prioritātes. Kad piedzima 
Miķelītis un meita jau bija 
pusaudža vecumā, es sapratu, 
ka, lai cik es mīlētu savu darbu 
un cienītu savus kolēģus, man 
vienmēr pirmajā vietā būs mana 
ģimene”. Ilzes vīrs strādā ārpus 
Latvijas, taču ģimene cenšas 
turēties kopā pēc iespējas 
biežāk, tā ir arī iespēja paceļot. 
Ikdienā viņas brīvais laiks tiek 
ziedots bērniem, tas esot darbs 
24 stundas diennaktī. “Tāpat 
kā jebkura mamma, es mācu 
bērniem, kas ir labs un kas slikts, 
ko drīkst un nedrīkst, mācu 
mīlestību pret valsti un dzimto 
vietu. Taču ļauju arī pašiem 
apdedzināties un gūt pieredzi, 
te laikam noder pedagoga 
izglītība,” saka Ilze Ozoliņa.

***
Valsts svētkos Ilze Ozoliņa 

saņēma Augšdaugavas novada 
pašvaldības Pateicības rakstu 
par sirdsdegsmi un profesionālo 
ieguldījumu novada 
kultūrvēstures izpētē un aktīvu 
dalību sabiedriskajā dzīvē. 

Teksts, foto: Inese Minova

IZDoTA 
INESES SARBAJAS 

gRĀMATA 
“ZIEMASSvēTKU 

STĀSTS”
Ziemassvētku gaidīšanas 

laikā ilūkstiete Inese Sarbaja 
sadarbībā ar grāmatu 
izdevniecību “Apgāds Jumava” 
piedāvā iepazīties ar Inča un 
Pinces piedzīvojumiem ziemā 
bērnu stāstu un uzdevumu 
grāmatā “Ziemassvētku stāsts”.

9. decembrī Ilūkstes bērnu 
bibliotēkā Ilūkstes Raiņa 
vidusskolas 3.b klase devās 
uz tikšanos ar mākslinieci Inesi 
Sarbaju, lai iepazītos ar jauno 
grāmatu “Ziemassvētku stāsts”. 
Bērni kopā ar mākslinieci izlasīja 
fragmentus no grāmatas, 
uzzināja, kādi ir Pinces un Inča 
ziemas prieki, par rūķu mazajiem 
nedarbiem un labajiem darbiem 
ziemā. Bērni rēķināja sniega 
segas biezumu, skaitīja, 
cik piparkūkas paslēpušās 
aiz svētku eglītes, lasīja 
piparkūku mīklas sastāvdaļu 

nosaukumus, kas mīklas bļodā 
sajaukušies, lika puzles, kur 
attēloti mākslinieces ilustrētie 
zīmējumi. Inese Sarbaja stāsta: 
“Esmu mamma meitai Santai 
un vecmāmiņa mazmeitiņām 
Elizabetei, Terēzei un Miai. 
Mazmeitiņām patīk dažādi 
izdomāti stāsti, pasakas un arī 
blēņas. Es viņām bieži stāstu 
savas pasakas. Šī ir mana 
pirmā grāmatiņa no sērijas rūķu 
Inča un Pinces piedzīvojumi. Tā 
domāta mazajiem lasītājiem, ar 

kuras starpniecību varēs kopā 
ar rūķu bērniem un bitīti doties 
ekspedīcijās un piedzīvojumos. 
Bērni, lasiet, dodieties kopā ar 
rūķēniem viņu piedzīvojumos! 
Rūķītis Zinītis jums palīdzēs 
saprast sarežģītos vārdus, 
uzdos āķīgus jautājumus un 
iepazīstinās ar kaut ko jaunu un 
interesantu.” 

Grāmata aicina ikvienu 
pirmsskolas un sākumskolas 
skolnieku ļauties svētku burvībai 
un doties l īdzi Inča un Pinces 

ziemīgajos piedzīvojumos. 
Interesanti stāsti un izzinoši 
uzdevumi ļaus bērniem iepazīt 
cilvēku rakstura īpašības, 
dabas parādības, veicinās 
radošumu un pacietību. Inese 
Sarbaja grāmatā ļauj izpausties 
bērniem – iztēloties, kā varētu 
izskatīties grāmatas galvenie 
varoņi un tos izkrāsot, kā vien 
vēlas katrs radošais jaunais 
mākslinieks. 

Ilūkstiete arī turpmāk plāno 
iepriecināt mazos lasītājus 

– ar Augšdaugavas novada 
pašvaldības atbalstu nākamā 
gada pirmajā pusē nāks klajā 
Ineses Sarbajas grāmata ar 
mīļiem stāstiem un skaistām, 
krāsainām ilustrācijām par 
pavasari, rūķu izdarībām un 
pavasara svētkiem.

Teksts, foto: Māra Multiņa
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■ vID INFoRMĀCIJA

■  SEMINĀRS LAUKSAIMNIEKIEM

 STRĀDĀJoŠIE 
PENSIoNĀRI AR 

PENSIJU LĪDZ 
1000 EIRo MēNESĪ 

vAR PIEMēRoT 
PENSIoNĀRA 

NEAPLIEKAMo 
MINIMUMU DALĪTI 
– gAN ALgAI, gAN 

PENSIJAI 

Sākot ar 2025. gada 1. 
janvāri visiem pensionāriem 
(gan strādājošiem, gan 
nestrādājošiem) pensijas 
neapliekamais minimums būs 
1000 eiro mēnesī. Strādājošie 
pensionāri, kam pensija ir mazāka 
par 1000 eiro, var izvēlēties 
neapliekamo minimumu piemērot 
pensijai un algai dalīti (500 eiro 
algai un 500 pensijai). Tādā 
gadījumā katru mēnesi nodoklis 
25,5% apmērā tiks piemērots tikai 
tai pensijas un algas daļai, kas ir 
virs  500 eiro. 

Šāds risinājums ieviests, lai 
strādājošiem pensionāriem (kam 
pensijas apmērs nesasniedz 
neapliekamā minimuma apjomu 
1000 eiro) dotu iespēju gada laikā 
pilnīgāk izmantot neapliekamo 

minimumu, negaidot nākamo 
gadu, kad, iesniedzot gada 
ienākumu deklarāciju, var 
atgūt nodokli par neizmantotā 
minimuma daļu.

Lai dalītais neapliekamais 
minimums algai un pensijai tiktu 
piemērots jau no nākamā gada 
sākuma (2025.gada janvāra 
pensijai un algai), cilvēkam līdz 
šī gada 15. decembrim (ieskaitot) 
Valsts ieņēmumu dienesta 
elektroniskās deklarēšanas 
sistēmā (VID EDS) ir jāaktivizē 
sava algas nodokļa grāmatiņa 
un tajā jānorāda sava galvenā 
ienākumu gūšanas vieta (tā darba 
vieta, kur saņem lielāko algu). 

Savu izvēli varēs norādīt arī 
vēlāk. Ja algas nodokļa grāmatiņu 
strādājošs pensionārs iesniegs 
jau kādā no nākamā gada 
mēnešiem, tad dalīto pensijas 
neapliekamo minimumu algai un 
pensijai atkarībā no grāmatiņas 
iesniegšanas datuma (pirms vai 
pēc kārtējā mēneša 15.datuma) 
sāks piemērot attiecīgi no 
nākamā vai aiznākamā mēneša 
1.datuma. 

Ja algas nodokļa grāmatiņa 
vispār netiks iesniegta darba 
devējam, tad tā automātiski tiks 

iesniegta pensijas izmaksātājam, 
nodoklis netiks piemērots tai 
pensijas daļai, kas ir līdz 1000 
eiro, taču darba devējs ieturēs 
nodokli no algas no pirmā eiro. 

Taču jebkurā gadījumā cilvēks 
šo naudu  nezaudēs – to varēs 
atgūt, nākamajā gadā, sākot no 1. 
marta iesniedzot gada ienākumu 
deklarāciju (algas un pensijas dati 
tajā ielasīsies automātiski). 

Ja strādājošam pensionāram 
jau ir pie darba devēja iesniegta 
algas nodokļa grāmatiņa, tad 
nekas cits papildus nav jādara. 
Jauno pensionāra neapliekamo 
minimumu (1000 eiro) automātiski 
aprēķinās un piemēros dalīti – 
500 eiro pensijai un 500 eiro 
darba algai. 

Ja strādājošam pensionāram 
pienākas arī citi atvieglojumi 
(par apgādājamiem, invaliditāti, 
nacionālās pretošanās kustības 
dalībniekam, politiski represētai 
personai), tos, tāpat kā līdz šim, 
varēs gada laikā piemērot tikai 
tajā darba vietā, kur ir iesniegta 
algas nodokļa grāmatiņa.  
Ja nevēlos dalīt neapliekamo 

minimumu? 
Ja tomēr strādājošs 

pensionārs (kam pensija ir līdz 

1000 eiro) nevēlas dalīt pensijas 
neapliekamo minimumu starp 
pensiju un algu, taču algas 
nodokļa grāmatiņa pie darba 
devēja ir jau iesniegta, tad tā 
līdz 2024. gada 15. decembrim 
ir jāizņem no galvenās ienākumu 
gūšanas vietas (darba devēja). 
Arī tas jāizdara VID EDS.
Uz ko šīs izmaiņas neattiecas? 

Šīs izmaiņas neattiecas uz 
strādājošiem pensionāriem, kam 
pensija ir lielāka par 1000 eiro.  
Tādā gadījumā nekādas papildu 
darbības nav jāveic, arī turpmāk 
iedzīvotāju ienākuma nodoklis 
25,5 % apmērā automātiski tiks 
piemērots tai pensijas daļai, kas ir 
virs 1000 eiro.

Savukārt, nestrādājošiem 
pensionāriem jauno pensijas 
neapliekamo minimumu (1000 
eiro) tāpat kā līdz šim automātiski 
aprēķinās un piemēros Valsts 
sociālās apdrošināšanas 
aģentūra (VSAA) vai citi pensiju 
izmaksātāji.

Visiem strādājošajiem 
pensionāriem tiks EDS 
nosūtītas individuālas vēstules 
un skaidrojošais materiāls ar 
piemēriem, lai katrs varētu 
izvērtēt un izvēlēties sev 

piemērotāko risinājumu. 
Plašāka informācija pieejama 

VID tīmekļvietnē “Aktualitātes/ 
Svarīga informācija strādājošiem 
pensionāriem par pensionāra 
neapliekamā minimuma 
piemērošanu”. 

Informācija par elektronisko 
algas nodokļa grāmatiņu un kā 
tajā veikt izmaiņas pieejama 
VID tīmekļvietnē sadaļā “Algas 
nodokļa grāmatiņa”. 

Ja cilvēkam nav nekādu 
iespēju iesniegt elektronisko 
algas nodokļa grāmatiņu VID EDS 
pašam, tad var vērsties jebkurā 
tuvākajā Valsts un pašvaldības 
klientu apkalpošanas centrā 
visā Latvijā, aizpildīt iesnieguma 
veidlapu un darbinieks to izdarīs 
cilvēka vārdā. 

Jautājumu un neskaidrību 
gadījumā varat zvanīt uz VID 
konsultatīvo tālruni + 371 
67120000,  uzdot jautājumus 
rakstveidā VID EDS sadaļā 
“Sarakste ar VID” vai konsultēties 
tuvākajā Valsts ieņēmumu 
dienesta vai Valsts un pašvaldības 
klientu apkalpošanas centrā visā 
Latvijā. 

Informāciju sagatavoja: VID 
Sabiedrisko attiecību daļa

BEBRENē AIZvADĪTS 
SEMINĀRS PAR 
AKTUALITĀTēM 

LAUKSAIMNIECĪBAS 
NoZARē

29. novembrī Bebrenē 
notika Zemkopības ministrijas 
un Latvijas lauku konsultāciju 
un izglītības centra rīkotais 
seminārs, iepazīstinot vietējos 
lauksaimniekus ar aktualitātēm 
nozarē un Latvijas Kopējās 
lauksaimniecības politikas 
stratēģiskā plāna ieviešanu 
turpmākajos gados.

Zemkopības ministrs 
Armands Krauze iepazīstināja 
ar nozīmīgākajām aktualitātēm 
lauksaimniecības nozarē: 
“Zemkopības ministrija šogad 
ir pietiekami labi pastrādājusi, 
lauksaimniekiem atbalsts 
finansiālā ziņā nākamgad būs 
tāds pats kā šogad, nebūs 
samazinājums. Manuprāt, tā 
ir labākā un svarīgākā ziņa.” 
Ministrs uzsver, ka šobrīd 
tirgus daudzās jomās stagnē, it 
sevišķi graudkopībā, tāpēc ir ļoti 
nozīmīgi, ka ir pieejams dažāda 
veida atbalsts, piemēram, 
apdrošināšana ar izdevīgākiem 
nosacījumiem. Tāpat viņš atzīmē, 
ka, rezultējoties pērn notikušajiem 
protestiem, ministrija ir 
panākusi birokrātiskā sloga 
samazināšanos lauksaimniekiem: 
“Mēs, lauksaimnieki, bijām 
neapmierināti ar visu to, kas bija 
jāsniedz, papīru daudz, atskaites 
ļoti daudz. Šī gada laikā esam 
samazinājuši visu tik daudz, cik 
vien tas ir iespējams. Agrāk bija 
atskaitēs ļoti daudz jāfotografē, 
tagad ir atlikusi tikai viena lieta 
- minimālā augsnes apstrāde, jo 
tur savādāk nevar saprast, kas ar 
lauku ir darīts.” A.Krauze iezīmēja 

to, ka, tuvojoties jaunajam 
plānošanas periodam, noteikti 
būs kādas pārmaiņas, viņš uzver, 
ka nākošais būs aktīvu diskusiju 
gads, 2026. gadā tiks strādāts 
pie likumdošanas direktīvām un 
regulām, savukārt, 2027. gadā 
viss izveidotais jau būs pamazām 
jāievieš Latvijā. Ministrs stāsta, 
ka ir grūti prognozēt, kas notiks 
ar lauksaimniecības nozares 
finansējumu nākotnē, jo šobrīd 
Eiropas Savienībā prioritāte ir 
drošība un aizsardzība, tomēr 
finansējums nedrīkstētu būt 
mazāks kā šobrīd. 

Seminārā Zemkopības 
ministrijas Tirgus un tiešā atbalsta 
departamenta Tiešo maksājumu 
un nozaru ekonomikas nodaļas 
vadītāja vietniece Elīna Dimanta 
iepazīstināja ar aktualitātēm 
tiešajos maksājumos - iepriekšējā 
gada pieredzi un izmaiņām 
nosacījumos. Salīdzinājumā ar 
pagājušo plānošanas periodu, 
šajā periodā pieejamais tiešo 
maksājumu finansējuma 
pieaugums ir par 44%, bet 
ikgadējais pieaugums ir mērāms 
no 1 līdz 6%. 2024. gada 
finansējuma pieaugums par 1%, 
tas pats gaidāms arī nākamgad, 
tas būtiski neaugs, būs līdzīgs 
2023. gada finansējumam. 
Pieejamais finansējums, kas 
šogad ir 334,9 miljoni eiro, 
sadalās dažādās intervencēs 
- 48% nonāk pamatienākumu 
atbalstam par apsaimniekotajiem 
hektāriem, tad 52% sadalās 
specifiskajiem maksājumiem, 
respektīvi, maksājums ir atkarīgs 
no saimniekošanas veida. Līdzīgi 
būs nākamgad - 47% aizies 
pamatienākumiem, attiecīgi 53% 
- specifiskajiem. 

E.Dimanta izstāstīja, kādas 
izmaiņas ir veiktas nosacījumos 
2024. gadā, iepazīstināja, 

kā ir jāiesniedz informācija 
ekoshēmās, kā iesniegt datus 
Valsts augu aizsardzības 
dienestam. Lauksaimnieki 
uzzināja arī par plānotajām 
izmaiņām nākamajā gadā, 
piemēram, par kritērijiem, kā 
tiek noteikts, vai lauksaimnieks ir 
aktīvs, uzzināja, kādas izmaiņas 
tiks veiktas laba lauksaimniecības 
un vides stāvokļa nosacījumos, 
arī informāciju par atbalsta 
likmēm. Plašāku informāciju par 
tiešajiem maksājumiem un visām 
plānotajām izmaiņām var apskatīt 
Lauku tīkla mājaslapā. 

Lauku atbalsta dienesta 
(LAD) direktors Andris Grundulis 

izstāstīja nozīmīgākās LAD 
aktualitātes, uzsvaru liekot tieši 
uz Dienvidlatgales reģionu. 
Lauksaimnieki tika iepazīstināti 
ar maksājumu salīdzinājumu 
par 2022. - 2023. gadu dažāda 
veida saimniecībām, kā arī ar 
LAD platību maksājumu grafiku 
no 2024. gada oktobra līdz 2025. 
gada jūnijam. A.Grundulis uzsvēra, 
ka LAD konstatē neprecizitātes 
zaļo joslu ierīkošanā, ir konstatēti 
gadījumi, kad nav pareizi iesēta 
starpkultūra vai uz lauka ir 
atstāti pērnā gada ruļļi. Tāpat 
direktors izstāstīja, kāda ir 
lauku monitoringa jaunā kārtība, 
kas nāk pretī lauksaimniekam, 

uzreiz nepiešķirot sankcijas par 
neprecizitātēm. 

Seminārā tika apskatītas 
arī tēmas par Investīciju 
atbalsta pasākumiem Kopējās 
lauksaimniecības politikas 
Stratēģiskajā plānā, kādas ir 
aktualitātes par valsts atbalsta 
pasākumiem un cik nozīmīgi 
ir katram savā saimniecībā 
veikt riska pārvaldību, kāds ir 
ieguvums, ja tiek, piemēram, 
veikta individuāla saimniecības 
risku analīzes plāna izveide. 
Tika aktualizētas arī tēmas par 
augsnes izpēti, kā arī izmaiņām, 
kādas tiks veiktas augu 
aizsardzības līdzekļu reģistrā. 
Tāpat tika izklāstīti lielākie draudi 
lopkopības nozarē saistībā ar 
dažādām dzīvnieku infekcijas 
slimībām, to plašo izplatību 
Eiropas Savienībā un ko sagaidīt, 
ja Latvijā notiek kādas slimības 
uzliesmojums. 

Seminārs aizvadīts ne tikai 
izklāstā par aktualitātēm, bet 
vietējiem lauksaimniekiem 
bija iespēja uzdot jautājumus, 
izteikt viedokli un apspriesties 
ar citiem nozarē strādājošajiem. 
Lauksaimnieki aktīvi izmantoja 
iespēju uzdot jautājumus 
Zemkopības ministram, 
aktualizējot mūsu reģiona 
problēmas, arī izceļot lietas, kas 
nav sakārtotas jau vairāku gadu 
garumā un pieprasot ne tikai 
atrunāšanos, bet reālu rīcības 
plānu. 

Ar skrupulozāku izklāstu 
prezentāciju formā par 
lauksaimniecības nozares 
aktuālajām tēmām var iepazīties 
Lauku tīkla mājaslapā, meklētājā 
ierakstot: Semināri par aktuālo 
nozarē un Latvijas KLP 
Stratēģiskā plāna ieviešanā.

Teksts, foto: Māra Multiņa 
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KULTŪRA ■

PRoJEKTS ■  

 AUgŠDAUgAvAS NovADA KULTŪRAS UN TŪRISMA  PĀRvALDES PASĀKUMU PLĀNS JANvĀRIM

Augšdaugavas novada Kultūras centrs “Vārpa”
22. janvārī plkst. 18.00 Animācijas filma “Straume”

Biķernieku pagasts
24. janvārī  plkst. 15.00 Biķernieku Kultūras namā radošā darbnīca jauniešiem un 
bērniem “Dzijas mandalu gatavošana”

Dvietes pagasts
29. janvārī plkst. 15.00 Dvietes Kultūras namā filcēšanas radošā nodarbība “ Nāc un 
radi mākslas darbu!” 

Ilūkste
20. janvārī no plkst. 17.00 līdz 22.00 pie Ilūkstes Kultūras un mākslas centra 
Barikāžu aizstāvju atceres dienai veltīta izstāde 

Kalupes pagasts
17. janvārī plkst. 12.00 pie Kalupes vecās skolas ozola, Ugunskura iedegšana - 1991. 
gada barikāžu aizstāvju atceres diena. Tikšanās ar barikāžu dalībniekiem, turpinājumā 
izzinošs un izglītojošs pasākums Pirmā pasaules kara muzejā, Medumos.

Laucesas pagasts
26. janvārī plkst. 14.30 Sabiedriskajā  centrā “Laucesa” pasākums “Ziemas melodija”. 
Piedalās: vokālie ansambļi, deju kolektīvs un Daugavpils Literārais klubs “Dialogs”.

Medumu pagasts
22. janvārī. plkst. 15.00 Medumu Tautas namā radošā darbnīca - Filcēts putniņš.
Sīkāka informācija Facebook lapā: @medumutautasnams

Salienas pagasts
14. janvārī plkst. 14.00 Salienas Kultūras namā 30 gadu jubilejas pasākums - svētku 
koncerts

Subate
19. janvārī plkst. 18.00 Subates Kultūras namā galda spēļu vakars
29. janvārī plkst. 17.00 Subates Kultūras namā tikšanās ar ceļotāju Viktoru Petaško

Šēderes pagasts
17. janvārī Šēderes kultūras namā Pasaku vakars bērniem. Latviešu tautas pasaka 
«Lapsa māca vilku zvejot». Pēc pasakas radošā darbnīca bērniem. 

Višķu pagasts
19. janvārī plkst. 13.00 Višķu pagastā, Višķu tehnikumā, Luknas ezerā pie laivu sta-
cijas Lielā ūdens iesvētīšana.

Izstādes
No 13. līdz 18. janvārim plkst. 16.00-18.00 Sventes Tautas namā Ineses Minovas 
fotogrāfiju personālizstāde “Gruzijas vilinājums”

No 2. decembra līdz 20. janvārim Maļinovas Saieta namā Latgales brīvo 
mākslinieku asociācijas biedres Larisas Sergejevas gleznu izstāde “Ziemas prieki”

No 6. līdz 31. janvārim Dvietes Kultūras nama skatlogā enģeļu figūru kolekciju 
izstāde 

No 16. decembra līdz 28. februārim Skrindu dzimtas muzejā Valda Grebeža un 
Darjas Adahovskas mazo tēlniecības formu darbu izstāde “Ja Tu būsi tāds kā visi, 
tad kurš būs tāds kā Tu?’’

Visu gadu Skrindu dzimtas muzejā izstādes:
Mākslinieka J. Svenča ekspozīcija – izstāde (grafikas darbi, linogriezumi, klišejas, 
dzīvojamās istabas mēbeles)

Fotoizstāde “Solys krysts”, Foto: Aleksandrs Samuilovs

Biedrības “LIXTEN” izstāde “Latgales garša”

Izstāde “Atklātais krājums muzejā” (mēbeles, sadzīves priekšmeti, tekstilijas)
J.Svenča ilustrēto grāmatu izstāde

 LĪKSNAS VISSVĒTĀS JĒZUS SIRDS ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 19.00
25. decembrī 12.00
26.decembrī  10.00
VIŠĶU SV. JĀŅA KRISTĪTĀJA ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 18.00
25. decembrī  8.00
26. decembrī 10.30
ILŪKSTES EVAŅĢĒLISKI LUTERISKĀ BAZNĪCA
24. decembrī 16.30
26. decembrī 11.00
ILŪKSTES VISSVĒTĀKĀS JAUNAVAS MARIJAS 
ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 18.00
25. decembrī 9.00 un 10.30
26 .decembrī 9.00 un 10.30
BEBRENES ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 15.00
25. decembrī 12.00
DVIETES SV. STAŅISLAVA KOSTKAS ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 19.00
25. decembrī 9.00
26. decembrī 9.00
SUBATES PESTĪTĀJA EVAŅĢĒLISKI LUTERĀŅU 
BAZNĪCA
25. decembrī  13.00

SUBATES ERCEŅĢEĻA MIĶEĻA ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 18.00
25. decembrī  9.00
26. decembrī  9.00
EGLAINES JAUNAVAS MARIJAS – BAZNĪCAS MĀTES 
ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 15.00
25. decembrī 8.00
EGLAINES LAŠU LUTERISKĀ BAZNĪCA
24. decembrī 15.00
JEZUPOVAS (JUZEFOVAS) SV. PĒTERA UN PĀVILA 
ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 18.00
25. decembrī 10.00
26. decembrī 10.00
SILENES JAUNAVAS MARIJAS DEBESĪS 
UZŅEMŠANAS ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 14.00
25. decembrī 8.00
JAUNBORNES SVĒTĀ KRUSTA ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
25. decembrī 9.00
ELERNES KUNGA JĒZUS DEBESKĀPŠANAS ROMAS 
KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 20.00
AMBEĻU SV. JURA ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 16.00
26. decembrī 9.00

DEMENES VISSVĒTĀKĀS  JĒZUS SIRDS ROMAS 
KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 18.00
LAUCESAS SV. PĒTERA UN PĀVILA ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 20.00
25. decembrī 13.00
NĪCGALES DIEVMĀTES DZIMŠANAS ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 16.00
25.  decembrī 9.00
AUGŠKALNES ROMAS KATOĻU  DRAUDZES SV. 
ĢIMENES BAZNĪCA
25. decembrī 7.00
KALUPES VISSVĒTĀKĀ ALTĀRA SAKRAMENTA  
ROMAS KATOĻU BAZNĪCA
25. decembrī 10.00
DUBNAS JĒZUS SIRDS DRAUDZES KAPELA 
(VARŠAVEŅA)
24. decembrī 10.00
SVENTES VISSVĒTĀKĀS TRĪSVIENĪBAS ROMAS 
KATOĻU BAZNĪCA
24. decembrī 16.00
25. decembrī 11.00
MEDUMU SVĒTĀ JĀŅA KRISTĪTĀJA  ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA
24. decembrī 14.00
KOMBUĻU DIEVA ŽĒLASTĪBAS ROMAS KATOĻU 
KAPELA
25. decembrī 15.00

ZIEMASSvēTKU DIEvKALPoJUMI AUgŠDAUgAvAS NovADA BAZNĪCĀS

SILA EZERS  IEDvESMo 
- TIEK DARINĀTI 
PUZURI No SILA 

EZERĀ NoPĻAUTĀM 
NIEDRēM

D a u d z f u n k c i o n ā l ā 
centrā “Skrudaliena” 17. 
decembrī noritēja izglītojoša 
meistardarbnīca, kas rīkota 
projekta “Sila ezera ekoloģiskās 
kvalitātes uzlabošana, veicot 
niedru pļaušanu” ietvaros. 
Pasākuma mērķis bija 
iepazīstināt dalībniekus 
ar projekta aktivitātēm un 
veicināt izpratni par Sila ezera 
ekosistēmas aizsardzību, 
vienlaikus praktiski apgūstot 

tradicionālo puzuru gatavošanas 
prasmi.

Dienas aprūpes centra 
klientiem bija iespēja uzzināt 
par projekta ietvaros paveikto, 
kā arī pašiem izveidot puzuru no 
ekoloģiska un dabai draudzīga 
materiāla - Sila ezerā ziemas 
mēnešos nopļautajām niedrēm. 
Puzura tradicionālā forma ir 
oktaedrs - 12 kopā savērti 
salmiņi, kas simboliski veido 
gadu ar 12 mēnešiem, tādēļ ir 
vieni no senākajiem un simboliski 
nozīmīgākajiem Ziemassvētku 
rotājumiem.

Meistardarbnīca ne tikai 
veicināja izpratni par dabas 
aizsardzības nozīmību, bet 
arī apvienoja vietējo kopienu, 

atgādinot par tradicionālo 
amatprasmi un tās saistību 
ar ekoloģiski ilgtspējīgu 
dzīvesveidu. 

Atzīmējams, ka projekta 
ietvaros ir tapis arī 
prezentmateriāls “Saudzē. 

Iepazīsti. Radi”, kas ietver 
informatīvo materiālu par 
Sila ezera vērtībām, ūdens 
ekosistēmu apdraudošiem 
faktoriem. Papildu izglītojošajai 
daļai komplektā iekļauts arī 
puzura gatavošanas komplekts, 

kas sniegs iespēju radoši 
izpausties.

P r e z e n t m a t e r i ā l a 
sagatavošanas procesā 
ieguldījumu sniedza Dienas 
aprūpes centra “Skrudaliena” 
klienti, biedrība “Silenes stariņi”, 
biedrība “Jubra”, Daugavpils 
Inovāciju Centrs, kuru kopīgais 
darbs atspoguļo projekta uzsvaru 
uz sabiedrības līdzdalību un 
sadarbību.

Dabas resursu nodaļas 
vadītāja Guna Novika
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  ■ IZSoLES 

Izsakām līdzjūtību
mūžībā aizgājušo tuviniekiem!

Mūžībā aizgājuši no 05.11.2024.

Augšdaugavas novada pašvaldība 
pārdod mutiskā izsolē ar augšupejošu 
soli pašvaldības nekustamos īpašumus:

- 2025. gada  8. janvārī plkst. 0900 
zemes vienību (starpgabalu) ar kadastra 
apzīmējumu 4446 001 0607 0.25 ha 
platībā, kura ietilpst nekustamā īpašumā 
“Skudras” ar kadastra numuru 4446 001 
0484, un atrodas Biķernieku pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 1200,00.
- 2025. gada 8. janvārī plkst. 0930 

 nekustamo īpašumu “Zvindeliški” ar 
kadastra numuru 4446 002 0119, kas 
sastāv no zemes vienības ar kadastra 
apzīmējumu 4446 002 0119 1.28 ha 
platībā, un atrodas Biķernieku pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
3500,00.

- 2025. gada 8. janvārī plkst. 1000 
nekustamo īpašumu ar kadastra numuru 
4460 004 0838, kas sastāv no zemes 
vienības ar kadastra apzīmējumu 4460 
004 0838 0.0479 ha platībā, un atrodas 
“243”, Celtnieks, Kalkūnes pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
2330,00.

- 2025. gada 8. janvārī plkst. 1030 
nekustamo īpašumu “Celtnieks, 38” ar 
kadastra numuru 4460 004 2428, kas 
sastāv no zemes vienības ar kadastra 
apzīmējumu 4460 004 2428 0.0253 ha 
platībā, un atrodas Kalkūnes pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 1155,00.
- 2025. gada 8. janvārī plkst. 1100 

nekustamo īpašumu “Pavasaris 217” ar 
kadastra numuru 4470 002 0180, kas 
sastāv no zemes vienības ar kadastra 
apzīmējumu 4470 002 0180 0.0653 
ha platībā un atrodas “217”, Pavasaris, 
Maļinovas pagastā, Augšdaugavas 
novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
2300,00.

- 2025. gada 8. janvārī plkst. 1130 
zemes vienību (starpgabalu) ar kadastra 
apzīmējumu 4474 001 0678 1.2418 ha 
platībā, kura ietilpst nekustamā īpašumā 
“Kašatniki” ar kadastra numuru 4474 
001 0814, un atrodas Naujenes pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
4840,00.

Izsoles notiks Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālās pārvaldes, sēžu 
zālē, Rīgas ielā 2, Daugavpilī.

Samaksa par objektiem veicama 
saskaņā ar izsoles noteikumiem.

Ar izsoles noteikumiem var iepazīties 
un saņemt Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālajā pārvaldē, 

Rīgas ielā 2, Daugavpilī, 12.kabinetā 
vai elektroniski pašvaldības tīmekļvietnē.

Reģistrēties izsolei var, iepriekš 
pierakstoties pa mob.tel. 29412676, 
Augšdaugavas novada pašvaldības 
Centrālās pārvaldes 12.kabinetā 
(darbadienās no plkst.8.00 līdz 15.30), 
iesniedzot iesniegumu un izsoles 
noteikumos norādītos dokumentus vai 
ar drošu elektronisko parakstu parakstītu 
iesniegumu un izsoles noteikumos 
norādītos dokumentus sūtot uz e-pastu: 
 izsoles@augsdaugavasnovads.lv, no 
paziņojuma publicēšanas līdz 2025. 
gada 3. janvārim plkst. 15.00, iepriekš 
samaksājot nodrošinājumu 10% no 
izsoles sākumcenas un reģistrācijas 
maksu 20 eiro.

Ambeļos, Ambeļu pagastā, Augšdaugavas 
novadā, ar kadastra numuru 4442 900 
0081 un dzīvokļa īpašumā ietilpstošā 
kopīpašuma 463/1853 domājamās daļas 
no daudzdzīvokļu mājas ar kadastra 
apzīmējumu 4442 004 0318 001, būves 
ar kadastra apzīmējumu 4442 004 0318 
002 un zemes ar kadastra apzīmējumu 
4442 004 0465.

Objekta sākotnējā cena – EUR 850,00.
- 2025. gada 15. janvārī plkst. 1130 

dzīvokļa īpašumu Nr.6, Jaunatnes ielā 22, 
Līksnā, Līksnas pagastā, Augšdaugavas 
novadā, ar kadastra numuru 4468 900 
0079 un dzīvokļa īpašumā ietilpstošā 
kopīpašuma 366/3733 domājamās daļas 
no daudzdzīvokļu mājas ar kadastra 
apzīmējumu 4468 005 0464 001 un 
zemes ar kadastra apzīmējumu 4468 
005 0464.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
2500,00.

Izsoles notiks Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālās pārvaldes, sēžu 
zālē, Rīgas ielā 2, Daugavpilī.

Samaksa par objektiem veicama 
saskaņā ar izsoles noteikumiem.

Ar izsoles noteikumiem var iepazīties 
un saņemt Augšdaugavas novada 
pašvaldības Centrālajā pārvaldē, 
Rīgas ielā 2, Daugavpilī, 12.kabinetā 
vai elektroniski pašvaldības tīmekļvietnē.

Reģistrēties izsolei var, iepriekš 
pierakstoties pa mob.tel. 29412676, 
Augšdaugavas novada pašvaldības 
Centrālās pārvaldes 12.kabinetā 
(darbadienās no plkst.  8.00 līdz 15.30), 
iesniedzot iesniegumu un izsoles 
noteikumos norādītos dokumentus vai ar 
drošu elektronisko parakstu parakstītu 
iesniegumu un izsoles noteikumos 
norādītos dokumentus sūtot uz e-pastu: 
 izsoles@augsdaugavasnovads.lv, no 
paziņojuma publicēšanas līdz 2025. 
gada 10. janvārim plkst. 15.00, iepriekš 
samaksājot nodrošinājumu 10% no 
izsoles sākumcenas un reģistrācijas 
maksu 20 eiro.

Reģistrācijas maksa jāiemaksā 
Augšdaugavas novada pašvaldības 
Centrālās pārvaldes (reģ.
Nr.90009117568) norēķinu kontā 
LV37TREL9807280440200, Valsts kases 
kods: TRELLV22. 

Nodrošinājums jāiemaksā 
Augšdaugavas novada pašvaldības 
Centrālās pārvaldes (reģ.
Nr.90009117568) norēķinu kontā 
LV56TREL980257505700B, Valsts kases 
kods: TRELLV22.

Nekustamos īpašumus var apskatīt 
darbdienās, iepriekš saskaņojot apskates 
laiku pa mob. tel. 29412676.

- 2025. gada 15. janvārī plkst. 0900 
nekustamo īpašumu ar kadastra numuru 
4474 006 0305, kas sastāv no zemes 
vienības ar kadastra apzīmējumu 4474 
006 0305 0.0579 ha platībā, un atrodas 
“60”, Vasarnīcas, Naujenes pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
2550,00.

- 2025. gada 15. janvārī plkst. 0930 
 nekustamo īpašumu “Jaunslavieši” ar 
kadastra numuru 4480 002 0163, kas 
sastāv no zemes vienības ar kadastra 
apzīmējumu 4480 002 0157 2.68 ha 
platībā, un atrodas Pilskalnes pagastā, 
Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 8740,00.
- 2025. gada 15. janvārī plkst. 1000 

nekustamo īpašumu ar kadastra numuru 
4442 004 0283, kas sastāv no zemes 
vienības ar kadastra apzīmējumu 4442 
004 0127 1688 m2 platībā un dzīvojamās 
mājas ar kadastra apzīmējumu 4442 
004 0332 004 un palīgēkas ar kadastra 
apzīmējumu 4442 004 0332 005, un 
atrodas Višķu ielā 23, Ambeļos, Ambeļu 
pagastā, Augšdaugavas novadā.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
3350,00.

- 2025. gada 15. janvārī plkst. 1030 
dzīvokļa īpašumu Nr.9, Višķu ielā 7, 
Ambeļos, Ambeļu pagastā, Augšdaugavas 
novadā, ar kadastra numuru 4442 900 
0060 un dzīvokļa īpašumā ietilpstošā 
kopīpašuma 7370/120150 domājamās 
daļas no daudzdzīvokļu mājas ar kadastra 
apzīmējumu 4442 004 0328 001, būvēm 
ar kadastra apzīmējumiem 4442 004 
0329 002, 4442 004 0329 003, 4442 
004 0329 004 un 4442 004 0329 005 un 
zemes ar kadastra apzīmējumiem 4442 
004 0328 un 4442 004 0329.

Objekta sākotnējā cena – EUR 
3000,00.

- 2025. gada 15. janvārī plkst. 1100 
dzīvokļa īpašumu Nr.4, Višķu ielā 25, 

 UZ PAŠvALDĪBAS ZEMES 
NoMNIEKIEM ATTIECAS 
LIKUMA PRASĪBA PAR 

LIKUMISKo LIEToŠANAS 
MAKSU

Personām, kuru īpašumā vai lietojumā 
esošas būves atrodas uz citai personai 
piederošas zemes, likums dod tiesības 
lietot šo zemi būves īpašuma tiesību 
īstenošanai. Par zemes lietošanu likums 
būves īpašniekam nosaka pienākumu 
maksāt lietošanas maksu personai, kam 
pieder zeme. Likumiskās lietošanas 
maksas apmērs ir 4% no lietošanā 
esošās zemes kadastrālās vērtības 
gadā, bet ne mazāks par 50 EUR gadā.

Maksas apmēru nosaka likuma “Par 
atjaunotā Latvijas Republikas 1937. gada 
Civillikuma ievada, mantojuma tiesību un 
lietu tiesību daļas spēkā stāšanās laiku 
un piemērošanas kārtību” 38. panta 
otrā daļa, kas ir spēkā no 2024. gada 1. 
janvāra.

Izpildot minētā likuma prasības, 
Augšdaugavas novada pašvaldība 
personām, kurām piederošas vai lietojumā 
esošās būves atrodas uz pašvaldības 
zemes pilsētā vai pagastos, 2025.gadā 
izsūtīs rēķinus par zemes likumisko 
lietošanu- 4% no lietošanā esošās zemes 
kadastrālās vērtības gadā, bet ne mazāk 
par 50 EUR gadā. Dzīvojamai mājai, kuru 
pārvalda pārvaldnieks, maksāšanas 
paziņojumu, kas attieksies uz visiem 
būves īpašniekiem (kopīpašniekiem, 
dzīvokļa īpašuma īpašniekiem) 
pašvaldība nosūtīs pārvaldniekam. Būves 
īpašniekam, valdītājam vai lietotājam par 
zemi vairs nebūs jāmaksā nomas maksa 
un nekustamā īpašuma nodoklis.

Būvju īpašniekiem, tiesiskajiem 
valdītājiem, lietotājam, ar ko ir noslēgti 
zemes nomas līgumi, Pašvaldība 
sagatavos un nosūtīs rēķinus par 
apbūvētas zemesgabala lietošanas 
tiesībām 4%  no lietošanā esošās 
zemes kadastrālās vērtības gadā, bet 
ne mazāk par 50 EUR gadā, atbilstoši 
minētajos līgumos noteiktajai apbūvētas 
zemesgabala platībai. Šajos gadījumos 
nav nepieciešams pārslēgt zemes nomas 
līgumus, kā arī pie nomas līgumiem nav 
jāslēdz vienošanos par zemes nomas 
maksas izmaiņām.

Jautājumu gadījumā lūdzam sazināties 
ar Augšdaugavas novada pašvaldības 
Centrālās pārvaldes Īpašuma nodaļas 
zemes lietu speciālistu noteiktajā 
pagasta teritorijā.

Ambeļu pagasts
Ariada Maskaļonoka (29.03.1945. - 04.12.2024.)

Jānis Škapars (01.01.1957. - 04.12.2024.)
Bebrenes pagasts

Ināra Dinģele (05.02.1943. - 24.11.2024.)
Demenes pagasts

Dina Tarasova (05.06.1935. - 20.11.2024.)
Dubnas pagasts

Albīna Bramane (12.02.1930. - 07.12.2024.)
Tatjana Zīmele (21.02.1932. - 26.11.2024.)

Dvietes pagasts
Aleksandra Rekele (20.04.1936. - 06.12.2024.)

Viktors Valters (17.04.1957. - 14.12.2024.)
Ilūkste

Anita Kulešina (08.09.1956. - 18.11.2024.)
Ludmila Zavacka (10.03.1953. - 14.12.2024.)

Laucesas pagasts
Valentīna Pastejeva (05.08.1929. - 12.12.2024.)

Līksnas pagasts
Jāzeps Atgons (03.06.1964. - 10.12.2024.)
Jāzeps Paķers (11.01.1958. - 15.12.2024.)

Edmunds Šefanovskis (29.09.1977. - 30.11.2024.)
Naujenes pagasts

Ņina Kuprijanova (18.11.1942. - 14.12.2024.)
Sergejs Ļehovs (18.05.1956. - 02.12.2024.)
Janīna Sauleviča (11.09.1947. - 18.11.2024.)

Pilskalnes pagasts
Vanda Mogila (21.04.1948. - 13.11.2024.)

Salienas pagasts
Mihails Kusanovs (02.02.1948. - 14.12.2024.)

Subate
Helēna Timofejeva (24.10.1930. - 02.12.2024.)

Sventes pagasts
Aleksandrs Kuzmins (07.12.1952. - 20.11.2024.)

Pjotrs Maslovskis (21.07.1948. - 10.12.2024.)
Šēderes pagasts

Anastasija Orehova (12.02.1932. - 13.12.2024.)
Jānis Rautenšilds (25.02.1955. - 17.11.2024.)

Vaboles pagasts
Žanna Rendiniece (01.04.1968. - 03.12.2024.)

 Višķu pagasts
Ludmila Kusiņa (02.02.1942. - 05.11.2024.)

Vladimirs Polovcevs (02.04.1948. - 13.12.2024.)
Valentīna Trofimova (27.08.1960. - 09.12.2024.)

Vilis Vuškāns (09.05.1954. - 25.11.2024.)
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LABDARĪBAS AKCIJA ■
ADvENTES LAIKĀ 

IR SvARĪgI SNIEgT 
ATBALSTU CITIEM

Ik gadu Ziemassvētku 
gaidīšanas laikā biedrības 
“Latvijas Sarkanais Krusts” 
Dienvidlatgales komiteja rīko 
labdarības akciju un koncertu, 
lai pievērstu sabiedrības 
uzmanību dažādām sociālā riska 
grupām, kam ir nepieciešams 
īpašs atbalsts. Pirms Otrās 
Adventes tirdzniecības 
centrā Dittona nams notika 
tradicionālais labdarības 
koncerts un tirdziņš, kurā pirmo 
reizi piedalījās Augšdaugavas 
novada dienas centri – Višķu 
dienas aprūpes centrs, 
Skrudalienas dienas aprūpes 
centrs, Ilūkstes aprūpes centrs 
“Fēnikss” un Augšdaugavas 
novada invalīdu biedrība 
“Ildra”. Aprūpes centru klienti 
un invalīdu biedrības pārstāvji 
bija sarūpējuši pasākumam 
pašu rokām gatavotus dažādus 
suvenīrus, ko piedāvāja gan 
aplūkot, gan par ziedojumiem 
iegādāties. Smaržīgas ziepītes, 
krāšņas sveces, pašcepta 
maize,  Ziemassvētku galda 
piederumu dekori, svētku 
rotājumi, Adventes vainagi 
un pat sienas pulksteņi – tik 
daudzveidīgs suvenīru klāsts 
priecēja labdarības tirdziņa 
apmeklētājus. Savukārt ar 
muzikālu priekšnesumu 
pasākuma apmeklētājus 
priecēja Augšdaugavas 
novada kultūras centra ”Vārpa” 
ansamblis “Stage On”. 

“Parasti laiks starp Adventes 
dienām ir laiks, kad cilvēks 
pārdomā, kas ir bijis labs, 
kur pieļautas kļūdas, kur 
vajadzīga palīdzīga roka mūsu 
līdzcilvēkiem. Prieks, ka varam 
palīdzēt tieši personām ar garīga 
rakstura traucējumiem, jo par 
tirdziņā iegūtajiem līdzekļiem 
no suvenīru pārdošanas 
aprūpes centri varēs iegādāties 

jaunus materiālus radošām 
nodarbībām, lai gatavotu jaunus 
suvenīrus, domātus Lieldienām,” 
saka Augšdaugavas novada 
Sociālā dienesta vadītāja 
Anna Jegorova. “Kovids mums 
bija likteņa pirksts un liels 
izaicinājums, ceru, ka tāds vairs 
neatkārtosies, tāpēc palīdzēsim 
viens otram un būsim kā viena 
liela ģimene.”

Pasākuma apmeklētāji varēja 
ziedot līdzekļus, iegādājoties 
dažādus noderīgus sīkumus, 
ziedot naudu Sarkanā krusta 
krājkasītēs vai ziedot  dažādus 
pārtikas produktus, kancelejas 
un saimniecības preces.

Saziedotie līdzekļi un produkti 
tiks nogādāti rehabilitācijas 
centrā “Rīta vēsma” bērniem 
no sociāli nelabvēlīgām un 

trūcīgām ģimenēm un bērniem 
ar īpašām vajadzībām! Par šiem 
līdzekļiem tiks iegādāti saldumi, 
dāvanas vai tiks apmaksāti 
sociālie pakalpojumi. 

Augšdaugavas novada 
Sociālais dienests vēl visiem 
siltus, skaistus Ziemassvētkus 
un daudz veiksmīgāku, ražīgāku 
un veselīgāku Jauno gadu. 

Teksts, foto: Inese Minova

PRIEKS DĀvINĀT – 
NovADA BIŠKoPJI 

SAZIEDoJA 
140 Kg MEDUS

Advente un Ziemassvētku 
gaidīšana ir laiks, kad cilvēki tic 
brīnumiem, it īpaši tie, kam ir ļoti 
svarīga sabiedrības uzmanība 
un līdzdalība. Jau piekto gadu 
pēc kārtas Latvijas Biškopības 
biedrības Daugavpils nodaļa 
kopā ar Augšdaugavas novada 
Sociālo dienestu rīko labdarības 
akciju, kuras laikā sociāli 
mazaizsargātie iedzīvotāji 
saņem ļoti vērtīgu un veselīgu 
dāvanu – medu no vietējiem 
biškopjiem.

Medu kā Ziemassvētku 
dāvanu šogad saņems 
Augšdaugavas novada 24 
audžuģimenes, kurās aug 
71 bērns; sociāla atbalsta 
un aprūpes centra “Avots” 
ģimeniskai videi pietuvinātā 
grupa, kur ir 8 bērni; jauniešu 
māja, kur ir 8 pusaudži, un krīzes 
centrs, kurā bērniņi ir izņemti no 
ģimenes ar bāriņtiesas lēmumu, 
vai mammas ar bērniem. Ja 
būs iespēja, tad vēl medu 
saņems bērni-invalīdi, kuriem ir 
īpaša kopšana. Visas dāvanas 
pasniegs līdz Ziemassvētkiem. 

Latvijas Biškopības biedrības 
Daugavpils nodaļas vadītāja 
Gunta Some pastāstīja, ka 
dravnieki no visa novada ar 
katru gadu kļūst aktīvāki – 
šogad savu medu sarūpējusi 22 

biškopji, kopā saziedojot vairāk 
nekā 140 kg medus. “Pirmajā 
akcijas gadā bija nedaudz vairāk 
kā 60 kg medus, 2023. gadā – 
133 kg. Biškopji jau savlaicīgi 
pieteicās un pietaupa medu 
speciāli šai akcijai. Igors Petjko 
šogad atveda 21 kg medus, 
Ilmārs Vucēns 14 kg, Guntars 
Melnis 12,6 kg. Latgalē šogad 
bija laba raža. Daudzi biškopji 
atved ļoti interesantas burciņas 
ar neparastām sastāvdaļām 
– dzērvenēm, plūškoku, 
smiltsērkšķiem, cidonijām, 
upenēm utt.” 

Augšdaugavas novada 
Sociālā dienesta vadītāja Anna 
Jegorova: “Katru gadu mēs 
esam priecīgi, ka pie mums 
ciemos nāk biškopji ar savām 
dāsnām dāvanām. Esam ļoti 
pateicīgi viņiem. Tā ir tāda 
vērtība, ko cilvēks dod no visas 
sirds, tas ir pats galvenais. Lai 
viņiem veicas, lai nākamgad 
čūska arī atnes labu ražu, lai 
katram ir veselība un labticība 
mājas dzīvē un savā ģimenē”. 

Viņa uzsver, ka cilvēkiem ir ļoti 
svarīgas šīs dāvanas, daudzi 
pēc tam arī zvana biškopjiem 
individuāli, lai pateiktos. 

“Prieks dāvināt citiem – 
tā ir tik silta sajūta. Paldies 
biškopjiem par dāvanām 
mūsu Augšdaugavas novada 
cilvēkiem. Lai visiem veicas 
Jaunajā gadā”, saka Gunta 
Some.

Šogad medu ziedojuši 
novada biškopji: Igors Petjko, 
Ilmārs Vucēns, Guntars 
Melnis, Oskars Joksts, Paulis 
Skromanis, Jānis Vaivods, 
Broņus Gedžūns, Agnese 
Sitnika, Valērijs Ašķeļaņecs, 
Aivars Zdanovskis, Olga Zarāne, 
Nikolajs Klopovs, Valdis Nurks, 
Vita Mendriķe, Marija un Nikolajs 
Merņaki , Vitālijs Lavrinovičs, 
Anna Stivriņa, Maigurs Bružiks, 
Inguna Teilāne, Jānis Valters, 
Igors Morozovs, Gunta Some.

Teksts, foto: Jeļena Ivancova, 
socialais dienests

SALDAS DĀvANAS 
NovADA BēRNIEM 

LĪDZ 4 gADU 
vECUMAM

Augšdaugavas novada 
pašvaldība ir sarūpējusi 
Ziemassvētku saldumu paciņas 
novadā deklarētiem bērniem 
vecumā līdz 4 gadiem (ieskaitot). 
Novada Kultūras nami rīko 
Ziemassvētku pasākumus, kuros 
bērni  saņems arī saldumu paciņu. 
Aicinām vecākus ar bērniem līdz 
četru gadu vecumam apmeklēt 
šos pasākumus: 

20. decembrī 10.30 Vaboles 
Kultūras namā Līksnas apvienības 
eglīte bērniem

20. decembrī 13.00 Kalupes 
pārvaldes ēkā  Kalupes pagasta 
eglīte bērniem

21. decembrī 13.00 Biķernieku 
Kultūras namā Biķernieku 
pagasta eglīte bērniem

21. decembrī 12.00 Dvietes 
Kultūras namā Ziemassvētku 
koncerts bērniem “Sniegavīra 
sapnis”

25. decembrī 10.00 Demenes 
Kultūras namā Demenes 
apvienības eglīte bērniem

25. decembrī 10.00 Tabores 
Sabiedriskajā centrā Tabores 
pagasta eglīte bērniem

25. decembrī 13.00 Ambeļu 
Kultūras namā Višķu apvienības 
bērnu eglīte

27. decembrī 10.30 Medumu 
Tautas namā Sventes apvienības 
eglīte bērniem (Dāvanas varēs 
saņemt šo pagastu pārvaldēs)

27. decembrī 11.00 Salienas 
un Vecsalienas pagasta eglīte 

bērniem
27. decembrī 11.00 Maļinovas 

Saieta namā  Maļinovas pagasta 
eglīte bērniem

29. decembrī 13.00 Silenes 
Kultūras namā Skrudalienas 
pagasta eglīte bērniem

Naujenes pagasta bērniem 
dāvanas tiks nogādātas mājās 
no 23. decembra līdz 26. 
decembrim.

Nīcgales pagasta bērniem 
dāvanas tiks pasniegtas Nīcgales 
pirmskolas iestādē “Sprīdītis”.

Ilūkstes bērni, kuri neapmeklē 
Ilūkstes pirmsskolas izglītības 
iestādi “Zvaniņš”, dāvanas 
saņems 16., 17. decembrī (9.00-
20.00) Ilūkstes Kultūras un 
mākslas centrā. 

Laucesas pagasta bērni 
dāvanas saņems Laucesas 
pagasta bibliotēkā pēc 27. 
decembra.

Šēderes pagastā dāvanas 
varēs saņemt Šēderes Kultūras 
namā, sazinoties pa tālr. 
28302714.

Ja ģimenei nav iespēja 
apmeklēt piedāvātos pasākumus, 
saldumu paciņu līdz 10. janvārim 
varēs saņemt Valsts un 
pašvaldību vienotajos klientu 
apkalpošanas centros (VPVKAC), 
adreses ir pieejamas šeit:
a u g s d a u g a v a s n o v a d s . l v/
p a s v a l d i b a / s a b i e d r i b a /
augsdaugavas-novada-valsts-
un-pasva ld ibas-v ienot ie-
klientu-apkalposanas-centri/

Augšdaugavas novada 
Kultūras un tūrisma pārvalde



20 2024. gada 19. decembris AUGŠDAUGAVAS noVADA VēStiS

Atbildīgie par izdevumu: Augšdaugavas novada pašvaldības
centrālās pārvaldes Informācijas un sabiedrisko attiecību nodaļa, 
e-pasts: vestis@augsdaugavasnovads.lv
Par raksta saturu un faktu precizitāti atbild tā autors.
Paldies visiem, kuri palīdzēja informatīvā izdevuma tapšanā!

Augšdaugavas novada pašvaldības bezmaksas izdevums 
„Augšdaugavas Novada Vēstis”
Izdevējs: Augšdaugavas novada pašvaldība, Rīgas iela 2, Daugavpils, LV-5401
Tirāža – 8672 eks., izdevums iznāk vienu reizi mēnesī
Iespiests: SIA “Poligrāfijas grupa Mūkusala”, Mūkusalas ielā 15A, Rīga
Izdevums iznāk kopš 2022. gada 3. februāra

■  INFoRMĀCIJA

vUgD INFoRMĀCIJA ■

KoNKURSS ■  

No 2024. gada 17. novembra Augšdaugavas 
novada iedzīvotāju ģimenēs dzimuši 5 bērniņi -

 4 puikas un 1 meitenes.
Sveicam vecākus ar bērniņa piedzimšanu! 

ZIEMASSvēTKU 
EgLĪTES

Ik gadu decembrī AS “Latvijas 
valsts meži” (LVM) lemj, vai ļaut 
ikvienai Latvijas ģimenei nocirst 
vienu Ziemassvētku eglīti 
valsts mežā. Ja uzņēmums 
konstatē, ka minētajā laika 
posmā iedzīvotāju neapzinīgās 
rīcības dēļ mežam tiek nodarīti 
lieli zaudējumi, šāda prakse tiek 
pārtraukta.

Eglīti svētkiem var doties 
meklēt tikai AS “Latvijas valsts 
meži” apsaimniekotajos mežos 
Latvijas teritorijā, kas dabā 
apzīmēti ar LVM īpašuma zīmēm 
– uz dzeltena fona attēlots 
LVM logotips. Uz LVM robežas 
ceļa vai kvartālstigas malā 
un kvartālstigu krustpunktos 
izvietotās zīmes vēsta, ka tā 
ir valsts mežu teritorija. LVM 
apsaimniekoto mežu izvietojumu 
precīzi var aplūkot arī lietotnē 
LVM GEO Mobile. Fona karšu 
sadaļā pieslēdzot “LVM meža 
karte”, ar apzīmējumu “LVM” ir 
attēlotas valsts mežu teritorijas.

Kur drīkst cirst eglītes
AS “Latvijas valsts meži” 

apsaimniekotajos mežos 
savām vajadzībām vienu eglīti 
drīkst nocirst: meža ceļu 
trasēs, grāvjos, stigās, zem 
elektrolīnijām, pieaugušā mežā 
zem lielajiem kokiem.

Kur nedrīkst cirst eglītes
Citu īpašnieku mežos bez 

atļaujas, publiskā dabas parkā, 
jaunaudzēs, īpaši aizsargājamā 
dabas teritorijā, kas atzīmēta ar 
ozollapu.

Kā pareizi nocirst vai nozāģēt 
eglīti

Eglīte augstumā nedrīkst 
pārsniegt trīs metru garumu. 
Eglītes celma caurmēram 
jābūt mazākam par 12 cm. 
Eglīte jānozāģē līdz ar zemi. Ja 
atstāsiet augstu celmu, uz tā var 
savainoties meža dzīvnieki.

Kā ilgāk saglabāt eglīti
Eglīti iestiprina egles kājā, 

kurai apakšā ir trauks ar ūdeni, 
un regulāri pārbauda, vai ūdens 
traukā nav iztvaikojis. Pirms 
likšanas ūdenī, egles stumbru 
iezāģē, lai koks labāk uzsūktu 
mitrumu. Ūdenim var pievienot 
glicerīnu, aspirīna tableti un 
pāris karotes cukura, kas baros 
koku.

Egli ievieto šķīdumā, 
kuru pagatavo, litram ūdens 
pievienojot divas tējkarotes 
citronskābes, vienu ēdamkaroti 
želatīna un divas karotes krīta 
pulvera. Egli var ievietot traukā 
ar mitrām smiltīm.
Arī pēc svētkiem izrādiet cieņu 

eglītei!
Kad pēc Zvaigznes dienas 

Ziemassvētku eglītei noņemtas 
rotas, nenometiet kociņu pa roku 
galam. Arī pēc svētkiem eglīte 
var būt noderīga. Piemēram, 
ar tās zariem var apsegt dārza 
augus, bet augumā garākās 
egles var sagarināt un piedāvāt 
cilvēkiem, kuriem mājās ir 
malkas apkure.

 Avots: Latvijas Valsts meži

PAŠvALDĪBAS 
2025.gADA 

KALENDĀRU RoTĀS 
SEŠU FoTogRĀFU 

DARBI
Vairākus mēnešus, no šī gada 

1. jūlija līdz 23. septembrim, 
norisinājās Augšdaugavas 
novada pašvaldības Centrālās 
pārvaldes izsludinātais 
fotokonkurss “12 Augšdaugavas 
novada mirkļi”. Tā mērķis 
bija iesaistīt amatierus un 
profesionālus fotogrāfus 
pašvaldības 2025. gada 
kalendāra izveidē.

Kopumā vairāk nekā 20 
autori iesūtīja fotokonkursam 
vairāk nekā 200 darbus. 
Žūrija izskatīja pieteikuma 
atbilstību nolikumam, kā arī 
izvērtēja fotogrāfiju tehnisko 
un māksliniecisko kvalitāti 
(kompozīciju, izpildījumu, 
kopskatu, uztveramību, 
kvalitāti utt.). Tika izvēlētas 12 
fotogrāfijas. Četru fotogrāfiju 
autors ir Ivars Skudra, triju 
fotogrāfiju autors ir Juris 
Buklovskis, divu fotogrāfiju 
autore ir Svetlana Pokule, bet 
pa vienai fotogrāfijai ir Diānai 
Jakimčukai, Olesjai Kovaļevskai 
un Viktoram Malaševskim. 

Konkursa uzvarētāji saņems 
2025. gada novada kalendārus 
un pārsteiguma balvas. 
Saskaņā ar konkursa nolikumu 

Augšdaugavas novada 
pašvaldībai tiek piešķirtas 
konkursam iesniegto fotoattēlu 
lietošanas tiesības, šādā 

veidā papildinot pašvaldības 
fotogrāfiju krājumu. 

“MĀJoKĻA DRoŠĪBA IR 
TAvĀS RoKĀS”

22.  novembrī – Dūmu 
detektoru dienā, Valsts 
ugunsdzēsības un glābšanas 
dienests (VUGD) uzsāk 
informatīvās kampaņas  
“Mājokļa drošība ir tavās rokās” 
īstenošanu.

Kampaņa turpinās aizvadītajā 
gadā iesākto aktivitāti uzdāvināt 
un, ja būs iespējams, uzreiz 
arī uzstādīt dūmu detektorus 
tajos mājokļos, kur būs izcēlies 
neliels ugunsgrēks un nebūs 
nostrādājis dūmu detektors. 
Turklāt ugunsdzēsēji glābēji 
iedzīvotājiem atgādinās par 
dūmu detektora nozīmi, 
darbības principiem un regulāru 
darbspējas pārbaužu veikšanu. 
Īstenojot līdzīgu kampaņu 
pērn, ugunsdzēsēji glābēji 
uzdāvināja dūmu detektorus 
vairāk nekā 500 mājokļiem. 
Tikpat dūmu detektoru plānots 

uzdāvināt jaunās kampaņas 
ietvaros, tādējādi uzlabojot 
ugunsdrošības stāvokli.

“Dūmu detektors ir dzīvības 
glābjoša ierīce. Un tā ir katra 
iedzīvotāja izvēle – uzstādīt 
dūmu detektoru un regulāri veikt 
tā darbspējas pārbaudi vai nē. 
Tāpēc atgādinām, ka drošība nav 
saistīta ar to, cik ātri atbrauks 
ugunsdzēsēji glābēji vai cik 
operatīvi nodzēsīs ugunsgrēku. 
Drošība ir katra paša cilvēka 
rokās, tā ir katra paša atbildība 
un izvēle,” uzsver VUGD 
priekšnieks Mārtiņš Baltmanis.

Dūmu detektors var glābt 
tavu dzīvību – pārliecinies, ka tas 
darbojas!

 VUGD  aicina ikvienu reizi 
pusgadā pārbaudīt mājoklī 
uzstādītā dūmu detektora 
darbspēju. Pārbaudi jāveic 
lietošanas instrukcijā noteiktajā 

kārtībā. Visbiežāk – nospiežot 
testa pogu, pēc kā jāatskan 
spalgam skaņas signālam. Ja 
signāls skan – dūmu detektors 
ir darbspējīgs, ja signāla nav 
vai tas ir vājš, ir nepieciešams 
nomainīt baterijas un atkārtot 
pārbaudi.

Kampaņas  “Mājokļa drošība 
ir tavās rokās” aktivitātes 
tiks īstenotas tikai ar mājokļa 
īpašnieka vai iemītnieku 
piekrišanu. Dūmu detektoru 
uzstādīšana tiks veikta tikai 
īpašnieka klātbūtnē, saskaņojot 
izvietošanas vietu. Visas 
VUGD īstenotās aktivitātes šīs 
kampaņas ietvaros būs bez 
maksas.

VUGD Prevencijas un 
sabiedrības informēšanas 

nodaļa
E-pasts: prese@vugd.gov.lv

 Aktualitātes par novadu ”Divu Krastu Radio” ēterā

Augšdaugavas novada aktualitātes klausāmas “Divu Krastu 
Radio” ēterā “Augšdaugavas novads tuvplānā” katru piektdienu 
plkst. 11.30 ar atkārtojumiem piektdienās plkst. 15.30, 
sestdienās plkst. 13.30, svētdienās plkst. 14.30, pirmdienās 
plkst. 10.20 un 17.30. 


